
مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی خبر داد
 استرداد بخشی از ماینرها توسط سازمان

 اموال تملیکی
مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی گفت: حدود ۱۵۰ 
هزار دستگاه ماینر در ســازمان وجود دارد که بخش زیادی از آنها دارای 

رای برائت است و طبق احکام قضایی باید استرداد شود.
به نقل از وزارت اقتصاد، ســیدعبدالمجید اجتهادی در حاشیه همایش 
مدیران ستادی و اســتانی ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
اظهار کرد: طی یک ســال گذشــته بیش از ۲۰ هزار میلیارد تومان کالا 
تعیین تکلیف شــد همچنین بیش از ۷ هزار میلیارد تومان کالا به فروش 

رفته است.
مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی با بیان اینکه نحوه 
فروش و تعیین تکلیــف کالا روش های مختلف دارد و بخشــی از کالاها 
به دلیل بهداشــتی باید امحا می شــد، افزود: در مجموع از ابتدای دولت 

سیزدهم بیش از ۷۰۰ درصد فروش کالا افزایش پیدا کرده است.
وی درباره لایحه دو فوریتی اصلاح قانون تأســیس این ســازمان، گفت: 
در دولت این لایحه تصویب و به مجلس ارســال شــد و بــه دلیل اینکه 
لایحه قضائی بود، به قوه قضائیه ارســال شد کارهای خوبی در قوه قضائیه 
انجام گرفت، اکنون لایحه به مجلس ارســال شــده که امیدواریم هر چه 
زودتر اعلام وصول شــود. با این لایحه امیدواریم بســیاری از مشکلات 
ســازمان اموال تملیکی و تعیین تکلیف کالاهای رســوبی به ســرانجام 
برســد. اجتهادی خاطرنشــان کرد: علاوه بر لایحه، موضوع جلوگیری 
از رسوب کالا هفته گذشــته در کمیســیون اقتصادی دولت نهایی شد 
و پس از تصویب در صحن دولت به مجلس ارســال خواهد شــد و تعیین 
تکلیف کالاها در گمرک، بنادر، ســازمان اموال تملیکی و سایر سازمان ها 

مشخص می شود.
مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی با اشاره به تغییر 
ساختار این سازمان گفت: طبق دستور رئیس جمهور، این تغییر ساختار 
در بخش ســتادی صورت گرفت و امروز نیز در بخش اجرایی و استان ها 
این اقدام محقق شد و تمامی ادارات ســازمان اموال تملیکی به اداره کل 

ارتقا پیدا کردند.
اجتهادی دربــاره تعیین تکلیف ماینرهای در اختیار این ســازمان اظهار 
کرد: حدود ۱۵۰ هزار دســتگاه ماینر در ســازمان اموال تملیکی وجود 
دارد که بخش زیادی از آنها دارای رأی برائت است و سازمان طبق احکام 
قضائی باید این دســتگاه ها را اســترداد کند، با مجوزهایی که گرفته شد 

بخشی از آنها مسترد شد اما در برخی از استان ها مانع استرداد شدند.
وی ادامه داد: هر چه زودتر توانیر باید به گونه ای برنامه ریزی کند تا بدون 
آسیب به شبکه برق بتوان از این سرمایه ها اســتفاده کرد و هر چه زودتر 

تعیین تکلیف این ماینرها صورت بگیرد.

تملیکی وش رفته است؟ چقدر از اموال مازاد بانک های دولتی به فر
خریدار  فروش امــوال و امــلاک مازاد 
دســتگاه های دولتــی و شــبکه بانکی و 
مولدســازی ایــن دارایی هــا، در حالی در 
دســتور کار قرار دارد که بر اســاس آخرین 
آمار، از ســال ۱۳۹۴ تا نیمه آبان امســال، 
معادل ۶۷ هــزار میلیــارد تومــان اموال 
مازاد و ســهام غیربانکی بانک های دولتی و 
خصوصی شده به فروش رسیده که ۳۳ هزار 
میلیارد تومان از آن متعلق به فروش املاک 

مازاد است.
 مطابق جزء های ۱ و ۲ بنــد )د( تبصره ۱۳ 
قانون بودجــه، به وزارت امــور اقتصادی و 
دارایی اجازه داده شده نسبت به مولد سازی 
دارایی های دولت در اختیار دســتگاه های 
اجــرای موضوع مــاده ۲ قانــون مدیریت 
خدمات کشوری تا ســقف ۲۰۰۰ میلیارد 
تومان با استفاده از انتشــار انواع اوراق مالی 
اسلامی خارج از ســقف اوراق مالی اسلامی 
دولت، اجاره بلند مدت حداکثر ۱۰ ســاله 
و توثیــق با تشــخیص و محور وزیــر امور 
اقتصادی و دارایی اقدام و وجوه حاصله را به 
ردیف درآمــدی ۳۱۰۲۴۰ نزد خزانه داری 

کل کشور واریز کند.
همچنین به وزارت امــور اقتصادی و دارایی 
اجازه داده شــده تا ســقف ۱۷ هزار و ۶۰۰ 
میلیارد تومان از اموال و دارایی های منقول 
و غیرمنقول و حقــوق مالی مــازاد دولت 
جمهوری اسلامی ایران به استثنای انفال و 
موارد مندرج در اصل هشــتاد و سوم )۸۳( 
قانون اساســی را بدون رعایت تشــریفات 
مربوط به تصویب هیات وزیــران با رعایت 
قوانین و مقررات از طریق حراج عمومی در 
بورس املاک و مســکن و یا از طریق مزایده 

عمومی به فروش برساند.
ضمن اینکــه طبق جداول پیوســت قانون 
بودجــه و آیین نامــه اجرایی جــز ۲ بند و 
تبصــره ۲ و بند د تبصــره ۱۲ قانون بودجه 

ســال ۱۴۰۰ کل کشــور موضوع تصویب 
نامــه شــماره ۱۲۷۹۷۱/۵۸۷۹۵ ه مورخ 
۱۴۰۰.۳.۱۲ هیــات وزیــران، در اجرای 
جزء ۲ بند و تبصره ۲ قانــون با توجه به نوع 
مصارف، پیش بینی شــده معادل ۲۰ هزار 
میلیارد تومان در ایــن چارچوب باید اموال 
مازاد شناسایی و با ساز و کار بند د تبصره ۱۲ 

قانون بودجه به فروش برسد.

برنامه دولت بر فروش اموال 
مازاد بانک ها

بر این اســاس فــروش اموال مــازاد بانکی 
یکی از مواردی محســوب می شود که طی 
ماه های گذشته مورد توجه پاستورنشینان 
قرار گرفته اســت؛ به طوری کــه در بهمن 
سال گذشته اعلام شــد که بانک هایی که از 
نظر نقدینگی با ناترازی مواجه هستند باید 

تلاش کنند تا با واگــذاری اموال مازاد خود، 
نقدینگی مورد نیاز برای اعطای تســهیلات 
را تامین کنند.پس از آن و در نیمه تابستان 
سال جاری بود که ســید عباس حسینی - 
معــاون امور بانکــی، بیمه و شــرکت های 
دولتــی وزارت اقتصــاد در مــورد فروش 
اموال مــازاد بانک ها توضیــح داد: از نیمه 
دوم ســال گذشــته حدود ۳۳۰۰ میلیارد 
تومان ســهام و ۳۴۰۰ میلیارد تومان اموال 
مازاد و در مجمــوع ۶۷۰۰ میلیارد تومان از 
اموال بانک ها واگذار شــده است. در هفت 
ماهه نخســت دولت ســیزدهم این عدد به 
۷۳۰۰ میلیارد تومان افزایــش پیدا کرده 
که با تثبیت مدیریت هــا و مصوبات مجامع 
بانک هــا می توان انتظار داشــت تــا پایان 
امســال حجم واگذاری اموال مازاد بانک ها 

افزایش یابد.

حسینی همچنین، پس از اینکه صورت های 
مالــی بانک های دولتی منتشــر شــد، در 
مورد راهکار دولت برای جبــران زیان آنها 
با تاکید بر اینکه از ابتدای شــروع کار دولت 
سیزدهم بحث اصلاح ساختار مالی بانک ها، 
چه بانک های دولتی و چه ســایر بانک ها، به 
همراه بانک مرکزی درحال پیگیری است، 
گفت: از جملــه کارهایی که در این راســتا 
درحال انجام اســت، پیگیری های مکرری 
اســت که در خصوص اموال مــازاد صورت 
گرفته اســت تا بانک هــا دارایی های مازاد 

خود را به فروش برسانند.

آمار فروش اموال مازاد بانک ها
 به روایت وزیر اقتصاد

همچنین ســید احســان خاندوزی - وزیر 
امور اقتصــاد و دارایی بر این باور اســت که 

فروش امــوال مازاد بانک ها ســه تاثیر مهم 
دارد که شــامل کنترل رشــد نقدینگی در 
کشور، افزایش توان تسهیلات دهی بانک ها 
و رفع کسری ها و ناترازی های شبکه بانکی 
می شــود.به گفته وی به جهــت کوتاهی از 
سال ۱۳۹۵ تا ســال ۱۴۰۰ میزان عملکرد 
این حکم تنهــا ۱۳ درصد بود امــا از زمان 
آغاز دولت ســیزدهم این رقم به ۱۸ درصد 
افزایش یافته است. با مجموعه اقداماتی که 
در سال ۱۴۰۱ انجام می شود، برگ زرینی 
بر فراز تمام ســال های گذشــته پیرامون 
عملکرد فروش اموال مازاد شــبکه بانک ها 

رقم می خورد.
طبق گفته وزیر اقتصاد، بر اساس گزارش ها 
از ســال ۱۳۹۴ تا به امروز ۶۷ هزار میلیارد 
تومــان اموال مــازاد بانک هــای دولتی به 
فروش رفته اســت کــه ۳۳ هــزار میلیارد 
تومان ســهام غیربانکی و ۳۳ هزار میلیارد 
تومان املاک مازاد بانک ها بوده است. سهم 
بانک صادرات ۱۴.۵ همت، بانک ملت ۱۴.۳ 
همت، بانک تجــارت ۱۱ همت، بانک ملت 
۹.۶ همت، بانک رفاه پنج همت، بانک سپه 
پنج همــت و بانک کشــاورزی چهار همت 
اســت.اما از کل ۷.۵ همت امــوال مازادی 
که در سال گذشــته نیز به فروش رفته،۹۰ 
درصد آن مربوط به شــش ماهه دوم سال و 
بعد از استقرار دولت سیزدهم است. اکنون 
شــاهد ثبت رکوردهایی در شناســایی و 
فروش اموال مازاد نظام بانکی هســتیم که 

نشان از پیشرفت مطلوب قانون دارد.
وزیر اقتصاد بــر این نکته نیــز تاکید کرده 
اســت که در دولت ســیزدهم به خروج از 
بنگاهداری ســابق بانک ها و همزمان ایجاد 
ســرمایه گذاری های جدید بــاور داریم و 
درباره محدودیت های قانونی نیز در لایحه 
برنامه هفتم توسعه به سمت تغییر خواهیم 

رفت.

قانون درباره تاخیر لایحه بودجه چه می گوید

 سیگنال تاخیر بودجه برای فعالان اقتصادی چیست؟
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آغوش ملت برای کسانی که دچار 
فریب شدند باز است

 ناترازی گاز در تولید و مصرف
سوء مدیریت در مصرف گاز
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هیات نظارت مجمع دست مجلس را می بندد
علی مطهری ورود مجمع تشــخیص یه روند قانون گذاری خلاف قانون اساســی 
اســت، منتهی اینکار را به آیین نامه مجمع مســتند می کنند و می گویند مجمع برای 
نظارت بر اجرای سیاست های کلی نظام اینکار را انجام می دهد در حالی که این نظارت 

نباید به صورت ورود به قانونگذاری باشد.

یادداشت

نظام بانکی مشوق تولید باشد؛ نه مخرب صنعت 
مهدی عبدالهی  صنعت یکی از شاخص های مهم رشد اقتصادی به شمار می رود. 
پیشرفت و توسعه صنعتی منجر به شکوفایی اقتصادی شده و در نهایت رفاه اجتماعی 

را برای یک کشور به ارمغان می آورد.
هنگامی که فردی فعالیت تولیدی خود را آغاز می کند، در تامین سرمایه مورد نیازش 
۳ حالت وجود دارد؛ یا تمام نقدینگــی را فرد به تنهایی ســرمایه گذاری می کند یا به 

کمک افراد حقیقی و حقوقی پول مورد نیاز تهیه می شود.

دیدگاه

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب تهــران گفت: علی 
رغم اینکه در روزهای اخیر شــاهد بارش باران و برف 
در تهران بودیم اما باتوجه به اینکــه عمده بارش ها در 
بالادست سدها به شــکل برف بوده، مشکل آب تهران 
حل نشــده و لازم اســت که مشــترکان همچنان به 

موضوع مدیریت مصرف حساس باشند.
محمدرضا بختیاری  بــا بیان اینکه ذخایر ســدهای 
تهران وضعیت مناســبی ندارند، اظهار کرد: بارندگی 

هایی که اتفاق افتاد خوب است، اما نکته ای که در مورد 
بارندگی ها وجود دارد این است که این بارش ها عمدتا 
در سرشاخه و بالادست سدها عمدتا به شکل برف بوده 
و تبدیل به روان آب نمی شــود که بتواند مشکل را در 

کوتاه مدت حل کند.
وی تاکید کرد: بی شــک این بارش ها نعمت هستند و 
برای فصول گرم سال ذخیره خواهد شد اما نکته ای که 
وجود دارد، باتوجه به اینکه در پاییز بارندگی نداشتیم و 

روان آب ایجاد نشد، بارش های اخیر خیلی به مخازن 
ســدها کمک نخواهند کرد و آوردی برای رودخانه ها 

ندارند.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب تهران افزود: باتوجه 
به این شــرایط در کوتاه مدت یعنی تا شب عید دچار 
مشکل هســتیم و می بایســت هموطنان  تهرانی به 
موضوع مدیریت مصرف توجه ویژه ای داشــته باشند 

چراکه در غیر این صورت دچار مشکل خواهیم شد.

بختیاری با اشــاره به نیاز آبی تهران، گفت: شهر تهران 
روزانه بین ۲۹۰۰ تا ۳ میلیــون مترمکعب مصرف آب 
شــرب دارد که بخشــی از آن از منابع آب ســطحی و 
بخشــی از منابع آب زیرزمینی تامین می شود، ذخایر 
ســدهای تهران کاملا در حالت بحرانی قــرار گرفته و 
ذخایر نامناســبی دارند، اگرچه حجم مخزن سدهای 
تهران ۲۷۴ میلیون است اما کل این آب قابل برداشت 

نیست.

آب

باوجود بارش ها، مشکل آب تهران حل نشد

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو: گفتیم بلا سر بازار نیاورید

وهای  فرمول  قیمت گذاری خودر
وارداتی اعلام شد
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هیات نظارت مجمع دست مجلس را می بندد
علی مطهری ورود مجمع تشــخیص یه روند قانــون گذاری خلاف 
قانون اساســی اســت، منتهی اینکار را به آیین نامه مجمع مستند می 
کنند و می گویند مجمع بــرای نظارت بر اجرای سیاســت های کلی 
نظام اینکار را انجــام می دهد در حالی که این نظــارت نباید به صورت 
ورود به قانونگذاری باشــد. طبق قانون اساسی قانون گذاری منحصر به 
داخل مجلس است و مصوبه مجلس را هم فقط شورای نگهبان می تواند 
از نظر انطباق با قانون اساسی بررســی کند، ولی اینکه شورای نگهبان 
دومی تشــکیل شــود و مصوبه مجلس را از نظر انطباق با سیاست های 
کلی بررســی کند به هیچ وجه با قانون اساسی جور در نمی آید. در واقع 
انطباق با سیاســت های کلی وظیفه نمایندگان مجلس است و مجمع 
تشخیص مصلحت هم به عنوان تدوین کننده سیاست های کلی صرفا 
می تواند نظرش را در کمیسیون ها یا صحن مجلس اعلام کند ولی بعد 

از تصویب مجلس دیگر حق بررسی مصوبه مجلس را ندارد .
اما متاسفانه الان برعکس عمل می شود و هیات عالی نظارت بر اجرای 
سیاست های کلی در مجمع تشخیص به عنوان شــورای نگهبان دوم 
وارد روند قانونگذاری می شــود و این کاملا خلاف قاتون اساسی است و 
باعث بسته شدن دست مجلس می شــود. این موضوع باید اصلاح شود 
و راه اصلاح آن هم این اســت که آن آیین نامه مجمع تشخیص اصلاح 
شــود و نمایندگان مجلس هم باید در اینجا از حق خودشــان استفاده 
کنند. همانطور که گفته شــد این نظارت در روند قانونگذاری نیز روند 
منفی خواهد داشــت و دســت مجلس را می بندد و می تواند خیلی از 
مصوبات مجلس را متوقف کند و اجازه اجرا به آن ها ندهد. بیشــتر نیز 
گفته ام هیات مذکور در مجمع تشخیص، به مثابه شورای نگهبان دوم 
مصوبات مجلــس را از نظر انطباق یا عدم انطباق با سیاســت های کلی 
نظام بررســی می کند و مانند شــورای نگهبان نامه ارسال می کند که 
این ماده و آن ماده باید این گونه اصلاح شــود و می دانیم با وجود صدها 
سیاســت کلی، هر مصوبه ای از مجلس را می توان مــورد ایراد قرار داد 
و به این ترتیب اســتقلال و اعتبار مجلس مخــدوش و اختیارات آن به 
شدت محدود می شود. اساسا عدم انطباق با سیاست کلی به معنی عدم 
انطباق با قانون اساسی نیســت؛ زیرا سیاست های کلی بخشی از قانون 
اساسی یا متمم آن نیســت. سیاســت های کلی نه عین قانون اساسی 

است و نه جزء آن.

وحیدی خبر داد
آغاز فعالیت اجرایی ستاد انتخابات کشور برای 

اسفند ۱۴۰۲
 وزیر کشــور از آغاز فعالیت اجرایی این نهاد برای انتخابات دوازدهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی و ششمین دوره مجلس خبرگان رهبری 

خبر داد که اسفندماه سال آینده در سراسر کشور برگزار می شود.

احمد وحیدی درباره اینکه با توجه به اعلام زمان انتخابات دوازدهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی و ششمین دوره مجلس خبرگان رهبری 
در ۱۱ اسفندماه سال آینده، چه زمانی وزارت کشور گام اجرایی خود را 
برای انتخابات و تشکیل ستاد انتخابات بر می دارد، گفت: این اقدام آغاز 
شده و ســتاد انتخابات که باید خود را از قبل مجهز کند، فعالیت خود را 

آغاز کرده است و جلسات با استان ها در حال انجام است.
وزیر کشــور گفت: این وزارتخانه موظف به فراهم سازی تمهیدات لازم 
برای برگزاری انتخابات در کشور است و ســتاد انتخابات در حال مهیا 

شدن برای این حرکت ملی بزرگ در سال آینده است.
وحیدی در پاسخ به اینکه آیین نامه اجرایی برگزاری تجمع ها بر اساس 
اصل ۲۷ قانون اساسی به کجا رسیده اســت، توضیح داد: این آیین نامه 
آماده شده و همانطور که پیشــتر اعلام شد، در صورت رعایت اطمینان 
از امنیت تجمع کنندگان، مشکلی با این مســاله نداریم و براساس آن 

عمل می کنیم.

دستور معاون وزیرکشور به معاونان اقتصادی 
استانداری ها بر تامین کالاهای اساسی

 معــاون هماهنگی امور اقتصادی و توســعه منطقه ای وزارت کشــور 
با تاکید بر تامین به موقع کالاهای اساســی، گفــت: معاونان اقتصادی 
اســتانداری ها نظارت دقیــق و همه جانبه ای بر تامین کالاها داشــته 
باشند.محسن کوشــش تبار در چهارمین نشست مشــترک کارگروه 
اقدام مشترک ملی که در محل وزارت کشور با موضوع بررسی وضعیت 
کالاهای اساسی استان های ایلام، کرمانشاه، همدان، مرکزی و لرستان 

برگزار شد، این مطلب را مطرح کرد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای وزارت کشور با بیان 
اینکه تامین به موقع کالاهای اساســی برای مردم عزیز استان ها جزو 
راهبردهای اصلی دولت سیزدهم است؛ اظهار کرد: با توجه به در پیش 
بودن ایام عید نوروز و ماه مبارک رمضان باید تامین کالاهای مورد نیاز 

به خصوص در حوزه میوه اقدامات لازم به عمل آید.

کوشش تبار بر شناســایی دقیق نیازهای اســتانها تاکید کرد و گفت: 
تنظیم دقیــق حجم تقاضا و عرضه بــه نحو موثری بــرای کنترل بازار 
صورت گیرد و در این خصوص معاونان اقتصادی اســتانداری ها نظارت 
لازم را داشته باشــند.وی تصریح کرد: براســاس گزارش به عمل آمده 
خوشبختانه ترخیص کالاهای اساسی از مبادی گمرکی طی هفته اخیر 
ســرعت خوبی گرفته و حمل بار در حوزه ریلی و کامیونی برای تامین 

نیاز استانها افزایش یافته است.
استفاده از ظرفیت ذخیره ســازی میوه توسط بخش خصوصی، ذخیره 
سازی مناسب میوه در سردخانه و تجهیز هر چه قوی تر برای جلوگیری 
از فســاد پذیری میوه، خرید میوه شب عید توسط اســتانها به صورت 
مســتقیم از باغداران جهت ذخیره ســازی با کیفیت مناسب از دیگر 

محورهای مورد بحث در نشست امروز کارگروه اقدام ملی مشترک بود.
در ادامه این نشســت آخرین گزارش وضعیت کالاهای اساسی از قبیل 
برنج، گوشت، شکر، نهاده های دامی مورد بحث و گفت و گو قرار گرفت.

یادداشت

تریبون

خریدار  ســخنگوی کمیســیون اصل 
۹۰ گفــت: دانشــگاه های علوم پزشــکی، 
دانشگاه های ذیل وزارت علوم و شرکت های 
تابعه وزارت نفت، اصلی تریــن متخلفان از 

اجرای حساب واحد خزانه بوده اند.
 پراکندگی حساب های درآمدی و هزینه ای 
سازمان های دولتی، وزارتخانه ها، نهادهای 
عمومی غیردولتی و دانشگاه ها، مشکلاتی 
را ایجاد کرده است و به همین دلیل اجرای 
قانون حســاب واحد خزانه یکی از مســائل 
جدی اســت که در دســتور کار دولت قرار 

گرفته است.
اخیــراً ســید احســان خانــدوزی، وزیر 
اقتصاد در خصوص انضبــاط مالی دولت و 
استانداردسازی حساب های دولتی از همه 
دستگاه ها خواسته است که تا پایان دی ماه، 
حســاب های فرعی خود را به حساب واحد 
خزانه منتقل کننــد تا حســابی بیرون از 

حساب واحد خزانه نداشته باشیم.
این در حالی است که چند ماه پیش، ایشان 
در جمع خبرنگاران بیــان کرده بودند که تا 
پایان آذر، وعــده ی اجرای حســاب واحد 
خزانه توسط تمامی دستگاه ها و دانشگاه ها 

را اعلام خواهند کرد.
در این رابطــه علی خضریان ســخنگوی 
کمیســیون اصــل ۹۰ مجلــس شــورای 
اسلامی، درباره اجرای حساب واحد خزانه 
و مزایای آن برای کشور و تأثیر آن در کاهش 
اتلاف منابع، فســاد و کاهش تورم گفت: در 
کشور ما دستگاه ها و شــرکت های دولتی 
با دریافــت بودجه های کلان، ســهم قابل 
توجهی از اقتصاد کشور را به خود اختصاص 
داده انــد. لذا کاهش اتــلاف منابع و کنترل 
فساد نســبت به این بودجه عظیم ضرورت 
دارد. یکی از مقدمات مهم برای این امر، آن 
است که تمامی دریافتی ها و پرداختی های 
دولت شفاف و قابل حسابرسی و گزارشگری 
مالی شود. برای تحقق این اقدام نیز ضرورت 
دارد تا دولت با تمرکز تمامی حســاب های 
درآمدی و هزینــه ای دســتگاه های تابعه 
خود، خزانه ای واحد در کشور تشکیل دهد. 
این راهکار حتی در قانون اساســی نیز ذکر 

شده است.
وی در ادامــه بیان کرد: براســاس اصل ۵۳ 

قانون اساســی، کلیــه دریافتی های دولت 
می بایســت در خزانه واحد متمرکز شده و 
به موجب قانون هزینه شود. براساس قانون 
پولی و بانکی، یکی از وظایف بانک مرکزی، 
نگهداری حســاب های مربوط بــه دولت و 
شرکت های دولتی اســت. لذا خزانه دولت 

نزد بانک مرکزی متمرکز شده است.
خضریان با بیان اینکــه در برنامه های پنج 
ســاله توســعه و قوانین بودجه سنواتی نیز 
جزئیات اجــرای اصل ۵۳ قانون اساســی 
مشخص شــده اســت، افزود: بدین ترتیب 
کلیه وزارتخانه ها، مؤسسات و دانشگاه های 
دولتی و شرکت های دولتی مکلف اند کلیه 
حســاب های درآمدی و هزینــه ای خود را 
صرفاً نزد خزانــه داری کل در بانک مرکزی 
افتتاح نموده و سایر حســاب ها در خارج از 

بانک مرکزی را مسدود کنند.
ســخنگوی کمیســیون اصل ۹۰ مجلس 
اضافه کرد: در صورت تکمیل حساب واحد 
خزانه، با توجه به شناسایی مصارف، امکان 
کاهش مصارف غیرضروری و کاهش اتلاف 
منابع ایجاد خواهد شــد که این موارد، خود 
منجر به کاهش بخشــی از کســری بودجه 
دولت خواهد شــد. کســری بودجه ای که 
به فرموده مقام معظم رهبــری ام الخبائث 

مشکلات اقتصادی کشور است.
نماینده مردم تهران در مجلس توضیح داد: 
علاوه بر این، با اجــرای این قانون نیاز دولت 
به دریافــت تنخواه از بانک مرکــزی نیز به 
حداقل خواهد رســید. چراکــه دولت در 
زمان ضرورت می تواند از منابع داخلی خود 
براساس ماده ۱۲۵ قانون محاسبات عمومی 
اســتفاده نمــوده و ســپس آن را از منابع 
وصولی جدیــد جایگزین نمایــد. لذا خلق 
نقدینگی جدید از محل تنخواه به شــدت 
کاهش خواهــد یافت. همچنیــن با توجه 
به تمرکز منابع دســتگاه ها و شــرکت های 
دولتی در بانک مرکزی، ســایر بانک ها نیز 
دیگر نمی توانند از رسوب این منابع عمومی 
نقدینگی جدید خلق نمایند. لذا درمجموع 
علاوه بر ایجاد انضباط مالی و کاهش کسری 
بودجه به علت کاهش اتلاف منابع، شــاهد 
کاهش رشد تورم در میان مدت و بلند مدت 

خواهیم بود.

3۵0 دستگاه متخلف از قانون 
وجود دارد

این نماینده مجلس درباره آخرین وضعیت 
اجرای حساب واحد خزانه در دستگاه های 
اجرایــی نیز خاطرنشــان کرد: براســاس 
گــزارش تفریغ بودجه دیوان محاســبات، 
تاکنــون اکثریــت دســتگاه های اجرایی 
این قانــون را اجرا نموده انــد. اما همچنان 
حدود ۳۵۰ دســتگاه از اجرای قانون تخلف 
می کننــد. دانشــگاه های علوم پزشــکی، 
دانشگاه های ذیل وزارت علوم و شرکت های 
تابعه وزارت نفت اصلی تریــن متخلفان از 
اجرای حساب واحد خزانه بوده اند.خضریان 
ادامه داد: دانشــگاه های علوم پزشــکی با 
دریافت بیش از ۱۲۵ هــزار میلیارد تومان 
بودجه عمومــی در ســال ۱۴۰۱ در صدر 
دســتگاه های گیرنده بودجه عمومی قرار 
می گیرند؛ اما در عین حال حاضر به اجرای 
حســاب واحد خزانه نشــده اند و همچنان 
دریافتی ها و پرداختی های خود را از طریق 
حســاب های خارج از بانــک مرکزی انجام 
می دهند که خلاف قانون بــوده و در حکم 
تصرف غیرقانونی در وجــوه و اموال دولتی 
اســت. شــرکت های تابعه وزارت نفت نیز 
علی رغم اجرای بخشــی از قانون، همچنان 

حاضر به اجرای کامل این قانون نشده اند.
وی با اشــاره بــه اینکــه بانــک مرکزی 
نیز چندین ســال اســت که مکلــف بوده 
حساب های آنها در خارج از بانک مرکزی را 
مســدود و به خزانه واحد نزد بانک مرکزی 
منتقل نمایــد اضافه کــرد: اما براســاس 
گزارشــات واصله، اقدام کافی از سوی بانک 

مرکزی برای این امر انجام نشده است.

خضریــان درباره تأثیر ورود دســتگاه های 
نظارتی مثل دیوان محاســبات و ســازمان 
بازرسی به این مسئله گفت: براساس قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ و تأکیدی که 
اخیراً هیأت وزیران به ایــن موضوع کرده، 
دانشگاه های علوم پزشکی نیز مکلف بودند 
حســاب واحد خزانه را بطور کامل اجرایی 
نموده و تمامــی حســاب های فرعی خود 
خارج از بانــک مرکزی را مســدود نمایند. 
اما همچنان حساب های فعال متعددی در 
بانک های دولتی و خصوصی داشته و حاضر 

به مسدود نمودن آنها نیستند.

لزوم ورود فعالانه دیوان محاسبات
 و سازمان بازرسی

این نماینــده مجلــس یازدهم افــزود: در 
قانون ایــن اقدام جــرم انگاری شــده و در 
حکم تصــرف غیرقانونی در وجــوه و اموال 
دولتی تلقی شده اســت. لذا دادستان کل به 
عنوان مدعی العموم و دســتگاه های نظارتی 
مانند دیوان محاسبات و ســازمان بازرسی 
می بایست فعالانه به مسئله ورود می کردند تا 
این متخلفین را ملزم به اجرای قانون حساب 
واحد خزانه نمایند. اما تاکنون اقدام ویژه ای 
صــورت نگرفته اســت.به گفته ایــن مقام 
مسئول، انتظار مجلس آن است که نهادهای 
نظارتی در کنار مجلس، پیگیر اجرای قانون 
در دســتگاه های مربوطه باشند. کمیسیون 
اصل نــود مجلس نیز از ســال گذشــته در 
موضوع حســاب واحــد خزانه بــا توجه به 
شــکایات واصله، پرونده ویژه ای تشکیل داد 
که جلسات متعددی با دستگاه های مربوطه 
برگزار شد و ما همچنان پیگیر اجرای قانون 
در دســتگاه های باقی مانــده خواهیم بود و 
درصورت عدم تمکین آنهــا بر اجرای قانون، 
با تصمیم کمیسون اصل نود مجلس پرونده 
متخلفین به قوه قضائیه جهت طی تشریفات 

قانونی ارسال خواهد شد.
ســخنگوی کمیســیون اصــل ۹۰ مجلس 
درباره میــزان منطقی بودن هیــأت امنایی 
بودن بودجه دانشــگاه های علوم پزشــکی 
توضیح داد: دانشــگاه های علوم پزشکی در 
ســال ۱۴۰۰ بیش از ۹۵ هزار میلیارد تومان 
و در ســال ۱۴۰۱ بیش از ۱۲۵ هزار میلیارد 

تومان بودجــه از دولت دریافــت نموده اند 
که بخش قابــل توجهــی از بودجه عمومی 
اســت. علت بالا بودن بودجه آنها نسبت به 
دانشگاه های ذیل وزارت علوم، ادغام آموزش 
پزشــکی در ارائه خدمات بهداشتی درمانی 
اســت.وی افزود: براســاس ماده یک قانون 
احکام دائمی توســعه، دانشــگاه های علوم 
پزشــکی از اجرای تمامــی قوانین عمومی 
معاف بوده و بدین ترتیب دیوان محاســبات 
ایــن اجــازه را ندارد کــه بر اســاس قانون 
محاسبات عمومی به تخلفات آنها رسیدگی 
کند. بلکه مبنای عمل این دانشــگاه ها صرفاً 
مصوبات هیــأت امنای خود آنهاســت. لذا 
دیوان محاســبات امکان به نتیجه رساندن 
اکثر تخلفات این دانشــگاه ها را نــدارد. در 
موارد متعددی دیده شده است که مصوبات 
هیأت امنا برخلاف قوانین مصوب مجلس و 

حتی اصول قانون اساسی بوده است.
خضریان بــا طرح این ســوال کــه آیا این 
مصوبــات بــه تنهایــی می توانــد مبنای 
حسابرســی عملکرد بودجــه دولت در این 
دانشگاه ها باشــد؟ پاســخ داد: قطعاً خیر. 
می بایست مجری از ناظر و قاعده گذار جدا 
باشند. اما اکنون به دلیل هیأت امنایی بودن 
دانشگاه های علوم پزشــکی، ناظر و مجری 
و قاعده گذار یکی شــده کــه موجب ایجاد 
تعارض منافع ســاختاری عجیبی شــده 
اســت. ســابقه قبلی این قانون نیز به سال 
۱۳۸۳ مجلس ششم و برنامه چهارم توسعه 
باز می گردد. در آن زمان بحث اصلی چابک 

سازی بخش آموزش و پژوهش بوده است.
این نماینــده مجلــس گفت: بــا توجه به 
ادغــام بهداشــت و درمــان در آمــوزش 
پزشــکی، به این مســئله توجه جدی نشد 
که آمــوزش و پژوهش کمتــر از ۱۵ درصد 
از بودجه دانشــگاه های علوم پزشکی را به 
خود اختصاص داده اســت. لذا می بایست 
بخــش بهداشــت و درمان از شــمول این 
قانون مستثنی شود. اکنون طرحی توسط 
اینجانب اعلام وصول شده و طی هفته های 
گذشته در دستور کار کمیســیون برنامه، 
بودجه و محاســبات مجلس قرار گرفته و با 
عنایت به نظرات کارشناسی دریافت شده، 

امیدواریم این رویه غلط اصلاح شود.

دبیر شــورای نگهبان گفت: حضرت زهرا)س( نه یک 
شــخص، بلکه یک مکتب هســتند کــه در همه ابعاد 

زندگی فردی و اجتماعی قابلیت پیروی دارند.
آیت الله احمد جنتی دبیر شورای نگهبان در جلسه این 
شورا ضمن عرض تســلیت به مناسب سالروز شهادت 
حضرت زهرا )س(، این مصیبــت را به محضر حضرت 
بقیــه الله الاعظم و تمــام ارادتمندان بــه آن حضرت 

تســلیت گفت.وی افزود: حقیقت این است که ایشان 
نه یک شخص، بلکه یک مکتب هستند که در همه ابعاد 
زندگی فردی و اجتماعی قابلیــت پیروی دارند و لازم 
اســت مجامع علمی با پژوهش های کاربردی به تبیین 

دقیق ویژگی های سیره فاطمی بپردازند.
آیت الله جنتــی ولایتمداری، روش تربیــت فرزندان، 
روش مدیریت اقتصاد خانواده، روش حضور تأثیرگذار 

در اجتماع بــا رعایت همــه ضوابط شــرعی، رعایت 
حقوق دیگــران، روش دســتگیری از مســتمندان، 
دشمن شناســی، زمان شناسی، هوشمندی سیاسی-

اجتماعی، ایثار، ساده زیســتی، عفاف و غیره، زوایای 
مختلف این شخصیت الهی دانست که باید تبیین شود.

وی تصریح کرد: در وصف این شــخصیت عظیم همین 
بس که حضرت امام حسن عســکری )ع( فرمودند: ما 

حجت خدا بر مردم هستیم اما فاطمه )س( حجت خدا 
برماست.دبیر شورای نگهبان در پایان گفت: خطبه ها و 
دعاهای منسوب به حضرت زهرا )س( سرشار از تعالیم 
ارزشمند و آموزه های گرانقدر معرفتی است و شناخت 
حق، پایداری و استقامت در دفاع از آن و آمادگی برای 
هزینه دادن در این راه بزرگترین درسی است که باید از 

ایشان فرا بگیریم.

شورای نگهبان

وی دارند آیت الله جنتی:حضرت زهرا)س(یک مکتب هستند که درهمه ابعاد زندگی قابلیت پیر

محمد مهاجرانی  رئیس جمهور در مراسم 
تشــییع پیکرهای مطهر شهدای گمنام در 
تهران گفت: آغوش ملت برای کســانی که 
دچار فریب شدند باز است ولی به معاندین 

رحم نخواهیم کرد.
حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیسی رئیس 
جمهور در مراسم تشــییع پیکرهای مطهر 
شــهدای گمنام در تهران گفــت: فاطمه 
اطهر )س( الگویی برای بشــریت اســت. 
سیره او پیش روی ما است. اگرچه شناخت 

شخصیت ایشان کاری بسیار سخت است.
وی افزود: برای ما انســان ها شناخت سیره 
فاطمه زهرا )س(، قــول او، فعل او و زندگی 
او کاملًا قابل دســتیابی است. صدیق کسی 
است که تمام زندگی او صدق باشد و گفتار و 

کردارش یکدیگر را تصدیق کند.
رئیس جمهور تصریح کرد: نشــان صداقت 
حضرت فاطمه زهرا )س(، شــهادت است. 
ایشــان فقط به خدا می اندیشــد و به سوی 
او حرکت می کند. فاطمــه اطهر )س( یک 
شــخصیت بزرگ، اثرگــذار و تحولگرا در 

تاریخ است.
رئیســی گفت: آنچه که همــواره در عزای 
فاطمــی )س( بایــد بخواهیــم، بینــش، 
تحلیل درســت و شنیدن درســت است. 
جاهلیت مدرن، همــان جاهلیت قدیمی با 
تأثیرگذاری گســترده رسانه است. حضرت 
فاطمه زهرا )س( می خواست جامعه دچار 

جاهلیت نشود.
رئیــس جمهــور بــا تاکیــد بــر اینکــه 
اســتعمارگران و فرعون ها شــعار فریبنده 
می دهند، اما ملت ها را به بدبختی و فلاکت 
می اندازنــد، گفت: آن ها کجــا رفته اند که 
شــعار آزادی و حقوق انســان ها نداده اند؟ 
تمامــی اقدامات اســتعمارگران در همین 
راســتا اســت. در این بین فاطمــه )س( 
می خواهد انسان ها با بصیرت زندگی کنند. 

کســی که دوســت را از دشــمن نشناسد، 
بی بصیرت گفته می شود.

وی افــزود: پیامبــر )ص(، امیرمومنــان 
علی )ع( و فاطمه )س( از ما خواســتند که 
چشــم خود را باز کرده و با بصیرت باشیم. 
اینکه چشم سر نداشته باشــیم، آسان تر از 
این است که چشم دل نداشته باشیم، چون 
در این صورت دوست و دشمن و راه و بی راه 
تشخیص داده نمی شــود. او فکر می کند در 
سپاه دوست است، اما در سپاه دشمن است 

و سخن دشمن را می گوید.
وی در ادامه افزود: امروز در جهان، فســاد، 
بی عدالتی و فرعونی گری حاکم شده است. 
اغتشاشات اخیر جنگ احزاب بود و همه در 
آن حضور داشتند. سلطنت طلبان، منافقین 
و مســتکبران در این جنــگ نقش آفرینی 
می کردند. قرآن به ما هشــدار می دهد که 

مراقب شایعه سازان و فضاسازان باشید که 
قصد انحراف جامعه اسلامی را دارند.

رئیس جمهــور با تاکیــد بر اینکــه امام و 
رهبری به وظیفه رهبری خود عمل کردند 
گفت: در ریل گذاری و سیاســت گذاری و 

نسبت به اتفاقات آینده هشدار دادند.
وی افزود: دشــمن چون می خواهد نظام را 
بزند، به سراغ عمود خیمه نظام رفته است. 
خیمه نظام به وجود رهبری است و ما همه 
ســربازان او هســتیم. این انقلاب رهبری 
دارد که در هدایت این امت بی نظیر اســت؛ 
هرکجا پیشــرفت وجــود دارد، مربوط به 
بخش هایی است که به سخن امام و رهبری 

توجه شده است.
رئیــس جمهــور گفــت: باید نســبت به 
کم کاری ها و تنبلی ها حساس بود. صداقت 
در کار، کار جهادی، اجرای عدالت، امیدوار 

بودن، دشــمن شناسی و دشــمن ستیزی 
وظیفه همه است. همه باید نسبت به منکر 
حساس باشــند. باید نســبت به کم کاری، 
یاس و ناامیدی، رشــوه، فســاد، تبعیض، 
بی عدالتی، تسلیم در برابر دشمن، وادادگی 
اقتصــادی، فرهنگی و اجتماعی حســاس 
باشــیم. مبادا ارزش های اسلامی کمرنگ 
شــود. مبادا از ولایــت پشــتیبانی نکنیم. 
ولایت اســت که می تواند این حرم را حفظ 

کند.
رئیسی گفت: مردم نسبت به هرگونه خلاف 
ارزش ها عمل کردن باید حســاس باشند. 
برای مــا دوگانه های غلط درســت نکنید، 
دوگانه ما، استقلال طلبی و وابستگی است. 
دوگانه ی ما دلبســتگی به خــدا و ارزش ها 
است و در مقابل کسانی که در مقابل دین و 
ارزشهای الهی و انسانی ایستادگی می کنند 

و حقوق انسان ها را پایمال می کنند.
وی افزود: امروز پیوند ملت ما در کنار پیکر 
مطهر شــهدا، پیوند انسجام، وحدت، پیوند 
یکپارچگــی همه اقوام و مذاهــب در ایران 
است.رئیس جمهور گفت: اگر امروز توسعه 
و پیشــرفت داریم، در پرتو وحدت، اتحاد و 
یکپارچگی انجام شــده اســت. هر کسی 
بخواهد انسجام ملی را برهم بزند، در جهت 

راهبرد دشمن حرکت کرده است.
وی افــزود: وحدت و انســجام مــا یک امر 
حتمــی و قطعی اســت که باید بــرای آن 

پافشاری کرد.
رئیســی گفت: اطمینان دارم با مشــارکت 
مردم نرخ ارز و تورم متفاوت خواهد شــد و 
کاهش پیدا خواهد کرد. تردید ندارم هر جا 
که مردم حضور پیدا کردند، بسیاری از این 

خواسته ها قابل انجام است.
وی در ادامــه افــزود: آغوش ملــت برای 
کسانی که دچار فریب شــدند باز است ولی 
به معاندین رحم نخواهیم کرد. دشمن همه 
توان خود را به کار گرفت تا مانع پیشــرفت 
ایران شود اما امروز اذعان می کنند که تمام 

فشارهایشان با شکست مواجه شده است.
رئیس جمهور تصریح کرد: امروز دشــمن با 
ملتی که اراده کرده پیش برود، مواجه است. 
ملت ایران به رهبری امام خامنه ای تصمیم 
گرفته اســت پیش برود. ما حــق عقبگرد 
نداریــم و جوانان ایــن پیشــروی را ادامه 
می دهند. ما از شــهدا آموختیم که با امید 
زندگی کنیم و از فاطمــه )س( آموخته ایم 

باید در مقابل دشمن ایستادگی کرد.
وی گفــت: وضعیت مــردم فلســطین را 
در دیــروز و امــروز ببینید. دیــروز برای 
فلسطینی ها در کنار میزهای سازمان های 
آزادی بخــش تصمیــم می گرفتنــد، اما 
امروز ابتکار عمل به دســت فلسطینیان و 

مجاهدین فلسطینی در میدان است.
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سخنگوی وزارت صمت:
وی وارداتی ثبت سفارش شد ۲۷  هزار خودر

 ســخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر افزایش سرعت 
فروش خودروهای وارداتی در روزهای آینده، از ثبت ســفارش واردات 

۲۷ هزار دستگاه خودرو خبر داد.
»امید قالیباف« افزود: ثبت ســفارش خودرو تا آخر هفته آینده به ۴۰ 
هزار دســتگاه می رســد و همزمان عرضه و فروش خودروها به صورت 
تحویل فوری و سه ماهه از هفته سوم دی ماه در بورس کالا برنامه ریزی 

شده است.
وی تاکید کرد: روند ورود خودرو نیز ســرعت بیشتری خواهد گرفت و 

هدف گذاری واردات ۱۰۰ هزار دستگاه تا آخر سال محقق خواهد شد.
شامگاه شــنبه گذشــته )چهارم دی ماه( بار نخســتین کشتی حامل 

خودروهای وارداتی در بندر لنگه تخلیه شد.
به گفته مسوولان، خودروهای دیگری از مبدا کره جنوبی، ژاپن و چین 

به مقصد ایران بارگیری شده اند.
همزمان با ورود نخســتین محموله خــودرو به کشــور، کار پذیرش 
خودروهای وارداتی در بورس از هفته گذشــته آغاز شــده و این هفته 
نهایی می شــود و بنابراین از نظر بســتر فروش نیز آمادگی لازم ایجاد 

شده است.

دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران:

واحدهای تولیدی لوازم خانگی آمادگی 
گسترش بازارهای صادراتی را دارند

 دبیرکل انجمــن صنایع لوازم خانگــی ایران گفــت: تولیدکنندگان 
لوازم خانگی در کشور با وجود همه محدودیت های بین المللی آمادگی 

گسترش تعاملات با دیگر کشورها و بازارهای صادراتی را دارند.
»عباس هاشــمی« افزود: گرچه تحریم ها از ســال های گذشته وجود 
داشــته و همچنان تداوم دارد، اما حرکت رو بــه جلوی صنعت متوقف 

نخواهد شد.
وی با تاکید بر اینکه شــرکت ها و واحدهای تولیدی و صنعتی راه خود 
را می روند، بیان داشت: در عین حال باید ســعی کنیم تا راه های تعامل 
با دیگر کشــورها و کانال های ارتباطی بین المللی را با هوشــمندی باز 

بگذاریم و روابط را تنظیم کنیم.
این مقام صنفی، به بازار جدید اوراسیا و روسیه برای فعالان لوازم خانگی 
اشــاره کرد و گفت: واحدهای تولیدی برای حضور و نفــوذ در این بازار 
آمادگی دارند و باید تلاش کنیم همانند قطر فرصت ســوزی نکنیم؛ در 

این راستا دولت و مسوولان هم باید به کمک بخش خصوصی بشتابند.
وی ادامه داد: کمک به تامین مــواد اولیه واحدهــا به ویژه محصولات 
پتروشــیمی مورد نیــاز و اســتمرار در تامیــن آنها، همچنیــن ارائه 
مشوق های صادراتی و تسهیل شرایط به تولیدکنندگان جرات خواهد 
داد تا بتواننــد قراردادهای بلندمدت صادراتی منعقــد و با اطمینان به 
این بازارها نفــوذ کنند.دبیرکل انجمــن صنایع لــوازم خانگی ایران 
تصریح کرد: شرایط امروز روســیه و اوراسیا به گونه ای است که می توان 

حضور موفقی را برای شرکت های ایرانی در این بازارها متصور بود.
وی تاکید کرد: این انجمن در کنار ســازمان توســعه تجارت، معاونت 
اقتصــادی وزارت امور خارجــه و همچنین ســفارتخانه های ایران در 
این کشــورها آمادگی دارد تا برای تحقق این مهم تلاش کند.هاشمی 
ابراز امیدواری کرد: مســوولان نیز با دید کلان نســبت به این مسائل، 
استراتژی صادراتی را برای کشــور طوری تنظیم کنند که به اطمینان 

تولیدکنندگان برای حضور در بازارهای هدف صادراتی بیافزایند.

بیست و دومین نمایشگاه بین المللی صنعت لوازم خانگی
وی در ادامه درباره دستاوردهای بیست و دومین نمایشگاه بین المللی 
 A )صنعت لوازم خانگی اظهار داشــت: این نمایشــگاه در رتبه )گرید
پلاس برگزار می شــود که از جمله الزامات این رتبه، حضور هیات های 
خارجی، برگزاری رویدادهای علمی و فناورانه و غیره اســت؛ در همین 

راستا در چهار روز برپایی نمایشگاه میزبان چند هیات خارجی بودیم.
دبیرکل انجمن صنایــع لوازم خانگی ایران خاطرنشــان کرد: با حضور 
ایــن هیات ها، در آخریــن روز از نمایشــگاه قراردادهــای خوبی بین 
تولیدکنندگان ایرانی و هیات هــای خارجی به ویژه در صنعت اجاق گاز 
منعقد شــد که با جمع بندی جزئیات آن به زودی اطلاع رسانی خواهد 
شد.وی یادآور شد: این هیات ها از عراق، ارمنستان، تاجیکستان و اقلیم 
کردستان عراق در نمایشگاه حضور یافتند و علاوه بر آن، پنج غرفه نیز 
در اختیار اتاق بازرگانی ایران و فرانســه، اتاق ایران و آفریقا، فدراسیون 

روسیه، تاجیکستان و ارمنستان قرار گرفت.
هاشمی بیان داشت: در رویدادهای علمی نمایشــگاه نیز معاون سفیر 

ارمنستان و رییس اتاق بازرگانی عراق حضور یافتند.
وی افزود: در جریــان برگزاری رویداد علمی »هاتــک« در این دوره از 

نمایشگاه، از چند محصول جدید هوشمند لوازم خانگی رونمایی شد.
 HAMex( بیست و دومین نمایشگاه بین المللی صنعت لوازم خانگی 
۲۰۲۲( از روز سه شنبه گذشته )۲۹ آذر( تا روز جمعه )دوم دی ماه( در 
محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران برپا شد.ثبت نهایی ۵۱۶ 

شرکت در این نمایشگاه انجام شد که ۴۵۶ شرکت داخلی بودند.
در این دوره از نمایشــگاه هشــت برند خارجی با متراژ ۲۶۳ مترمربع 
حضور داشــتند و چینی ها با برپایــی پاویون چین متشــکل از هفت 

شرکت با ۱۱۸ مترمربع متراژ حاضر شدند.
مجموع متــراژ اختصــاص یافته در این نمایشــگاه ۳۹ هــزار و ۶۸۹ 

مترمربع که شامل ۲۰ سالن سرپوشیده و همچنین فضای باز بود.

 افزایش قیمت 1۰ تا ۵۵ میلیونی در ۹ روز
و ترمز برید قیمت خودر

بررســی ها از آخرین وضعیت قیمت خودرو نشان می دهد که قیمت ها 
همچنان روند صعودی داشــته و طی ۹ روز )از ۲۷ آذر ماه تا ۶ دی ماه( 

میانگین ۱۰ تا ۵۵ میلیون تومان گران شده است.
 ارزیابی ها از وضعیت قیمت خودرو نشــان می دهد که بازار هماهنگ 
با نرخ ارز هــر روز مرزهای جدیدی را در افزایــش قیمت رد می کند. بر 
همین اساس نیز بررسی ها بیانگر آن است که قیمت خودرو طی ۹ روز 

گذشته نیز باز دچار تلاطم قیمتی محسوسی شده است.
در همین رابطه مقایســه قیمت ها در ۲۷ آذر ماه با ۶ دی ماه )یعنی در 
۹ روز( بیانگر رشد محســوس بین ۱۰ تا ۵۵ میلیون تومانی به خصوص 
در خودروهای شــرکت ایران خودرو اســت؛ به عنوان نمونه خودروی 
پژو ۲۰۶ تیپ ۲ اگرچه در ۲۷ آذر ۴۰۴ میلیــون تومان بود اما به ۴۶۰ 

میلیون تومان رسیده است.
همچنین قیمت خودروی پــژو پارس LX کــه ۲۷ آذر ۴۷۵ میلیون 
تومان بود با نرخ ۵۳۰ میلیون تومان معامله می شود. پژو ۲۰۷ دنده ای 
پانوراما نیز از ۵۴۰ میلیون تومان به ۵۹۰ میلیون تومان رســیده است. 
تارا دنده ای که ۲۷ آذر ماه ۵۷۲ میلیون تومان بود ۶۰۰ میلیون تومان 
معامله شــد.خودروی دنا معمولی نیز از ۵۰۵ میلیــون تومان به ۵۶۰ 
میلیون تومان رســیده اســت. رانا پلاس هم که ۲۷ آذر ۴۰۲ میلیون 

تومان بود ۴۴۰ میلیون تومان معامله شد.
همچنین بررســی محصولات ســایپا نیز نشــان می دهــد که قیمت 
خودروی تیبا هاچ بک که ۲۷ آذر مــاه ۲۶۰ میلیون تومان بود به ۲۹۵ 
میلیون تومان رسیده است. همچنین کوییک دنده ای از ۲۶۴ میلیون 
تومان به ۲۹۵ میلیون تومان و ســاینا از ۲۶۴ میلیــون تومان به ۲۹۰ 
میلیون تومان رسیده است. قیمت شاهین نیز از ۴۷۸ میلیون تومان به 

۵۲۰ میلیون تومان رسیده است.

بازار

یزدی زاده با اشــاره به برخی برآوردها از بودجه ســال 
آتی مبنی بر پیش بینی درآمد ۸۰۰ هزار میلیارد تومان 
دولت از طریق مالیــات تصریح کرد: وصول این میزان 

درآمد کار سخت و پیچیده ای نیست.
یکی از مهم تریــن برنامه های دولت بــرای تأمین 
منابع موردنیــاز خود، افزایش پوشــش اطلاعاتی 
و شناســایی الکترونیکی درآمدها اســت که طبق 
اظهارات وزارت اقتصاد سامانه مودیان و پایانه های 
فروشگاهی مهم ترین بستر اطلاعاتی و الکترونیکی 
ســازمان امور مالیاتــی برای شناســایی درآمدها 

خواهد بود.
بنا بر اعلام ســازمان امــور مالیاتی، ســامانه مودیان 

و پایانه هــای فروشــگاهی، پایه و بســتری 
مهم برای شــکل گیری و پیاده سازی قانون 
پایانه های فروشــگاهی، قانون مالیات های 
مســتقیم، اخذ مالیات بر مجمــوع درآمد و 

قانون مالیات بر ارزش افزوده است.
به گفته کارشناســان تا کنــون در ۸ مرحله 
اجرای قانون مالیاتی بــر ارزش افزوده ۷۰۰ 

هزار نفر مشمول این قانون شده اند؛ اما با اجرای کامل 
قانون پایانه های فروشــگاهی این رقم به ۷ میلیون نفر 
خواهد رســید. ایجاد عدالت مالیاتی، کاهش شــکاف 
طبقاتی، افزایش ســهم مالیات و کاهش سهم نفت در 
بودجه، فراهم شــدن زمینه ها برای کنترل پایدار نرخ 

تورم و تک رقمی کــردن آن از مهم ترین آثار 
اجرای این سیاست هاست.

از همیــن رو، یکــی از مهم تریــن مزایای 
پیاده ســازی ســامانه مؤدیان و اصلاح نظام 
مالیاتــی، حداقلی شــدن ارتبــاط مؤدی 
و ممیــزان مالیاتی اســت که در پــی ایجاد 
شفافیت و تقاطع گیری اطلاعات جمع آوری 

شده رخ می دهد.
در همین خصوص، محمدرضا یزدی زاده عضو ســابق 
شورای راهبردی نظام مالیاتی کشــور، در گفت وگو با 
خبرنگار اقتصادی خبرگزاری مهر با بیان اینکه حذف 
ممیز در نظام مالیاتی کشور به صورت کلی امکان پذیر 

نیســت، گفت: مالیات یک امر قضاوتی است و قضاوت 
هم با کمک انســان صورت می گیرد؛ اما با ضابطه مند 
کردن نقش ممیزها در سیســتم مالیاتــی، می توان 
امکان اعمال سلیقه شخصی در تشــخیص مالیات را 

به حداقل رساند.
وی در خصوص مزایای راه اندازی ســامانه مؤدیان در 
ســاماندهی نظام مالیاتی گفت: نقش ممیزها از طریق 
افزایش اطلاعات ورودی به سامانه مالیاتی و همچنین 
تشریح وظایف ممیز در برخورد با سناریوهای مختلف 
ضابطه مند خواهد شــد. حال این اقــدام چه از طریق 
ســامانه مؤدیان چه ســایر سیســتم ها انجام شود در 

کاهش نقش ممیز تأثیرگذار خواهد بود.

درآمد

فاطمه صفــری دهکردی  بیــش از ۷۰ 
درصد گاز مصرفی مربوط به بخش خانگی، 
تجاری و صنایــع غیر عمده اســت که این 
روزها افزایش مصرف داشته و نگرانی هایی 
را برای جایگاه های سوخت و پتروشیمی ها 

به وجود آورده است.
 از اواخر آذر با ورود ســامانه بارشــی و سرد 
شــدن هوا مصــرف گاز شــدت گرفت تا 
جایی که مصرف گاز در روز شــنبه افزایش 
۹ درصدی گاز را نســبت به مدت مشــابه 
داشــته اســت. اما موضوع بــه همین جا 
ختم نمی شــود، زیرا افزایــش مصرف گاز 
دامن گیر ســیمانی ها هم شــده به طوری 
که اکنون از ســوخت جایگزین اســتفاده 
می کننــد. در رابطه با افزایــش مصرف گاز 
در بخش خانگــی محمدرضا جولایی مدیر 
دیسپچینگ شــرکت ملی گاز ایران گفته 
بود: با ورود یک جبهه هوای ســرد از شمال 
و شمال غرب کشور که به سرعت گسترش 
یافتــه و حتی به اســتان های جنوب غرب، 
خوزســتان، لرســتان و… نیز رســیده و 
ماندگاری بیش از حد آن، مصرف گاز شنبه 

سوم دی، به ۵۹۰ میلیون مترمکعب رسید.
به گفتــه جولایی ایــن مقــدار مصرف در 
ابتدای هفته جاری به نســبت ابتدای هفته 
گذشــته، ۹ درصد افزایش را نشان می دهد 
که با اطلاعــات هواشناســی، پیش بینی 
می شــود این روند افزایش مصرف، تا پایان 
هفته ادامه داشــته باشــد؛ به ایــن ترتیب 
پیش بینی می شــود مصــرف گاز طبیعی 
تا اواخــر هفته جــاری بــه ۶۵۰ میلیون 
مترمکعب در روز برســد. حالا باید دید این 
رقم در روزهــای پایانی هفتــه از این رقم 

عدول می کند یا خیر!

افزایش محدودیت گازی برای 
پتروشیمی ها

البته افزایش مصــرف گاز در بخش خانگی 
و تجاری تبعاتی هم برای صنایع ســیمانی 
و پتروشــیمی ها داشــت بــه طــوری که 
ســوخت یکی قطع و محدودیت هایی برای 
پتروشــیمی ها در نظر گرفته شــد اگرچه 

این محدودیت ها در آذر ماه ایجاد شــد اما 
گویا همچنــان ادامــه دارد، احمد مهدوی 
ابهری، دبیرکل انجمــن صنفی کارفرمایی 
صنعــت پتروشــیمی ایــران در رابطه با 
محدودیت های جدید پتروشیمی ها به مهر 
می گوید: محدودیت ایجاد شــده منجر به 
کاهش ۳۰ درصدی تولید پتروشیمی های 

گازی شده است.
وی ادامــه داد: تمامــی پتروشــیمی های 
گازی کاهش تولید داشــته اند از خراسان 
گرفته تا یاســوج تمامی پتروشــیمی های 
متانولــی و اوره ای ظرفیت تولید شــأن به 
۷۰ درصد رســیده اســت.مهدوی ابهری 
اضافه کرد: امیدواریم در ســال جاری از این 
مساله متضرر نشــویم زیرا بر اقتصاد کشور 
تأثیر گذار است، چرا که با کاهش صادرات، 

ارزآوری به کشور نیز کاهش پیدا می کند.
دبیرکل انجمن صنفــی کارفرمایی صنعت 
پتروشــیمی ایران در پاسخ به این سوال که 
امسال نسبت به سال گذشته چه وضعیتی 
دارد، اضافه کرد: سال گذشته ۶۸۰ میلیون 
دلار عدم و نفع برای پتروشــیمی ها وجود 

داشت و هیچ پیش بینی از این مساله وجود 
ندارد و ممکن است ضرر سال جاری نسبت 
به سال گذشته افزایش پیدا کند، زیرا تولید 

هم افزایش چندانی نداشته است.

 CNG احتمال سهمیه بندی گاز
با افزایش مصرف خانگی

به گفته مدیر دیســپچینگ شــرکت ملی 
گاز ایــران بــا توجــه بــه محدودیت های 
اعمال شــده در صنایــع و نیروگاه ها برای 
مصــرف گاز و اینکــه تنهــا منبــع تأمین 
بخش هــای  در  گاز  مصــرف  افزایــش 
خانگی و تجــاری، اعمــال محدودیت در 
بخش نیروگاهــی و صنایع اســت، از همه 
هم وطنــان می خواهیم با رعایــت الگوی 
مصرف بهینه، ما را در گازرســانی به دیگر 
بخش ها یاری کنند. اما اینطــور که به نظر 
می رســد وخامت اوضاع به قدری است که 
گمانه زنی هایی بــرای قطعی گاز CNGها 
وجود دارد. در این راســتا اردشیر دادرس، 
رئیــس انجمن صنفی ســی ان جی در این 
زمینه به مهر گفت: خوشــبختانه تا کنون 

کاهش یــا قطعــی گاز بــرای جایگاه های 
سوخت وجود نداشته اســت.وی ادامه داد: 
البته باید در نظر داشــت که این مســاله به 
ما ابلاغ شده است که در صورت کمبود گاز 
پس از صنایع، پتروشــیمی و سیمان ها در 
صورت کسری گاز، گاز ســی ان جی ها هم 
سهمیه بندی شود.دادرس در پاسخ به این 
سوال که ســهمیه بندی به چه شکل انجام 
می شود، گفت: با توجه به اینکه هنوز اعمال 
محدودیت نشده اســت اطلاعات دقیقی از 
این مساله در دست نیست و به نظر می رسد 
با توجه به عرضــه و تقاضا ســهمیه بندی 

اعمال شود

841 مورد قطعی گاز در ارگان های 
دولتی

اگرچه مسئولان از مردم خواســته اند تا با 
اســتفاده از وســایل گرمایشــی در صرفه 
جویــی گاز همراهیشــان کنند چــرا که 
کاهش ۱۰ درصــدی در بخــش خانکی و 
تجاری معــادل ۶۰ میلیــون مترمکعب، 
یعنی معــادل دو فاز پارس جنوبی اســت 

و در صورت بهینه ســازی می توان از آن در 
نیروگاه ها و صنایع بهره برد. اما حالا مســلم 
رحمانی، مدیر هماهنگی امور گازرســانی 
شرکت ملی گاز ایران هم در این راستا گفته 
بود: با آغاز روزهای سرد سال همه کارکنان 
تأسیســات شــرکت ملی گاز، وزارت نفت، 
تأسیسات بالادستی تولید، پالایش، انتقال 
و توزیع با همه توان اقدام های لازم به منظور 
توزیع مناســب گاز به ویژه برای مشترکان 
بخش خانگی و تجــاری را انجام می دهند. 
خوشبختانه شبکه گاز در کشور پایدار است 

و هیچ قطعی گازی نداشتیم.
به گفته رحمانی تولید و عرضه ســوخت از 
مهم ترین موضوعاتی اســت که وزارت نفت 
مدنظر دارد، اما بحث مدیریت مصرف انرژی 
باید از سوی دستگاه های مختلفی پیگیری 
شــود، با این حال وزارت نفت و شرکت ملی 
گاز ایران هــم اقدام های بســیار خوبی در 
این بــاره انجام داده اند. بــا همکاری دولت 
مصوبــه ای در بحث کاهــش ۱۰ درصدی 
مصارف بخش دولتی و پایــش مصرف گاز 
اداره هــا و دســتگاه های دولتی داشــتیم. 
همکاران ما تاکنون بیــش از ۷۲ هزار مورد 
بازرسی در سطح کشور و ارگان های دولتی 
از ابتــدای آذرماه انجام دادنــد که به ۸۴۱ 

مورد قطع گاز رسیده است.
مدیر هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی 
گاز ایران معتقد است در کشــور ما کمبود 
گاز وجود ندارد بلکه مشکل تراز نبودن بین 

مصرف و تولید است.
حالا باید دید با شــرایط پیــش رو و کاهش 
دمای هوا همچنــان بایــد منتظر کاهش 
تخصیص گاز بــه پتروشــیمی ها بود و چه 
وضعیتــی در انتظار جایگاه های ســوخت 
خواهد بود چرا که در صورت افزایش مصرف 
بخش خانگی برای جلوگیــری از قطع گاز 
در این بخــش این احتمال وجــود دارد که 
جایگاه های سوخت سی ان جی برای مدت 
زمانی به صورت سهمیه بندی گاز دریافت 
کنند، باید منتظر ماند و دید شــرکت ملی 
گاز چه تدبیری برای مسائل موجود در نظر 

می گیرد.

درآمد ۸۰۰ هزار میلیاردی دولت از مالیات قابل تحقق است

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو: گفتیم بلا سر بازار نیاورید

وهای وارداتی اعلام شد فرمول قیمت گذاری خودر
مریم فکری  دبیر انجمــن واردکنندگان 
خــودرو گفــت: نمایندگان مجلســی که 
حمایت ناصحیح از تولید خودرو داشــتند 
و مخالــف صددرصــد واردات بودند، باعث 
و بانی شرایط امروز بازار هســتند؛ اما الان 

سکوت کرده اند و پنهان شده اند.
 نخســتین محموله خودروهــای وارداتی 
در اولین شــنبه دی ماه به بندر لنگه رسید؛ 
گرچه انتظار می رفت واردات خودرو رسما 
آغاز شده باشــد و خودروهای ثبت سفارش 
شــده به صورت کامل وارد گمرکات ایران 
شوند، اما ما مرتضی ســالاری، مدیر بنادر و 
دریانوردی بندر لنگــه در جمع خبرنگاران 
اعلام کرد که محموله محصولات کیا حاوی 
تنها ۲۲ دســتگاه خودرو با تنوع شش گانه 
از محصولات کیا نظیر سراتو، ریو، پیکانتو، 
پگاس، سونت و اســپورتیج در این محموله 
وارداتی بوده اســت.طبق اخبار رســمی، 
واردکننــده محصولات کیا اقــدام به ثبت 
سفارش ۷۰۰ دســتگاه خودرو از برند کیا 
کرده اســت و ظاهرا محموله هــای بعدی 
در ماه آتی وارد کشــور خواهند شد. بر این 
اساس، بعد از گذشت حدود ۵ سال از توقف 
واردات خودرو و همچنین گذشــت چهار 
ماه از ابلاغ آیین نامه واردات، در شــرایطی 
شــاهد ورود تنها ۲۲ خودروی وارداتی به 
کشور هستیم که ســخنگوی وزارت صمت 
وعده ورود ۲۰۰ هزار خودروی خارجی را تا 

خردادماه سال آینده داده است.
ظاهرا این ۲۲ خودرو قرار اســت در بورس 
کالا عرضــه شــود و پیش بینی هــا حاکی 
از آن اســت که قیمت هایی بیــش از یک  
میلیارد یا دو میلیارد تومان خواهند داشت؛ 
خودروهایی که بنا به انتظار مقامات دولتی، 

به قیمت ها در بازار خــودرو کمک خواهد 
کــرد؛ موضوعی کــه فعالان بــازار خودرو 

نگاهی متفاوت با آن را دارند.

شرایط قیمتی خودروهای وارداتی 
چیست؟

مهدی دادفر، دبیر انجمــن واردکنندگان 
خــودرو در همین خصــوص در گفت وگو 
با خبرگــزاری خبرآنلاین درباره شــرایط 
قیمت احتمالی دومین محموله خودروهای 
قیمــت  شــرایط  می گویــد:  وارداتــی 
خودروهــای وارداتی براســاس آنچه که ما 
می دانیم، قیمت تمام شــده خرید به علاوه 
هزینه های حمــل و قیمت اظهار شــده به 
گمرک به علاوه ۱۵ درصد سود واردکننده، 
قیمت پایه بورس می شود.وی می افزاید: از 
این جا به بعد دیگر مردم با یکدیگر در خرید 
رقابــت می کنند و مابقــی وجوهات هم به 
حساب خزانه واریز می شــود. یعنی به غیر 
از ۱۵ درصد، هر عددی کســب شود، برای 
دولت اســت.دبیر انجمــن واردکنندگان 
خودرو درباره این که این خودروها حداکثر 
۲۰ هزار دلار قیمــت دارند، عنوان می کند: 
حداکثر ۲۰ هزار یورو اســت. البته همه این 
خودروها ۲۰ هزار یورویی نیســت، ممکن 
اســت ۱۰ هزار یورو یا ۱۵ هزار یورو باشد. 
هنوز ارزش این خودروها مشــخص نیست.

دادفر درباره مــدل خودروهای وارداتی نیز 
متذکر می شود: گفته می شود، کیا، سراتو و 

.ASX ۴۰ دستگاه میتسوبیشی

منتظر ارزانی خودرو نباشید
دبیر انجمن واردکنندگان خودرو در پاسخ 
به این پرســش که با توجه بــه این که این 

خودروها قرار اســت در بورس عرضه شود، 
برخی از تحلیلگران عنــوان می کنند نباید 
منتظر ارزانــی خودرو باشــیم؛ چراکه این 
خودروها با قیمــت پایه وارد بــورس کالا 
می شــوند و به یک باره دو برابر قیمت پایه از 
بورس بیرون خواهند آمد؛ اتفاقی که درباره 
دیگنیتی و لامــاری افتــاد و دو میلیاردی 
شدند، می گوید: به احتمال غریب به یقین 
این اتفــاق می افتد.دادفر در پاســخ به این 
پرســش که با این که خودروهای اقتصادی 
وارد کشــور شــده اند، دیگر این خودروها 
اقتصــادی نخواهند بــود، می افزاید: دیگر 
ما امــکان واردات خــودروی اقتصادی را 
نداریم. نه تنها در حوزه واردات، امکان تولید 
خودروی اقتصادی هــم نداریم. خودروی 
اقتصادی یعنی چه؟ یعنی این که خودرویی 
با درآمد متوســط یک ســاله بتوانید خرید 
کنید.وی متذکر می شــود: شــما حساب 
کنید به طور متوســط در مــاه ۱۰ میلیون 
تومان و ســالی ۱۲۰ میلیون تومان درآمد 
داشــته باشــید. با این رقم چه خودرویی 
را ۱۲۰ میلیــون تومــان می دهنــد. برای 
خودروی اقتصادی دولت خیلی باید تلاش 

کند و خیلی پیگیری می خواهد. در شرایط 
فعلی چنین موقعیتی وجود ندارد.

دبیر انجمن واردکننــدگان خودرو عنوان 
می کند: شــاید ۲ ســال قبل کــه ما بحث 
می کردیم، می شــد با قیمت پایین به مردم 
چنین خودرویی را داد، اما الان خیلی بعید 
می دانم.دادفر تصریح می کنــد: امیدوارم 
چنین اتفاقــی بیفتد، چون بــه نفع مردم 
است و مردم حداقل در این موضوع آرامش 
می گیرنــد. کار نشــدنی هم نیســت، یک 
مقداری برنامه ریزی و تدبیــر می خواهد و 
دست برداشتن از یک سری زیاده خواهی ها.

وی بــا ذکر مثالــی عنولن می کنــد: به هر 
شــکلی، می گویند که باید خودروی تولید 
داخل فــروش بــرود و حمایت کنیــم و ... 
یعنی تولید داخل هر کاری با بازار دوســت 
دارد، می کند. هر گاه از این موضوع دســت 
برداشتیم و گفتیم تولید داخل در رقابت با 
واردات بتواند عرضه خودرو داشــته باشد، 
آن زمان احتمال دســت یافتن به خودروی 
اقتصادی خیلی بیشــتر از الان است. اما تا 
وقتی این کار را نکنیم، همین آش و همین 

کاسه است.

خودرو مهندسی شده به بورس رفت
دبیــر انجمــن واردکنندگان خــودرو در 
ادامه با بیان این که ما خــودروی داخلی را 
مهندسی شــده به بورس بردیم، می گوید: 
من قبلا هم گفته بودم که این کار مهندسی 
شــده اســت و می خواهند خودروها را به 
بورس ببرند تا از شمول قیمت گذاری خارج 
شــود و قیمت ها را بالا ببرند. این اتفاق هم 

افتاد و این کار را هم کردند.
دادفر می افزاید: خب اگر می خواهید این کار 

را کنید، واردات را آزاد کنید؛ تعرفه واردات 
را هم آزاد کنید که بازار رقابتی شود. اما این 
کار را نکردند. معلوم اســت دیگــر؛ در این 
شرایط هر خودروسازی باشــد، خودروی 

خود را به چند برابر قیمت می فروشد.
وی تاکید می کنــد: ما از ابتــدا گفتیم که 
این بلا را ســر بازار نیاورید. در این جا بگویم 
که اتفاقا نمایندگان مجلســی که حمایت 
ناصحیح از تولید خودرو داشــتند و مخالف 
صددرصد واردات بودند، آنهــا باعث و بانی 
شــرایط امروز بازار هســتند. ایــن گروه از 
نمایندگان نگذاشتند قیمت ها کنترل شود 
و زمینه ســازی کردند که این حادثه ها رخ 
دهد. مسوول این شــرایط آن ها هستند، اما 

الان سکوت کرده اند و قایم شده اند.
دبیر انجمن واردکننــدگان خودرو متذکر 
می شــوند: ما گفتیم واردات خودرو را آزاد 
کنید و از آن طــرف، قیمــت خودروهای 
داخلــی را آزاد کنیــد، اما گفتنــد واردات 
خودرو اصــلا و ابــدا و فقط تولیــد. بر این 
اســاس، امروز تولیدکننده به هر شکلی که 

می خواهد، می فروشد.

خودروهای وارداتی چه تاثیری روی 
بازار دارد؟

دادفر در پاســخ به این پرسش خبرآنلاین 
که خودروهای وارداتی چه اثری روی بازار 
خــودرو دارد؟ خاطرنشــان می کند: روی 
کاهــش قیمت ها اثری نخواهد گذاشــت، 
اما اگر این واردات تداوم پیــدا کند و از نظر 
تعدادی هم افزایش داشته باشد و تعرفه هم 
نگیرند، احتمالا کاهش قیمــت با افزایش 
فشــار عرضه وجود دارد. در غیر این صورت 
نباید منتظر کاهش قیمت ها در بازار باشیم.
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رئیس سازمان نظام پرستاری خبر داد
بودجه تعرفه پرستاری در سرانه سلامت کشور 

قرار گرفت
رئیس کل سازمان نظام پرســتاری، از قرار گرفتن اعتبار تعرفه گذاری 

خدمات پرستاری در سرانه سلامت کشور خبر داد.
 محمد میرزابیگی، در نامــه ای خطاب به اعضای شــورای عالی نظام 
پرســتاری و اعضای هیئت مدیره های نظام پرســتاری سراسر کشور، 
ضمن اعلام گنجانده شــدن بودجه تعرفه گذاری خدمات پرستاری در 
سرانه سالانه سلامت کشور و برنامه هفتم توســعه، از رؤسای قوا نیز به 

دلیل حمایت از تلاش های سازمان نظام پرستاری تقدیر کرد.

اجرای کشوری برنامه پزشک خانواده و نظام 
ارجاع از دی ۱۴۰۱

 رئیس مرکــز مدیریت بیمارســتانی و تعالی خدمــات بالینی وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشــکی از اجرای برنامه پزشک خانواده و 
نظام ارجاع با همکاری معاونت بهداشت و دفتر آمار و فناوری اطلاعات 

وزارت بهداشت از اول دی سال ۱۴۰۱ خبر داد.
به گزارش وزارت بهداشــت، حســن واعظی روز دوشــنبه در اجلاس 
معاونان درمان دانشــکده ها و دانشــگاه های علوم پزشــکی کشــور 
گفت: این برنامه در شــهرهای زیر ۲۰ هزار نفر در حال اجراســت و از 
سال ۱۴۰۲ در کل کشور اجرایی خواهد شــد.وی تصریح کرد: برنامه 
عملیاتی پزشــک خانواده و نظام ارجاع منطبق با طرح عدالت و تعالی 
درمان و برنامه ششم توسعه تدوین شده اســت.رئیس مرکز مدیریت 
بیمارســتانی و تعالی خدمات بالینی وزارت بهداشــت اظهار داشت: 
جهت اجرای برنامه، اســتانداردها، شــیوه نامه ها، راهنماهای بالینی، 
راهنماهای تجویز درمان و دستورالعمل نظام ارجاع الکترونیک )نوبت 

دهی الکترونیک( تدوین شده است.
واعظی افزود: در راســتای ارائه نقشــه نظام ارجاع بر اســاس ســطح 
بندی خدمات سلامت، نســخه ۰۲ دستورالعمل پزشــک خانواده بر 
اساس اصول و ضوابط ســطح بندی و نیز نظام ارجاع در سطح ۲ و ۳ در 
سطح کشور، مورد بازنگری قرار گرفته اســت.وی ادامه داد: ۳۰ درصد 
مراکز ارائه دهنده خدمات ســرپایی در حوزه دولتی اســت. همچنین 
۸۰۰ کلینیک و درمانگاه دانشــگاهی در سطح استان های در حال ارائه 

خدمات هستند که در حال ساماندهی آن ها برای نطام ارجاع هستیم.
رئیس مرکز مدیریــت بیمارســتانی و تعالی خدمــات بالینی وزارت 
بهداشت درباره اقدامات مورد انتظار از دانشگاه های علوم پزشکی برای 
اجرای برنامه پزشک خانواده و نظام ارجاع گفت: تشکیل ستاد اجرایی 
و کارگروه نظام ارجاع برنامه پزشــک خانواده و نظام ارجاع در ســطح 
استان و شهرســتان ها، ارزیابی ظرفیت ها و بررســی وضعیت موجود 
زیرســاخت های برنامه در سطوح دو و سه، ســاماندهی مراکز درمانی 
سرپایی در بخش دولتی از جمله ســامانه های نوبت دهی، ارائه خدمات 
و بازخورد، تدوین و ارایه نظام و نقشه ارجاع منطبق با نظام سطح بندی 
خدمات سلامت در همه سطوح اســتان با هماهنگی معاونت بهداشتی 

دانشگاه ها، از جمله این انتظارات است.

وی ادامه داد: همچنین برای اجرای برنامه پزشک خانواده و نظام ارجاع 
استقرار نوبت دهی الکترونیک بین همه ســطوح و مدیریت نوبت دهی 
در کلینیک های ویژه، پیگیری اتصال ســامانه های موجود و داده های 
پاراکلینیک سطوح یک و دو و ســه )نظارت بر ثبت اطلاعات داشبورد 
نظام ارجاع(، نظارت بر نحوه اجــرای برنامه و کمیت و کیفیت بازخورد 
بیماران ارجاعی از ســطح یک توســط مراکز ســطح دوم و سوم تحت 

پوشش دانشگاه باید صورت گیرد.

سرپرست مرکز بیماریهای واگیر وزارت بهداشت:
ونا در  پیش بینی برای همه گیری موج جدید کر

ود است کشور ز
 سرپرســت مرکز بیماریهای واگیر وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی گفت: سویه های مختلف کرونا در ســطح دنیا در حال گردش 
هســتند و وزارت بهداشــت تمامی آنها را رصد کرده و پیش بینی برای 

همه گیری موج جدید کرونا تا پایان امسال به کشور زود است.
بهنام عرشــی افزود: ورود ســویه جدید امیکرون XBB به کشور که 
اکنون در اکثر کشــورهای اروپایی، آمریکا و جنوب شــرقی آسیا همه 
گیر شده است، زمان مشخصی ندارد اما دســتورالعمل های بهداشتی 

مصوب ستاد ملی کرونا همچنان در کشور اجرایی می شود.
وی اظهار داشت: ســوش های مختلف کرونا در حال گردش هستند، 
هنوز نوع جدید امیکرون به کشــور وارد نشــده و از مردم می خواهیم 
مانند روال گذشته وزارت بهداشــت را در رعایت اصول بهداشت فردی 
و اجتماعی مانند شستشــوی مرتب دســتها با آب و صابــون یا مواد 
ضدعفونی کننده، اســتفاده از ماسک در فضای بســته و اماکن شلوغ و 
اجتماعات یــاری و همراهی کنند تا در صورت بــروز موج جدید، آن را 
بتوان مدیریت و کنترل کرد.عرشی تاکید کرد: در حال حاضر مسافرانی 
که به کشور وارد می شوند باید تســت منفی کرونا ۷۲ ساعت را همراه 

داشته باشند و بر دستورالعمل های بهداشتی نظارت می شود.

واکسن های تاریخ گذشته معدوم می شوند
وی با اشاره به اینکه واکســن علیه کرونا به اندازه کافی در کشور موجود 
است، گفت: واکسن های تاریخ گذشته معدوم می شوند، اکنون واکسن 
های ایرانی علیه کرونا مانند برکت، پاستوکووک، نورا و غیره به اندازی 
کافی و حتی زیاد در کشــور وجود دارد و مشکلی از این بابت در صورت 
 COVID-Omicron نیاز به واکسیناســیون دز جدید نداریم. سویه
XBB ۵ برابر بدخیم تر از نوع دلتا اســت و میــزان مرگ و میر بالاتری 
نسبت به آن دارد. مدت زمان کمتری طول می کشد تا وضعیت به شدت 

شدید برسد و گاهی اوقات علائم واضحی وجود ندارد.
وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی نیز )دوم دی( در حاشــیه 
نشســت ســلامت پژوهان و مدیران حوزه پژوهش و فناوری دانشگاه 
علوم پزشکی مشهد، هشدار داد: آمار و اطلاعات کرونا در دیگر کشورها 
نگران کننده اســت؛ به طوری کــه در روزهای اخیر در کشــورهایی 
همچون ژاپن، آمریکا و برخی کشــورهای اروپایی، مرگ و میر بیماران 
کووید ۱۹ سه رقمی شده است. از طرفی ایران در منطقه ای قرار گرفته 
که در اطراف آن، میزان ابتلا به کرونا افزایشی است اما بزرگترین عامل 

حفظ سلامت در مقابل کرونا، واکسیناسیون است.
بهرام عین اللهی افزود: واکسیناسیون اقدام بسیار ساده و برای همه به 
آسانی قابل انجام است و از مردم تقاضا داریم که دست کم یکبار در سال 
واکســن کرونا را تزریق کنند و اگر فردی امسال، واکسن کرونا را تزریق 
نکرده حتما به این کار اقدام کند زیرا تا وقتــی کرونا از بین نرفته، لازم 

است هر سال مانند آنفلوآنزا، واکسن تزریق شود.

دیوار

 رئیس کل دادگستری اســتان تهران گفت: برخورد با 
صاحبان حساب های مشــکوک با جریان مالی ناسالم 
و افرادی که در کف میــدان اقداماتی را با هدف اخلال 
در بازار ارز انجام می دهند، صــورت می گیرد و در این 

رابطه نیز دستوراتی صادر شده است.
 علی القاصــی اظهار داشــت: امروز ســند تفاهم نامه 
هماهنگی بین دستگاه های مسئول در رابطه با مبارزه 
با پولشــویی و مبارزه با تامین مالی تروریسم به امضای 
دســتگاه های قوه قضاییه، وزارت اطلاعات، ســازمان 
اطلاعات ســپاه، پلیس امنیت اقتصادی فراجا و مرکز 

مالی مبارزه با پولشویی رسید.
وی افزود: ایــن تفاهم نامه مجموعــه الزامات قانونی و 
مقرراتی که هم در قانون مبارزه با پولشویی و آیین نامه 

اجرایی آن و هم قانون تامیــن مالی مبارزه 
با ترورســیم وجود دارد را احصــاء، وظایف 
مشــخص و یک هم افزایی و هماهنگی بین 
پنج دستگاه امضاکننده آن در جهت مبارزه 
با فرایندهــای جریانات مالی مشــکوک و 
ناســالم ایجاد شــد و رصد این فرایندها هم 
در بعُد منشــاء اطلاعات مالی و هــم در بعُد 

فرایندهای قضایی که لازم و ضروری است.
رئیس کل دادگستری اســتان تهران با بیان اینکه در 
گذشــته پرونده هایی در رابطه با مبارزه با پولشویی در 
دادگستری اســتان تهران تشکیل شــده بود، تصریح 
کرد: از آنجایی که در خصوص این پرونده ها مستندات 
کافی وجود نداشت و ارزیابی های لازم انجام نمی شد، 

یا تصمیم گیــری در خصوص ایــن پرونده  
ها با تاخیر انجام می شــد و یا به نتیجه لازم 
نمی رســیدیم.وی افــزود: با امضــای این 
تفاهم نامه هماهنگی  ها را به کار گرفتیم و از 
ظرفیت همه پنج دستگاه  استفاده شده تا به 
رصد فعالیت های و جریانات مالی مشکوک 
و ناسالم ســرعت داده شــود و بر جریانات 
مشــکوک کلان مانند موادمخدر، فرار مالیاتی، قاچاق 

کالا و … تمرکز داشته باشیم.
القاصی مهر ادامه داد: این ســند کمــک خواهد کرد 
تا اســتنادات کافــی را در بعــد قضایی جمــع آوری 
شــود و در مقام تصمیم گیری قضایی اتقــان در آرا و 
تصمیمات را داشته باشــیم، این تفاهم نامه یک سند 

قانونی و مشترک اســت که بیانگر برخورد با پولشویی 
و تامین مالی تروریســم و موضوعات فرایندهای مالی 
فعالیت های مشکوک و ناسالم در بستر زمانی مشخص 

در نظام مقدس جمهوری اسلامی است.
وی در واکنش بــه برخورد با اخلالگــران ارزی گفت: 
درباره مواردی که به ما اعلام شده که فعالیت  های این 
دست از افراد ناسالم اســت و یا خارج از برنامه و ضوابط 
فعالیت داشتند، دستورات لازم به ضابطان صادر شده 
اســت. برخورد با صاحبان حســاب های مشکوک که 
جریان مالیشان ناسالم بوده و افرادی که در کف میدان 
اقداماتی را با هدف اخلال در بــازار ارز انجام می دهند، 
انجام خواهد شــد و در این رابطه نیز دستوراتی صادر 

شده است.

دادگستری 

الهه جعفرزاده  عفونت های تنفســی در 
زمستان شایع ترند. مطالعات نشان می دهد 
ســلول هایی در داخل بینی وجود دارند که 
عهده دار حفاظت از بدن ما در برابر بیماری 
و ویروس هســتند؛ اما ایــن واکنش ایمنی 
در دمای سرد مهار می شــود و بدین ترتیب 

احتمال بروز عفونت افزایش می یابد.
 فرا رسیدن فصل زمســتان، سرفه، عطسه، 
آبریزش بینی و مشــکلات بویایی را با خود 
به همراه دارد. دانشــمندان دریافته اند که 
عفونت های تنفســی در زمســتان شایع تر 
اســت؛ مطالعه ای که به تازگــی در مجله 
آلرژی و ایمونولوژی بالینی منتشــر شده، 
بیان می کند که کاهــش دمای داخل بینی 
به اندازه ۵ درجــه ســانتیگراد، تقریباً ۵۰ 
درصد از ویروس ها و سلول هایی که از ما در 
برابر ویروس ها محافظت می کنند را از بین 
می برد. فصل زمستان هم به نوبه خود سبب 
تشدید برخی از بیماری های تنفسی شدید 
مانند آسم، بیماری های مزمن ریوی و دیگر 

مشکلات تنفسی می شود.
سرماخوردگی، آنفلوآنزا و سایر بیماری های 
تنفســی جزو بیماری های رایــج این فصل 
هســتند ولی باید توجه داشــت که هوای 
سرد و خشــک ممکن اســت واکنش های 
ایمنی را تضعیف کند. برخی از بیماری های 
رایج و شدید تنفســی در زمستان و راه های 

مدیریت آنها در این مطلب ذکر شده است:

1. سرماخوردگی
ســرماخوردگی از بیماری هــای شــایعی 
اســت که تقریباً همه به آن دچار می شوند 
و علائم آن شــامل کیپ شــدن بینی، گلو 
درد، عطسه، ســرفه و آبریزش بینی است. 
بیش از ۲۰۰ ویروس مختلف وجود دارد که 
می توانند منجر به سرماخوردگی شوند که 

»راینو ویروس« رایج ترینِ آنهاست.
    نکاتی برای مدیریت سرماخوردگی:

    در کنار اســتراحت کافی، غــذای خانگی 
بخورید و مایعات بنوشید.

    مصــرف آنتی بیوتیک در تســکین درد و 
عفونت احتمالی گلو مؤثر است.

    اســتفاده از مکمل های زینک به کوتاه تر 
شــدن مدت بیماری و کاهش علائم کمک 

می کند.

2. آنفلوآنزا
اگر علائم ســرماخوردگی را به همراه تب، 
سردرد، خســتگی، بدن درد، حالت تهوع یا 
اســتفراغ دارید، به احتمال زیاد به آنفلوآنزا 

مبتلا شده اید.

    نکاتی برای مدیریت آنفلوآنزا:
  هنگام سرفه یا عطســه، دهان و بینی خود 
را بپوشانید تا از انتشــار بیماری جلوگیری 

کنید.
  برای بهبود عملکرد سیستم ایمنی خود، از 

مکمل های ویتامین C استفاده کنید.
    نوشیدنی های گرم بنوشید.

  در طول بیمــاری، اســتحمام و ماندن در 
معرض بخار حمام را فرامــوش نکنید؛ این 
مورد به باز کردن راه های هوایی و ســهولت 

در تنفس کمک می کند.

3. سینوزیت
التهاب ســینوس ها )حفره هــای خالی در 
راه های هوایی بینی(، منجر به ســینوزیت 
ســرماخوردگی،  هنــگام  در  می شــود. 
سینوس ها مسدود و پر از مخاط می شوند؛ 
در این صــورت، باکتری هــا می توانند به 
راحتی در آن محیط رشــد کــرده و باعث 
عفونت شــوند. علائم این بیماری شــامل 
آبریزش و کیپ شدن بینی به همراه سردرد 

شدید است.
  نکاتی برای مدیریت سینوزیت:

 اســتفاده از کمپرس گرم بــر روی بینی و 
پیشانی؛ این روش به کاهش فشار سینوس 

و تسکین سردرد کمک می کند.
 برای رفــع گرفتگی بینی، از اســپری های 

شستشوی بینی استفاده کنید.

4. برونشیولیت
برونشیولیت یک عفونت ویروسی است که 

موجب تنگ شدن مجاری تنفسی در ریه ها 
می شود و نفس کشــیدن را دشوار می کند. 
این بیماری بیشــتر در کودکان زیر دو سال 
و در زمستان و اوایل بهار مشاهده می شود. 
علائم برونشیولیت شبیه به سرماخوردگی 
اســت با این تفاوت که در برونشــیولیت، 
سرفه های شــدیدتر همراه با خس خس و 

گاهی مشکلات تنفسی دیده می شود.
بیشــتر نوزادانی که علائم جزئــی دارند، با 
مراقبت درست در خانه بهبود می یابند. اما 
اگر نوزاد با مشکلات تنفسی روبه رو شد، تب 
بالایی داشــت یا لب ها یا ناخن هایش رو به 
کبودی رفت، بلافاصله بــه یک متخصص 

اطفال مراجعه کنید.
  نکاتی برای مدیریت برونشیولیت:

 شــیردهی مکرر به نوزاد جهــت تغذیه و 
هیدراتــه نگه داشــتن بــدن او را فراموش 

نکنید.
  اســتفاده از مرطوب کننده های هوا )بخور 
سرد(؛ این کار باعث تســکین سرفه و رفع 

احتقان می شود.

۵. برونشیت
برونشیت هم یک عفونت ریوی است و در هر 
سنی ممکن اســت افراد را درگیر خود کند. 
این بیماری هنگامی رخ می دهد که جریان 
هوایی ریه های شما ]که برونشی نام دارند[، 
ملتهب و با مخاط اضافی پر شــده و منجر به 
سرفه شوند. این حالت ممکن است به دلیل 
بودن در معرض دود، مــواد تحریک کننده 

شیمیایی یا باکتری ها ایجاد شود.

  نکاتی برای مدیریت برونشیت:
 از بخــور اســتفاده کنید تا باعــث رطوبت 
مجرای تنفسی شود؛ این کار به تنفس بهتر 

کمک می کند.
غرغره کردن آب نمک در کاهش مخاط گلو 

نقش دارد.
از مصــرف مکمل های ویتامیــن D غافل 
نشوید، استراحت کافی داشــته باشید و از 

استعمال سیگار خودداری کنید.

۶. ذات الریه )سینه پهلو(
عفونــت یک یا هــر دو ریــه که ناشــی از 
باکتری ها، ویروس ها یا قارچ ها باشد، باعث 
ذات الریه می شود. در این شــرایط ریه ها از 
چرک و مایع پر می شــوند، تنفس را دشوار 
و اکسیژن رســانی را محــدود می کننــد. 
اگرچه ذات الریه می تواند در هر سنی برای 
افراد اتفاق بیفتد، امــا در این میان نوزادان 
و کودکان، افــراد ســالخورده )بیش از ۶۵ 
ســال( و افراد مبتلا به بیماری زمینه ای یا 
کسانی که سیســتم ایمنی ضعیفی دارند، 

آسیب پذیرتر هستند.
موارد خفیــف ذات الریه )ناشــی از عفونت 
باکتریایی( را می توان در خانه با اســتراحت 
و مصرف آنتی بیوتیک درمان کرد، در حالی 
که موارد شدید ممکن است نیاز به بستری 

شدن در بیمارستان داشته باشند.
  نکاتی برای مدیریت ذات الریه:

 در دوران نقاهــت حتماً اســتراحت کافی 
داشــته باشــید. مایعات زیادی بنوشید تا 

بدنتان هیدراته بماند و احتقان کاهش یابد.

برای تقویت سیستم ایمنی، از مکمل های 
ویتامین C و زینک استفاده کنید.

7. آسم
آســم یک بیماری مزمن اســت که جریان 
هوایــی در ریه را تحت تأثیر قــرار می دهد. 
راه های هوایی و ماهیچه هــای اطراف آن با 
قرار گرفتن در معــرض محرک ها مثل گرد 
و غبار ملتهب می شوند. این شرایط علائمی 
مانند ســرفه، خس خس سینه، تنگی نفس 
و سنگینی قفسه ســینه را در بر دارد. علائم 
آسم در زمستان شدت می یابد زیرا راه های 

هوایی، تحریک شده و متورم می شوند.
  نکاتی برای مدیریت آسم:

 از بودن در معرض عوامل محرک مانند گرد 
و غبار، پوست و موی حیوانات خانگی، دود 
و ... اجتناب کنید. در صورت لزوم از ماسک 

برای محافظت از خود استفاده کنید.
 از مصرف غذاهای خاصی که ممکن اســت 

باعث حمله آسم شوند خودداری کنید.
 از ورزش کــردن در فضای باز در زمســتان 
خودداری کنید؛ زیرا هوا ســرد و خشــک 
است.  برای مدیریت حملات ناگهانی آسم، 
همیشه اســپری تنفســی خود را به همراه 

داشته باشید.

)COPD( 8. بیماری مزمن انسداد ریه
COPD گروهی از بیماری های ریوی است 
که با مســدود کردن جریان هوا، در تنفس 
طبیعــی اختلال ایجــاد می کنــد. علائم 
COPD شامل سرفه، مشــکل در تنفس و 

خس خس سینه است.
:COPD نکاتی برای مدیریت  

 ،COPD بــرای جلوگیــری از تشــدید
استعمال سیگار را ترک کنید.

 ســعی کنید از قرار گرفتن در معرض دود 
ســیگار، آلودگی هوا، گرد و غبار و دودهای 
شــیمیایی که می توانند تنفس شــما را با 

مشکل مواجه کنند، اجتناب کنید.
  بخــور گرفتــن در این شــرایط، وضعیت 

تنفسی را بهبود می بخشد.
این نکات ساده می تواند به شما در مدیریت 
بیماری های تنفســی مختلــف در فصول 
ســرد کمک کند. با این حال، اگر بهبودی 
در وضعیت حاصل نشد یا علائم شما شدت 

یافت، به پزشک مراجعه کنید.
توصیه می شــود که خوددرمانــی نکنید، 
زیرا ایــن کار می توانــد وضعیــت را بدتر 
کند. توصیه های پزشــک را انجــام دهید، 
داروهایتان را به موقع مصرف کنید تا دوره 

درمان کامل شود و کاملًا بهبود یابید.

خریدار  وزیر آموزش و پرورش در نشست 
ســتاد مرکزی شاهد با اشــاره به مطالعات 
و  کاری  محیط هــای  در  آینده پژوهــی 
آموزشی، بر ضرورت تحول در این محیط ها 
تأکید کرد و گفت: باید مدرســه را بر اساس 

نیازهای نسل جدید آماده کنیم.
یوســف نوری وزیر آموزش و پــرورش در 
نشست ستاد مرکزی شاهد وزارت آموزش 
و پرورش که با حضور معاون رئیس جمهور 
و رئیس بنیــاد شــهید و امــور ایثارگران 
برگزار شد، با بیان اینکه امیدواریم خدمت 
شایسته ای به فرزندان شــاهد و ایثارگر در 
مدارس شاهد داشته باشیم، اظهار کرد: باید 
نگاه فرهنگی و تربیتی به مســائل آموزش و 
پرورش داشــت، لذا بایــد مطالعاتی برای 
تحقق اهداف مدارس شــاهد داشــت و بر 
اســاس آن الگویی برای مدارس شــاهد در 
دوره های کوتاه مدت و بلندمدت مشــخص 

شود.
وی با بیــان اینکه مدارس شــاهد در حوزه 
آموزش سایر حوزه ها موفق بوده اند، اظهار 
کرد: ائتــلاف بین دو نهــاد فرهنگی، یعنی 
آموزش و پرورش و بنیاد شــهید در مدارس 

شاهد شکل گرفته است و این ائتلاف، الگوی 
موفقی بوده اســت که باعث شــده است تا 
مدارس شاهد به یک الگو برای سایر مدارس 
تبدیل شــود، لذا متقاضیــان ثبت نام این 
مدارس زیاد است و مردم هم از عملکرد این 

مدارس راضی هستند.
 نوری افزود: مدارس شاهد در ساحت های 
تربیتــی به خصوص مناســبت های دینی 
و مذهبی فعال هســتند و ســعی می کنند 
دانش آموزانــی در تراز ســند تحول تربیت 
کنند، لذا می توان این مــدارس را به عنوان 
مدارس هدف اجرای ســند تحــول در نظر 
گرفت و رتبه بندی و ارزیابی مدارس شاهد 
بر اساس تحقق اهداف ســند تحول انجام 

شود.
نوری با بیان اینکه در مــدارس باید مطابق 
با نیازهای نســل جدید تحول ایجاد شود، 
گفــت: محیط هــای کاری و آموزشــی بر 
اســاس پژوهش هــای آینده پژوهی تغییر 
خواهد کرد، لذا باید آمــاده این تغییرات در 

مدارس به ویژه در مدارس شاهد باشیم.
وی ادامه داد: مدارس شاهد سعی می کنند 
تا شاخص های استاندارد آموزش و پرورش 

را رعایت کننــد و می توان ایــن مدارس را 
به عنوان مدارس تحولی مورد بررســی قرار 
داد، زیرا دانش آموزانی با ســطوح مختلف 
تحصیلــی در مــدارس شــاهد ثبت نــام 
می کنند و همه آنهــا به تدریج نتایج خوبی 
در حوزه های آموزشــی و تربیتی کســب 
می کننــد و ایــن روش موفــق می توانــد 
به عنوان الگویی در ســایر مــدارس مورد 

استفاده قرار گیرد.
وزیر آموزش و پرورش با اشــاره به دســتور 
رئیس جمهور بــرای برگــزاری اردوهای 
راهیان پیشرفت، گفت: می توان این اردوها 
را در مدارس شاهد با تمرکز بیشتری انجام 
داد و از تجربیات بنیاد شــهید در برگزاری 

این اردوها استفاده کرد.
وی با اشــاره به اجرای طرح هایی که برای 
افزایــش آموزش های فنــی و حرفه ای در 
معاونت آموزش متوســطه انجام می شود، 
اضافه کــرد: می تــوان این طرح هــا را در 
مدارس شــاهد اجرا و مهارت هــای فنی و 

حرفه ای را به این دانش آموزان آموزش داد.
وی گفت: راه اندازی ســامانه استعدادیابی 
دانش آمــوزان و ارائــه الگــوی هدایــت 

نظام مند اســتعدادها، قــرار دادن مدارس 
شــاهد به  عنوان مدارس هدف پیاده سازی 
و اجرایی ســازی ســند تحــول بنیادین، 
ارزیابی و رتبه بندی کیفی مدارس شــاهد 
در ســاحت های شــش گانه به عنوان یک 
جشــنواره جهت ایجاد رقابــت در بین آنها 
و راه انــدازی هنرســتان های شــاهد در 
جوار مراکز بنیاد شــهید مبتنی بر آمایش 
ســرزمینی می توانــد بخشــی از اقدامات 

مشترک باشد.
نوری ادامه داد: ارائه الگوی ارتباط دانشگاه 
شاهد با مدارس شاهد، حضور دانش آموزان 
مــدارس شــاهد در مراکــز دانش بنیان و 
حمایت از طرح هــای دانش بنیان از طریق 
این مراکــز و راه انــدازی کودکســتان در 
مدارس شــاهد بخش دیگــری از اقدامات 
در راســتای ارتقای کیفیت مدارس شاهد 

می تواند باشد.

رئیس کل دادگستری استان تهران: دستور برخورد با اخلالگران بازار ارز صادر شده است
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بازگشت »شیوه« جدید به تلویزیون
برنامه »شیوه« با اعمال تغییراتی در بخش اتاق فکر خود، از اواسط دی 

ماه به آنتن تلویزیون بازمی گردد.
 برنامه »شیوه« طبق روال قبل خود به صورت زنده و با اجرای عطاءالله 

بیگدلی پخش خود را از سر می گیرد.
این برنامه که در ماه های اخیــر با مدلی مناظره ای و چالشــی درباره 
مبانی و نظریه های مرتبط با جامعه و حکومت روی آنتن شــبکه چهار 
می رفت، برای مدتــی پخش خود را متوقف کرد و حــالا در این مدت با 
اعمال تغییراتی در اتاق فکر، پخش خود را از ســر می گیرد.»شــیوه« 
در ابتدا هر شب و سپس شــب های زوج روی آنتن رفت و توانست محل 
بحث بسیاری از مسائل بنیادین جامعه در وقایع اخیر شود. مباحثی که 
برخی از آنها برای اولین بار در تلویزیون مطرح و نســبت به آنها تحلیل 
و نقد صورت می گرفــت. حتی برخی از مهمانان ایــن برنامه نیز پس از 
سال ها به تلویزیون آمدند و برنامه توانست در مدت زمان پخش دو ماهه 
خود محل کنش و واکنش چهره های فرهنگی و استادان دانشگاه باشد.

پیشــتر در این برنامه مناظره هــای دو نفره بین افــرادی چون بیژن 
عبدالکریمی و شهریار زرشناس، محمد فاضلی و سعید حاجی ناصری، 
تقی آزاد ارمکــی و ابراهیم فیاض، ســعید شــریعتی و جلیل محبی، 
و شــهاب طباطبایی و علی خضریان،  احمــد زیدآبادی ومحمدصادق 
کوشکی، محمد قوچانی و قاســم روانبخش وتعداد دیگری  از فعالان و 

چهره های سیاسی برگزار شد.
برنامه یِ تلویزیونی »شیوه« که بیشــتر به بررسی موضوعات سیاسی و 
اجتماعی اختصاص داشت، در این مدت توانسته بود نگاه های مختلف 
را چه روی آنتن و چه از طریق تماشای ویدئوهای انتخابی منتشرشده 
در فضای مجازی، به ســمت خود جلب کند.باید دید این برنامه بعد از 
این توقف یک ماهه با چه تغییراتــی روی آنتن می رود. هرچند مجری 

برنامه عنوان کرده بود »شیوه« می تواند تندتر از این ها باشد.
بیگدلی مطــرح کرده بود، این تغییر سیاســت در صداوســیما خیلی 
خوب اما دیرهنگام اســت. به نظرم صداوســیما به ویژه در حوزه فکر و 
مباحث فکری خیلی زودتر از اینها باید سیاســت درهای باز را انتخاب 
می کرد. تقریبا بدون هیچ چهارچوبی بــا در نظر گرفتن اینکه توهینی 
به کسی نشــود و درباره ی مســلّمات و شــریعت مردم صحبت نشود، 
برنامه را شــروع کردیم و چه خوب بود که صداوســیما با قرار دادن این 

چهارچوب ها خیلی زودتر این گفت وگوها را شروع کند.

رئیس سازمان صداوسیما: 
وست که  وبه ر رسانه ملی با فتنه های دشمنانی ر

اجازه بیان حقیقت را نمی دهند

رئیس سازمان صداوسیما گفت: صداوسیما رسالت خطیری در توسعه 
فرهنگی و بازنمایی تحولات اجتماعی ایران برعهده دارد و ارتباط با بعد 
حاکمیت برگرفتــه از بدنه جامعه ما را در رســیدن به اهدافمان کمک 
می کند.پیمان جبلی رئیس رســانه ملی و معاونین سازمان صداوسیما 
در نشســتی صمیمانه با حضور حمیدرضا حاجی  بابایی رئیس، محمد 
خدابخشی نایب رئیس اول، سید محمدرضا میرتاج الدینی نایب رئیس 
دوم و دیگر اعضای کمیســیون، ضمن تشــریح برنامه های پیش روی 
سازمان صداوسیما همکاری کمیســیون برنامه و بودجه با سیاست ها 
و راهبردهای رســانه ملی در دوران تحول را مغتنم دانســتند و بر لزوم 

تداوم آن تأکید کردند.

رسالت صداوسیما در بازنمایی تحولات اجتماعی ایران
جبلی در این نشســت با اشــاره به ارتباط مؤثر و کارآمد رســانه ملی و 
مجلس شورای اســلامی گفت: سازمان صداوســیما رسالت خطیری 
در توســعه فرهنگی و بازنمایی تحولات اجتماعی ایــران برعهده دارد 
و ارتباط بــا بعد حاکمیت برگرفتــه از بدنه جامعه ما را در رســیدن به 
اهدافمان کمک می کند.وی راهبردها و راهکارهای ارتقای فعالیت های 
سازمان را در گرو رفع مشکلات موجود دانست و متذکر شد: رسانه ملی 
با ساختاری وسیع، متولی فعالیت دهها شــبکه رادیویی و تلویزیونی با 
تنوع قومی و در سطوح استاتی، ملی و بین المللی با حدود سی زبان زنده 
دنیا اســت و هدایت این بدنه وزین در دوره تحــول نیازمند همکاری و 

یاری بخش های مختلف در کشور است.

رسانه ملی مسیر تحول را پیش گرفته است
جبلی افزود: با توجه به عزم حاکمیت برای پیشرفت در همه قوا، رسانه 
ملی علی رغم تحریم ها و چالش هایی که دشــمنان طراحی کرده اند، 
مسیر تحول را پیش گرفته  و اگرچه ســایه تحریم های پیاپی رسانه ای 
صداوســیما را با چالش های متعددی روبه رو کرده، با عزم جزم مدیران 
رسانه، این توطئه ها به شکل قابل توجهی خنثی شده است؛ اما ما برای 
مقابله همه جانبه با این اقدامات همچنــان نیازمند حمایت  های همه 

جانبه مجلسیم.
وی دلیل این فشــارها را که تازه ترین آن ســه بار تحریم رسانه ملی در 
فاصله ۲ ماه اســت، مؤثر و مفید بودن عملیات رســانه ای رســانه ملی 
دانست و گفت: تحریم های رسانه ای واکنش منفعلانه ای مقابل تلاش 
موفق رســانه ملی برای بر هم زدن تســلط رســانه ای غربی ها بر افکار 
عمومی مردم ایران است.رئیس رســانه ملی با اشاره بر لزوم هوشیاری 
در فتنه  های اخیر نیز گفت: رسانه ملی با فتنه های دشمنانی روبه روست 
که اجازه بیان حقیقت را نمی دهند و ورود صداوسیما با بنیه قوی است 

که فتنه ها را خنثی می کند.

حمایت مجلس از تولیدات فاخر و انقلابی
در ادامه حمیدرضــا حاجی بابایی رئیس کمیســیون برنامه و بودجه 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به اهمیت ســاماندهی فرهنگی گفت: 
در چشم انداز فرهنگی باید ساماندهی فرهنگی را در اولویت قرار دهیم.

وی از متولیان اصلی امور فرهنگی در کشور نیز یاد کرد و گفت: سازمان 
صداوســیما و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی پاســخگویان و متولیان 
اصلی تولیدات فرهنگی در کشور هســتند و باید برای تولید آثار فاخر و 

ارزشمند، بودجه بهتری برای آنان اختصاص پیدا کند.
ســید محمدرضا میرتاج الدینی نیز با اشــاره به مقابله رســانه ملی با 
فتنه های اخیر گفت: رسانه ملی یک تنه مقابل رسانه های معاند ایستاد  
و در این برهه خوب درخشــید.وی اظهار کرد: صداوسیما برای برخی 
زیرســاخت ها نیاز مالی دارد که به آن توجه می کنیــم و آماده هر گونه 

حمایت بودجه ای هستیم.
 نایب رئیس رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با اشاره به اهتمام 
رسانه ملی برای ســاخت سریال تاریخی شــیخ محمد خیابانی گفت: 
شیخ محمد خیابانی از رهبران مشروطه است که همزمان با قیام میرزا 
کوچک خان جنگلی در گیلان با هدف پیاده ســازی قانون اساسی قیام 

کرد و امیدواریم این سریال به زودی کلید بخورد.

قاب

دست اندرکاران فیلم ســینمایی »جزیره فضایی« از 
اینکه برخی بازیگرانشان دلیل رد تیزرهای تلویزیونی  
اعلام شده اند انتقاد کردند و به دلیل اینکه هیچ فضای 
تبلیغی دیگری هم فراهم نیســت، در تــدارک تهیه 

تیرزهای دیگری هستند.
اکران فیلم ســینمایی »جزیره فضایی« )توردنادو ۲( 
به کارگردانی و تهیه کنندگی ســیدجواد هاشــمی از 
۲۹ آذرماه آغاز شد ولی با وجود وعده  مدیران سازمان 
ســینمایی درباره توافق با مدیران صدا و ســیما برای 
پخش تیزر فیلم های در حال اکــران، هنوز هیچ کدام 
از تیزرهای این فیلم پخش نشــده و ســازندگانش از 

ممیزی های جدید تلویزیون گله دارند.
حبیــب اســماعیلی - مدیر شــرکت پخش رســانه 
فیلمسازان مولود و پخش کننده فیلم »جزیره فضایی« 
- می گوید: هر چه تیزر به تلویزیون دادیم رد شــد و به 
جز مواردی که قبلا برای ممیزی وجود داشــت، الان 

ایراد جدیدی را وارد می کنند و می گویند که 
برخی بازیگرها باید از تیزر حذف شوند.

او افزود: در این مــدت هیچ کدام از تیزرهای 
دو فیلــم »طبقه یــک و نیــم« و »جزیره 
فضایــی« بــا ســخت گیری ها و بهانه های 
عجیب پخش نشــده و کار درســتی نیست 
که وقتی فیلمــی روی پرده ســینما اکران 

شده برای تیزر آن چنین مســائلی به وجود آید؛ ضمن 
اینکه به هرحال یک تیزر بایــد جذابیت کافی را برای 
جذب مخاطب داشته باشد ولی اگر قرار باشد بازیگران 
معمولی تر در مقایســه با چهره های مطرح و شناخته 
شده به واســطه اظهارنظرهایی با مشکل مواجه شوند 

دیگر چه باید کرد!؟
وی تاکید کرد که این موضوع با وزارت ارشــاد در میان 
گذاشته شــده و آن ها گفته اند که موضوع را پیگیری 

می کنند.

در این زمینه سید جواد هاشمی هم به ایسنا 
گفت: الان یک هفته اســت کــه فیلم من 
اکران شده ولی کســی اطلاعی ندارد و هیچ 
تبلیغی نداریم. برای تیزرهای تلویزیونی هم 
می خواهند که اســم چند بازیگر حذف شود 
که اگر حذف کنــم دیگر کســی نمی ماند. 
با این حــال بــا همراهی آقای اســماعیلی 

)پخش کننده( قرار شد که تعامل کنیم.
با وجود این اظهارات و -آنچه درباره ســخت گیری یا 
ممیزی های جدید صدا و سیما عنوان شده، این سوال 
را مطرح می کند که آیا این ماجرا به روند پخش فیلم ها 
یا ســریال های بازیگرانــی کــه در ناآرامی های اخیر 
واکنش هایی داشته اند مربوط می شــود؟ دیگر اینکه 
چرا باید سیاســتی دوگانه در بخــش فرهنگی میان 
وزارت ارشــاد و تلویزیون وجود داشته باشد؟ایسنا در 
حال پیگیری دریافت نظر یا توضیح احتمالی مدیران 

سازمان صدا و سیما است.
»جزیره فضایی« ســاخته جواد هاشــمی در کمتر از 
یک هفته از شروع اکران به فروش حدود ۱۵۰ میلیون 

تومانی رسیده است.
در این فیلــم اکبر عبــدی، کامران تفتــی، بهنوش 
بختیاری، ارســلان قاســمی، الناز حبیبی، راستین 
عزیزپــور، امیررضا احمدی، نگار نافــذ، محمدمهدی 
ایرانی، عباس جمشــیدی فر، امیر رونقی، وحید نفر، 
فرزانه زهره وند، هادی نجفی امامی و محسن رستمی 

بازی کرده اند.
»جزیره فضایی« )تورنادو ۲( یک فیلم شاد کودکانه و 
خانوادگی است که در خلاصه داستان آن آمده است: 
»امید در مســطح فضایی تیانا جامانده است و به خاطر 
علاقه اش به دختر پادشــاه تیانا )شیمبا( قصد برگشت 
ندارد اما دســتگاه تصویری ســفینه تورنــادو آلارم 

می دهد.«

روابط عمومی گروه اجتماعی شبکه سه سیما از پخش 
سریال طنز چشم بندی با بازی مرجانه گلچین و حمید 
لولایی در روزهای پیــش رو خبر مــی دهد.بنا بر این 
اعلام، احتمال می رود سریال چشم بندی از روز جمعه 
حوالی ســاعت ۲۰ روانه آنتن تلویزیون شود؛ هرچند 

روابط عمومی شــبکه ســه هنوز زمان پخش را تایید 
نکرده است.سریال چشــم بندی، داستان کارخانه ای 
است که دچار حریق شده و افرادی درگیر این داستان 
شده اند.در این ســریال بازیگرانی چون حمید لولایی، 
مرجانه گلچین، شــهرام قائدی، ســروش جمشیدی، 

سیاوش مفیدی، نعیمه نظام دوست، سعید پیردوست، 
شــهین تســلیمی، مجید شــهریاری، مختار سائقی، 
فرزانه سهیلی، داریوش ســلیمی، ماهان عبدی، مهسا 
هاشمی، شــقایق فتاحی، مجید علیزاده، مهناز دادفر، 
شهریار حیدری، رضا امینیان، شهاب احمدلو، با معرفی 

مهدی خزلبانی، پرســتو الماس، ملیــکا منصوری و با 
حضور امید روحانــی به ایفای نقــش پرداخته اند.این 
سریال جدیدترین مجموعه شبکه سوم سیما است که 
با مشارکت بیمه مرکزی ج. ا. ا و صندوق تامین خسارت 

های بدنی با نظارت گروه اجتماعی تولید شده است.

سینما

سریال

خریدار  وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
گفت: ظرفیت های مردمی به قدری پرتوان 
هســتند که تصدی فعالیت هــای قرآنی را 
انجام دهند، ما هم از تشکل ها و فعالیت های 
مردمــی در حوزه قــرآن به صــورت ویژه 

حمایت می کنیم
به گــزارش مرکز روابــط عمومی و اطلاع 
رســانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
محمدمهدی اســماعیلی وزیــر فرهنگ 
و ارشاد اســلامی در اولین مجمع عمومی 
بنیاد بین المللی فعالیت های قرآنی بانوان 
در معاونت قرآن و عترت ایــن وزارتخانه 
با تقدیر از دســت اندرکاران این معاونت 
در ارایــه طرح های نوین قرآنــی در حوزه 
نشر کتاب آســمانی گفت: در دوره جدید 
فعالیت های معاونت قرآن و عترت زمینه 
ابتکاراتــی در حوزه هــای قرآنــی فراهم 
شده اســت که انتظار می رود با بسط این 
ابتــکارات قرآنی در ســطح اســتان های 
کشور شــاهد بهره مندی از ظرفیت بانوان 
قرآنی سراسر کشــور و گسترش فرهنگ 

قرآنی باشیم.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی با برشمردن 
نمونه هایــی از تــلاش موفــق جهادگران 
قرآنی در نقاط مختلف کشــور برای ترویج 
فعالیت های قرآنی در سراســر کشــور، از 
مســئولان معاونت قرآن خواست با حضور 
در شهرســتان ها، از نزدیــک در جریــان 

ظرفیت های قرآنی استانی قرار گیرند.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی در ادامه 
با اشــاره به سیاســت های وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی در ترویج و نشر فرهنگ 
قرآنی افزود: رویکرد اصلی مــا در معاونت 
قرآن و عترت، سیاســت گذاری، هدایت و 

نظارت اســت و کار اصلی حمایت از تشکل 
های مردمی در ایــن حوزه اســت. خدا را 
شــکر ظرفیت های مردمی به قدری پرتوان 

هستند که تصدی فعالیت ها را انجام دهند.
اسماعیلی با اشاره به ضرورت ترویج فرهنگ 
تلاوت و قرائــت قرآن در ســطوح مختلف 
جامعه و بــه خصوص برپایی کرســی های 
تلاوت خانگــی قــرآن مجیــد و آموزش 
روخوانی قرآن برای کــودکان و نوجوانان، 
گفت: گام نخست پیش روی معاونت قرآن، 
اشــاعه و ترویج امر تلاوت قــرآن در میان 
اقشار جامعه است تا نور و برکت تلاوت قرآن 

در جامعه گسترده شود.
وی در ادامه با تبیین نمونه موردی وضعیت 

تلاوت قرآن در جامعــه مصر گفت: مصر در 
سال ۱۷۹۸ به تصرف ارتش فرانسه درآمد و 
اتفاقا فرانسوی ها تغییر در جامعه مسلمان 
مصر را از زنان و خانواده آغــاز کردند، اما با 
این وجود، رواج تلاوت قرآن در جامعه مصر 
موجب شــد پس از ۲۰۰ سال، شاهد اسلام 
خواهی و تربیت برترین قاریان قرآن در این 

کشور باشیم.
وزیر فرهنــگ به جایگاه تربیــت قرآنی در 
پیروزی انقلاب اســلامی پرداخت و گفت: 
انقلاب ما از کلاس های درس قرآن آیت الله 
طالقانی در مسجد هدایت تهران و جلسات 
تبیین قرآن رهبر معظم انقلاب در مسجدی 
کوچک در مشهد تغذیه شد. مساجد، منابر 

و حسینیه ها به عنوان مزیت مطلق انقلاب 
ما نیروهایی را تربیت کردند که با این تفکر 
پس از انقلاب نیز عهده دار مســئولیت های 

مهمی در کشور شدند.
وی بــا بیان این کــه انقلاب اســلامی یک 
انقــلاب فرهنگــی اســت، تاکیــد کرد: 
رهبران انقلاب ما همگی از اندیشــه ورزان 
فرهنگی بودنــد و همیــن ذات فرهنگی، 
بســتر گفت وگــوی موثر چهره بــه چهره 
و روشــنگری در ســطح جامعه بــه ویژه 

دانشگاه ها را فراهم می کند.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی با اشــاره 
به اهمیت شــکل گیری بنیــاد بین المللی 
فعالیت های قرآنی بانوان ادامه داد: پیروزی 

انقلاب اسلامی و شکل گیری نظام اسلامی 
با محوریت جریــان نواندیش دینی فرصت 
حضور موثر اجتماعی و سیاسی را برای زنان 
ایرانی فراهم کرد که نمونه آن را می توان در 
حضور پرافتخار زنان امدادگر در خط مقدم 
دفاع مقدس و پشتیبانی مادران و همسران 

از رزمندگان مشاهده کرد.
اسماعیلی تصریح کرد: دولت از حضور زنان 
متدین جهادگر و آشــنا به شــرایط روز در 
ســطوح مختلف فعالیت سیاسی اجتماعی 

استقبال می کند.
علیرضا معاف معاون قــرآن و عترت وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی در این نشست با 
اشاره به برگزاری اولین مجمع عمومی بنیاد 
بین المللی فعالیت های قرآنی بانوان گفت: 
این جلســه فاخر به نمایندگــی از ۱۲۰۰ 
بانوی قرآنی سراســر کشــور با نام حضرت 
فاطمــه زهــرا)س( و ولادت حضرت مریم 
گره خورده است؛ بانوانی که برای همه زنان 

زندگی ساز و آزادی بخش هستند.
معاف ادامه داد: معاونت قرآن، فعالیت خود 
را بر محــور منویات رهبر معظــم انقلاب، 
دســتورات رئیس جمهوری و نگرش وزیر 
فرهنگ و ارشاد اســلامی در خصوص نگاه 
ویژه به فعالیت های حــوزه قرآن، طراحی 
می کند. مجمع عمومی بنیــاد بین المللی 
فعالیت های قرآنــی بانوان نیــز به عنوان 
آرزوی دیرینــه بانــوان بر همین اســاس 

تاسیس و تثبیت شده است.
در پایان این نشســت، بانوان قرآنی به بیان 
دیدگاه های خــود در حوزه هــای مرتبط 
با فعالیت هــای قرآنی پرداختند و ســپس 
چندین کتاب تالیفی بانوان قرآنی با حضور 

وزیر فرهنگ رونمایی شد.

بازیگران خاص؛ ممیزی جدید تلویزیون برای تیزرهای سینمایی؟

مرجانه گلچین و حمید لولایی در یک سریال طنز جدید

بازیگر نمایش عبدالرضا مطرح کرد

تعطیلی راه چاره نیست! 
خریدار  افشــین زارعی که ایــن روزها با 
بازی در نمایــش »عبدالرضا« روی صحنه 
است، گفت: طبیعتا شــرایط فعلی جامعه 
همه ما را آزرده خاطر کرده ولی شــخصا با 

تعطیلی تئاتر موافق نیستم.
این بازیگــر و کارگردان تئاتــر توضیحاتی 
درباره حضورش در این اثر نمایشــی ارایه 
داد و عنوان کرد صحنه تئاتر می تواند فضای 

مناسبی برای طرح مسائل اجتماعی باشد.
او که به جــز بازیگری تجربــه کارگردانی 
چند اثر نمایشی را هم دارد، در پاسخ به این 
پرسش که بین کارگردانی و بازیگری، کدام 
یک برای اولویت دارد، توضیح داد: همیشه 
هــم بازیگری و هــم کارگردانــی برایم در 
اولویت بوده است ولی ظاهرا بعد از ۳۰ سال 
فعالیت در تئاتر خدا را شــکر هنوز حرفه ای 
نشــده ایم و جزو اولویت های دوستان برای 
گرفتن نوبت اجرا نیستیم و به همین دلیل 
همه متونی که برای اجرا پیشــنهاد داده ام، 

رد شده اند.
زارعی، بازیگری را هــم یکی از دغدغه های 
اصلی خود خواند و افزود: خوشــبختانه در 
تمام این ســال ها دوستان محبت داشتند و 
همیشه پیشــنهادهای بازیگری گوناگونی 
داشــته ام ولی برایم مهم بــوده که دغدغه 
دوستانِ کارگردان چقدر با دغدغه های من 
هماهنگ بوده اســت. به هر حال جدای از 

بحث اقتصادی، همه بچه های تئاتر مشتاق 
کار هســتند اما بایــد دید شــرایط چقدر 

مساعد است.
این بازیگــر که نقــش محــوری نمایش 
»عبدالرضــا« را بــازی می کنــد، درباره 
جذابیت های این نقش گفت: اولین نکته ای 
که برای هر بازیگری مهم اســت، این است 
که نقــش تــازه اش بــا نقش هــای قبلی  
تفاوت داشــته باشــد. در دوره ای، همیشه 
نقش هایی مشــابهی بازی کردم که همه در 
یک ژانر خاص بود و این به بی تجربگی ام در 
انتخاب نقش بازمی گشت اما کم کم متوجه 
شدم باید نقش های متفاوتی را بازی کنم و 
در انتخاب نقش هایم دقت بیشتری داشته 

باشم.
او اضافه کــرد: بعد از خواندن نمایشــنامه 
»عبدالرضا« متوجه شــدم تا به حال نقش 
پدری را کــه دو پســر جــوان دارد، بازی 
نکرده ام. شــاید هنوز خود را جوان می دانم 
ولی گویی دیگر به دهه هایی پا گذاشــته ام 
که باید نقش پدر و پدربــزرگ را بازی کنم! 
طبیعتا نمایشــنامه به عنــوان اولین معیار 
تصمیم گیری، جذابیت های لازم را داشت و 
در وهله بعدی هم نقش پیشنهادی، کارکتر 
محوری کار بود که همیشــه برایم جذابیت 
داشته اســت چون خود من به عنوان نقش 
اول همیشه روی صحنه به نوعی کارگردانی 

می کنم و اجازه نمی دهم ریتم کار از دست 
برود و ســومین معیار من برای بازی در این 
نمایش حضــور هومن رهنمــون به عنوان 
کارگردان اســت که انسانی اســت بسیار با 
اخلاق و با سواد و همیشه تحلیل درستی از 

اثر هنری و وضعیت جامعه دارد.
زارعی با اشاره به اینکه تعداد زیادی از آثاری 
که با موضوع دفاع مقدس اجرا می شــوند، 
کیفیت چنــدان بالایی ندارنــد، ادامه داد: 
قبلا در آثار حوزه دفــاع مقدس بازی نکرده 
بودم چون معمولا سطح کیفی قابل قبولی 
نداشــتند ولی بعد از خواندن نمایشــنامه 
»عبدالرضــا« متوجه شــدم که بــا اندک 
تغییراتی، به یک اثر خوب تبدیل می شــود 
و حالا به نمایشی تبدیل شده که می توانیم 

سرمان را بالا بگیریم و به آن افتخار کنیم.
او درباره تجربه بــازی در مقطع اجتماعی 
فعلی توضیح داد: اگر قرار است به جامعه ای 
آزاد برســیم، هر کس باید بتــوان آزادانه 
دیدگاه خــود را درباره مســائل گوناگون 
مطرح کند و دموکراســی، زاییــده آزادی 
تفکــرات اســت. بنابراین شــخصا با هیچ 
دیدگاهی مخالف نیســتم چــون عقاید ما 
هم در طول زمان ممکن اســت تغییر کند. 
اما مسلما با اتفاقاتی که رخ داده، هیچ انسان 
آزاد اندیشی نیست که آزرده نشود تا جایی 
که شــخصا گاهی تحمل پیگیری اخبار را 

نــدارم و امیدوارم زودتــر خردمندانی وارد 
عمل شــوند و شرایط را به ســمت و سویی 
ببرند که رضایت حداکثری حاصل شــود و 
مردم به خواسته هایشان برسند اما کاملا با 

تعطیلی تئاتر مخالفم.
او در این باره گفــت: اگــر از روز اول اجاره 
نمی دادیم بابت هر اتفاقــی تئاتر را تعطیل 
کنند، چه بســا امروز به جایی رسیده بودیم 
کــه می توانســتیم خیلــی از دغدغه های 
جدی مان را روی صحنــه تئاتر بازگو کنیم 
اما متاســفانه فعلا چنین چیــزی مقدور 
نیست در حالیکه در جنگ های جهانی هم 
تئاتر تعطیل نشده اســت. بنابراین تعطیلی 
آن اشتباه اســت. ما گاهی از سر احساسات 
تصمیم هایــی می گیریم کــه کوتاه مدت 
را پوشــش می دهد. پیش از این هم چنین 
تصمیم هایــی گرفته بودیم مثــل اینکه به 
مناسبت درگذشت اســتاد سمندریان که 

پدر تئاتر ایران است، تئاتر را تعطیل کردیم. 
در حالیکه این تعطیلی پیش برنده نیســت 
بلکه همین صحنه های تئاتر می تواند محلی 
برای طرح مســائل اجتماعی باشــد و چه 
بسا اگر این اتفاق درســت افتاده بود، به این 
وضعیت نمی رسیدیم. شــخصا معتقدم هر 
دو گروه در شکل گیری شــرایط اجتماعی 
امروز مقصر هســتند، حال یا باید در صدد 
جبران خطاهای خود بربیاییــم یا اینکه به 

همین وضعیت تنازع آمیز ادامه بدهیم.   
نمایش »عبدالرضا« بــه کارگردانی هومن 
رهنمون با بازی افشــین زارعی، سیروس 
کهــوری نــژاد، محمداقبال رجبــی، آرزو 
صرّاف رضائی، علی یارلــو، احمد مطوری، 
مســعود احمدی، بهرنگ رهنمــون از روز 
پنجشــنبه ۲۴ آذر ســاعت ۲۰ در ســالن 
سمندریان تماشــاخانه ایرانشهر اجراهای 

خود را آغاز کرده است.
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هاشم کندی:
 فدراسیون جهانی پیگیر انتخابات 

دوچرخه سواری است
 سرپرست فدراســیون دوچرخه ســواری با اشــاره به بلاتکلیفی این 
فدراسیون گفت: فدراســیون جهانی تاکنون ۲ بار خواستار توضیح در 
این خصوص شــده و این احتمال وجود دارد که ناظری را برای حضور 
در انتخابات به تهران اعزام کند.رسول هاشم کندی در واکنش به اینکه 
روند کند و تعلل در برگزاری انتخابات فدراسیون چه دلیلی دارد،  تاکید 
کرد:  از چند ماه پیش تمامــی اقدامات لازم برای برگــزاری انتخابات 
فدراسیون دوچرخه ســواری انجام شــده و اگر همین الان هم زمان را 

اعلام کنند، مشکلی برای برگزاری مجمع نداریم.
وی ادامــه داد: منتظــر اعــلام زمــان از ســوی وزارت ورزش و امور 
مجامع هســتیم و امیدواریم هر چه زودتر این زمان مشــخص شود تا 
دوچرخه سواری از این بلاتکلیفی خارج شود. با توجه به مسایل قبلی و 
اقداماتی که انجام شده، فدراسیون جهانی پیگیر ماجرا است و تاکنون 

۲ بار از ما خواستار توضیح شده است.
او در واکنش به سفر و دیدار وزیر ورزش ایران و رئیس وقت کمیته ملی 
المپیک کشورمان با مسئولان فدراســیون جهانی از یک سو و تعلل در 
برگزاری مجمع انتخاباتی فدراسیون دوچرخه سواری تصریح کرد: آن 
سفر در راستای رســیدن به نقاط مشــترکی بود که در نهایت با تایید 
اساسنامه حل و فصل شد. فدراسیون جهانی پیگیر است که چرا مجمع 
برگزار نمی شــود و ما هم توضیحاتی که لازم بــود را ارائه کردیم. برای 
آنکه مشــکلی به وجود نیاید روند کار را توضیح داده و اسامی ۱۰ فردی 
که تایید صلاحیت مدیریتی شده اند را هم اعلام کرده ایم. البته با توجه 
به روند کار به نظر می رسد آنها درصدد هســتند فردی را برای حضور و 

بررسی روند کار به تهران اعزام کنند تا در مجمع حضور داشته باشد.

ادعای رسانه روسی:
وسیه    فیفا منعی برای حضور فوتبال ر

در آسیا ندارد
یک رسانه روسی مدعی شد که فدراســیون بین المللی فوتبال )فیفا( 

مانعی برای پیوستن روسیه به کنفدراسیون فوتبال آسیا ندارد.
محرومیت ورزش روســیه به ویژه فوتبال این کشــور به خاطر جنگ 
اوکراین موجب شــد تا مسوولان آن کشــور به دنبال راهی برای برون 
رفت از این مشکلات باشند. یکی از راهکارهای مسوولان فوتبال روسیه 
فعالیت زیر نظر کنفدراسیون فوتبال آســیا است. اقدامی که با واکنش 
های متفاوتی انجام شده و قرار است فدراســیون فوتبال روسیه درباره 
آن تصمیم گیری کند.شبکه تلویزیونی MATCH TV روسیه پیش 
از تصمیم گیری مسوولان فوتبال این کشــور به نقل از یک منبع اعلام 
کرد: فدراســیون جهانی فوتبال مخالفتی با حضور فوتبال روســیه در 
قاره آســیا ندارد و تیم ملی این کشــور می تواند در مسابقات مقدماتی 
جام جهانی ۲۰۲۶ در قاره آســیا حضور پیدا کند.همچنین این شبکه 
تلویزیونی به نقل از آندره آرشــاوین ستاره پیشــین فوتبال این کشور 

نوشت: حضور در آسیا نمی تواند برای تیم ملی روسیه مفید باشد.

بازیکن اسبق تیم فوتبال آرســنال انگلیس گفت: مسوولان فدراسیون 
فوتبال روسیه بهتر است بر روی توســعه تورنمنت و لیگ های داخلی 
تمرکز کنند و اجازه ندهند تا فوتبال این کشور به کنفدراسیون فوتبال 

آسیا )AFC( منتقل شود.

رجائیان:
 VAR یک موضوع ملی و نیازمند حمایت 

مسئولان است
مدیر عامــل آلومنیوم اراک گفت: موضوع VAR بــا توجه به اهمیت و 
هزینه ای که دارد یک بحث کلان اســت که نیازمند حمایت مسئولان 
کشوری خواهد بود.محمد رجائیان در خصوص بحث ورود کمک داور 
ویدئویی تاکید کرد: فوتبــال به عنوان یک پدیــده اجتماعی در همه 
جا نقش آفرین اســت و باید این مســاله را مورد تاکید قرار داد. همین 
فوتبال نیازمند زیرساخت هایی اســت که VAR از جمله آن به شمار 
می رود و امیدوارم هر چه زودتر شاهد فعالیت این تکنولوژی در فوتبال 
کشورمان باشیم.باشگاه ها باید برای گرفتن مجوز حرفه ای و حضور در 
رقابت های بین المللی باید این سیستم را در استادیوم های خود داشته 
باشــند و از کیفیت مطلوب هم بهره ببرند. پیش بینی من این است که 
برای بسترسازی و فعالیت این سیستم هر باشــگاه حدود ۲۰ میلیارد 
تومان هزینه را باید در نظر بگیرد که این مســاله مشــکلاتی را ایجاد 

خواهد کرد.
او تاکید کرد: بحث VAR با توجه به اهمیت و هزینه ای که دارد نیازمند 
یک نگاه ملی است و باید مســئولان از وزیر ورزش گرفته تا نمایندگان 
مجلس و سایر مســئولان از آن حمایت کنند تا این مساله در فوتبال ما 
حل شود.رجائیان در خصوص هفته ســیزدهم و لغو دیدار آلومینیوم 
اراک و گل گهرســیرجان هم گفــت: در روز اول بارش شــدید برف را 

داشتیم و در روز دوم هم مه و سرمای شدید حاکم شد.

میدان

 ســرمربی تیم ملی تکواندو مردان ایران با بیان اینکه 
می بایســت از فرصت ها بهترین بهره را برای کســب 
ســهمیه المپیک ببریم گفت: نباید فقط به مسابقات 
قاره ای فکر کنیم چراکه در سیدبندی المپیکی نفرات 

تاثیر منفی می گذارد.
بیژن مقانلودر خصوص ابقای خــود تا پایان بازی های 
المپیک پاریــس از ســوی کمیته فنی فدراســیون 
تکوانــدو، اظهــار داشــت: بر اســاس وظیفــه ام از 
زمانیکه هدایــت تیم ملی را برعهــده گرفتم به دنبال 
شایسته ســالاری بودم تا نفرات قبلی را حفظ کرده و 
تکواندوکاران جدید و توانمندی هــا را هم به بدنه تیم 

اضافه کنیم.
وی افزود: گزارش عملکرد تیم را با توجه به شــرایط و 
نتایجی که بــه خصوص نفرات نوجــوان و جوان ما در 
مســابقات جهانی بزرگسالان به دســت آوردند، ارائه 

کردیم و در نهایت تصمیم با کمیته فنی بود. 
تنها پیشنهاد دادم هر فردی قرار است سکان 
هدایت را برعهده بگیرد، زودتر معرفی شده تا 
حواشی کاهش یافته و مربی بتواند متمرکز 

کار کند.
مقانلو با بیان اینکه هدف اول کسب سهمیه 
المپیک و ســپس مدال آوری در این رویداد 

بزرگ است، ادامه داد: باید پذیرفت در سنوات گذشته 
از حریفان مطــرح عقب بودیــم و اکنون با ســرعت 
بیشتری در مســیر پیشرفت هســتیم و فاصله مان را 
کاهش داده ایم. وقتی شایســته ســالاری باشــد، نور 
امیدی در بین جوانان ایجاد می شــود و اکنون می بیند 
این نفــرات آینــده دار در مســابقات انتخابی، چگونه 

مبارزه می کنند.
ســرمربی تیم ملی گفت: اول فوریه نخستین رنکینگ 

۲۰۲۳ المپیکــی تکواندو اعلام می شــود 
و با ریزش هایی که خواهد بــود، در هر وزن 
المپیکی ما دو تا ســه نفر را خواهیم داشت. 
این مساله دســت کادرفنی را باز می گذارد 
و رقابت بیــن اعضای تیم به اوج می رســد. 
در مســیر المپیک، ۵۱۰ امتیــاز مانده و هر 
کشــوری کمتر اشــتباه کند و حداکثر بهره 

لازم را ببرد، به سهمیه می رسد.
وی در خصــوص اینکه جمع آوری امتیــازات نیازمند 
حضور در تمامی مســابقات است که احتمالا تیم ایران 
توان اجرایی شــدن این مهم را ندارد، توضیح داد: این 
مســاله یکی از دغدغه های اصلی ما تلقی می شود. در 
هر صورت نبایــد از کوران عقب بمانیم و می بایســت 
از فرصت ها بهــره لازم را ببریم. اگر فقط به مســابقات 
قاره ای فکر کنیم، در ســیدبندی المپیــک بازیکنان 

تاثیر منفی می گــذارد و تکواندوکاران ما تجربه مبارزه 
با بهترین های جهان را از دست می دهند.

مقانلو در مورد اضافه شدن فیض اله نفجم به کادر فنی، 
عنوان کرد: کمیته فنی در نظر داشت مربی اضافه کنیم 
و من چهار تا پنج گزینه را اعلام کــردم که از بین آنها، 
نفجم انتخاب شــد. وی زحمات زیادی برای تکواندو 
متحمل شده و از قهرمانان مطرح اســت که امیدوارم 
بتوانیم از تجربیاتش در این مســیر ســخت استفاده 

کنیم.
وی در خصــوص حاشــیه هایی که از داخــل خانواده 
تکواندو برای تیم ملی ایجاد می شــود، گفت: همه این 
مســائل را با اعضای کمیته فنی و مسئولان فدراسیون 
مطرح کردم. همه می خواهنــد کمک کنند اما آرامش 
و تمرکز داشتن بسیار مهم است. باید کنار هم باشیم تا 

روزهای خوبی برای تکواندوی ایران رقم بزنیم.

 ســرمربی تیم ملی والیبال ایران گفت: مــا نهایتا ۲۰ 
بازیکن تراز اول برای حضور در تیم ملی داریم و اگر دو 
سه بازیکن ملی پوش مصدوم شوند آن وقت است که به 

مشکل خواهیم خورد.
بهروز عطایی، در خصوص کیفیــت فنی نیم فصل اول 
لیگ برتر والیبال اظهار داشــت: همه ســاله گروهی 
معتقدند لیگ بهتر از ســال قبل بوده؛ در حالی که من 
چنین اعتقادی نداشتم؛ اما نیم فصل اول لیگ امسال 

کیفیت بالایی داشت.
وی افزود: در نیم فصل اول تیم ها بــه هم نزدیک بوده 
و نتایج قابــل پیش بینی نبودند. ضمــن اینکه حضور 
بازیکنانی که در ســال گذشــته در لیگ بازی نکردند 
همچون میثم صالحی، علی اصغر مجرد و جواد کریمی 
و محمد موســوی باعث بالا رفتن کیفیت لیگ شد؛ اما 
در حال حاضر نگران ادامه لیگ و مصدومیت بازیکنان 

هستم. قرار است مسابقات با فشردگی زیاد و 
به صورت رفت و برگشت برگزار شود. همین 
مســئله می تواند مصدومیت بازیکنان و به 
خصوص ملی پوشــان را در پی داشته باشد. 
ما نهایتا ۲۰ بازیکن تــراز اول برای حضور در 
تیم ملی داریم و اگر دو سه بازیکن ملی پوش 
مصدوم شــوند آن وقت اســت که به مشکل 

خواهیم خورد. با برگزاری لیگ به صورت فشــرده تیم 
ملی متضرر می شود.

سرمربی تیم والیبال هراز آمل در پاسخ به این سوال 
که پس چرا با برگزاری لیگ به صورت رفت و برگشت 
موافقت کرده، عنوان کرد: اول اینکه این مسائل باید 
در ابتدای سال مشخص شــود. به ما گفته بودند که 
برگزاری لیگ به صورت متمرکز به این شــکل است 
که در ۴ شــهر اردکان، یزد، تهــران و ارومیه دیگر 

برگزار می شــود. ما بین بد و بدتر مجبور به 
انتخاب شدیم و اگر می دانســتیم که قرار 
است همه مســابقات در تهران برگزار شود 
قطعا با برگزاری لیگ بــه صورت متمرکز 
موافقت می کردیم؛ اما چنین پیشــنهادی 

نشده بود.
عطایی ادامه داد: باشگاه ها بر اساس شرایط 
و مصالح خودشان در خصوص چگونگی برگزاری لیگ 
نظر داده انــد. تیم هایی که در نیم فصــل اول میزبانی 
کمتری داشــتند با برگزاری لیگ به صــورت رفت و 

برگشت موافقت کردند.
 بهتر بود قبل از ارائه برنامه دور برگشــت جلســه ای 
با مربیان و پس از آن جلســه ای با مدیران باشگاهها 
برگزار می کردند. اینکه برنامه داده شــود و پس از آن 
درباره برنامه نظرخواهی شــود احترام گذاشــتن به 

باشگاه ها نیست.
سرمربی تیم ملی والیبال با انتقاد از برنامه ریزی لیگ 
گفت: چه ایــرادی دارد لیگ پس از نــوروز به پایان 
برســد؟ هیچ لیگی در دنیا در ۵ ماه برگزار نمی شود. 
قبل از برنامه ریزی برای لیگ باید می دیدیم سیاست 
تیم ملی چیســت. لیگ کوتاه مدت نمی تواند به تیم 
ملی کمک کند و حتی نتیجه معکوســی هم خواهد 

داشت.
وی در پایان خاطرنشان کرد: اگر گفته بودند که امکان 
برگزاری لیگ به صورت متمرکز در تهران اســت شاید 
بیشتر باشــگاهها به آن رای می دادند. شیوه برگزاری 
را مشــخص نکردند و پس از آن اقدام به نظرســنجی 
کردند. تیم ها از این موضوع متضرر می شوند. چون اگر 
بازیکنی دچار یک پیچ خوردگی مچ پا شود حداقل ۱۰ 

هفته نمی تواند بازی کند.

تکواندو

والیبال

خریدار  یک روزنامه ورزشــی در پرتغال 
با اشــاره به اینکه مهدی طارمی پنجمین 
گلزن برتر فوتبــال اروپا در ســال ۲۰۲۲ 
بوده اســت، از ارتباط این مهاجــم ایرانی با 
ریوفردیناند مدافع ســابق منچستریونایتد 

خبر داد.
روزنامه »رکورد« پرتغال در گزارشی ضمن 
اشاره به روند رو به رشد مهدی طارمی طی 
ســه فصل و نیم حضورش در فوتبال اروپا و 
تبدیل شــدن به یکی از برترین گلزنان این 
قاره، تاکید کرد که مهاجــم ایران در نقل و 
انتقالات تابستانی گذشــته چهار پیشنهاد 
قطعی داشته اما باشــگاه پورتو با جدایی و 

انتقال او مخالفت کرده است.

نخبه و برگزیده مثل طارمی
در گزارش این روزنامه آمده اســت: »از یک 
ناشــناخته تا نامی بســیار مــورد توجه در 
فوتبال اروپا؛ این ســفری بود که طارمی در 
سه سال و نیم گذشــته انجام داد، زمانی که 
او در تابستان ســال ۲۰۱۹ تقریباً در ردای 
یک بازیکن ناشــناخته از الغرافه قطر به تیم 
ریوآوه با ســرمربیگری کارلوس کاروالهال 
رســید. امروز آهنگ متفاوت اســت، مثل 
این اســت که بگوییم … وضعیــت او، در 
رقابتی ترین مســابقات فوتبــال جهان که 
تحت نظارت یوفا انجام می شود واقعاً نخبه 

و برگزیده است.«

31 گل از ابتدای سال 2022 تاکنون
رکــورد در ادامه بــه آمار گلزنــی مهاجم 

ایرانــی پورتو در رده باشــگاهی در ســال 
۲۰۲۲ پرداخته و نوشــته اســت: »طارمی 
در ۱۰ لیگ برتر فوتبال اروپا که پرتغال هم 
شامل آن می شــود، پنجمین گلزن برتر در 
سال ۲۰۲۲ بود. این گل ها شامل بازی های 
مربوط به جام های داخلی هر کشور و حضور 
در مسابقات لیگ قهرمانان اروپا و لیگ اروپا 
می شــود. مهاجم ۳۰ ســاله پورتو امسال 
تاکنــون ۳۱ گل در ۴۵ مســابقه برای این 
تیم به ثمر رســاند که آخرین گل برابر ژیل 

ویسنته بود.«

آمار طارمی چطور بهبود یافت؟
این روزنامه پرتغالی سپس از آمار و عملکرد 
مهاجــم ایرانی پورتو تمجید کــرده و آورده 
است: »در نگاه اول، دستاورد طارمی ممکن 
اســت ناچیز به نظر برســد، امــا واقعیت، 
دشــواری چنین کاری را زمانــی که همان 
حساب و کتاب برای سال های گذشته انجام 
می شود، نشــان می دهد. این ایرانی در سال 
۲۰۲۱ هم بــا ۲۷ گل و قــرار گرفتن در رده 
شــانزدهم، بهترین نماینده -پرتغال- بود. 
در سال ۲۰۲۰، این عنوان به پائولینو رسید 

که بــا ۲۲ گل در رده هجدهم قرار داشــت. 
طارمی در همان سال با ۲۰ گل در رده بیست 
و یکم قرار گرفت. از آن زمــان، همانطور که 
می بینید، او همیشــه در حال افزایش تعداد 
گل های خود و صعود در رنکینگ بوده است. 
در نهایت و از نظر تیم های ملی که در این آمار 
کلی لحاظ نمی شــود، این مهاجم در ســال 
۲۰۲۲ در مجموع پنج گل برای ایران به ثمر 
رساند که دو گل آن در جام جهانی قطر بود، 
بنابراین مجموع گل های او در ســال ۲۰۲۲ 

اکنون به ۳۶ گل رسیده است.«

چهار پیشنهاد قابل توجه برای طارمی 
و مخالفت پورتو

رکورد همچنین در خصوص پیشــنهاداتی 
که برای طارمی می رســد پیش بینی کرد 
این بازیکن بــا مخالفت پورتــو در این تیم 
ماندنی خواهد بود: »طارمــی با وجود ۳۰ 
ســال ســن، نامی اســت که در بازار نقل و 
انتقالات آن ســوی مرزها به ویژه لیگ برتر 

انگلیس مطرح است. 
این موضوع تابســتان گذشته زمانی آشکار 
شــد که طبق اطلاعات جمع آوری شــده 
توسط رکورد، چهار پیشنهاد ملموس برای 
بازیکن ایرانی به پورتو رسید. پینتو دا کوستا 
رئیس باشگاه پورتو همه پیشــنهادات را با 
نه پاســخ داد و همین اتفاق باید در این بازار 
نقل و انتقالات زمســتانی بــه محض اینکه 
پیشــنهادی روی میز گذاشــته شود، رخ 

بدهد.«

طارمی و روابط غیر رسمی با مدافع 
سابق منچستریونایتد

در بخش پایانی این گــزارش به ارتباطاتی 
که بین طارمی و ریوفردیناند مدافع ســابق 
تیم فوتبال منچســتریونایتد برقرار شــده 
و احتمــال انتقالش به لیگ برتر را بیشــتر 
می کند، اشاره شده است: »با وکالت چندین 
ساله علیرضا نیکومنش، مدیربرنامه ایرانی 
مقیم کانــادا، طارمی با گروهــی از تاجران 
مرتبط با آژانســی که ریــو فردیناند مدافع 
میانی سابق یونایتد دارد، روابط غیررسمی 

برقرار کرده است.«

مقانلو: نباید فقط به مسابقات قاره ای فکر کنیم

عطایی: برگزاری لیگ با این فشردگی تصمیم درستی نبود

 دفاع متزلزل و تیمی که زهر ندارد

وزهای پرسپولیس حالِ خراب این ر
خریدار   تیم فوتبال پرسپولیس این روزها 
بیشتر از هر زمان دیگری جایگاهش به خطر 
افتاده و برای اینکه دوبــاره چهره یک تیم 
مدعی را به خود بگیــرد باید برای بازی های 

باقی مانده فکر اساسی کند.
در دیــدار ما قبــل پایانی هفته ســیزدهم 
لیگ برتر فوتبال روز گذشــته، تیم فوتبال 
پرسپولیس در دیداری خانگی در ورزشگاه 
آزادی به مصاف پیکان رفت. این مســابقه 
با تســاوی بدون گل خاتمه یافت تا دو تیم 

امتیازات را تقسیم کنند.
این در حالی بود که دیــدار یکی از تیم های 
مدعی یعنی گل گهر در ایــن هفته به دلیل 
شــرایط جوی اراک لغو شد و چه بسا اگر آن 
بازی برگزار می شد و شــاگردان قلعه نویی 
می بردند الان وضعیت در صــدر جدول به 
گونه ای دیگر رقم می خورد و سرخپوشــان 

جایگاهشان را از دست داده بودند.
حال با این شــرایط جایگاه پرسپولیس در 
صدر جــدول بیش از پیش بــه خطر افتاده 

و این تســاوی برابر پیــکان می تواند درس 
بزرگی به گل محمدی و شــاگردانش بدهد 
و ضمن آنکه رقیب ســنتی سرخپوشان نیز 
روز گذشــته موفق شــد با یک گل صنعت 
نفت آبادان را شکست دهد و هم اکنون هم 
امتیاز با پرســپولیس و با اختلاف گل کمتر 
در رده دوم قرار دارد.این در حالی اســت که 
پرسپولیس قبل از شهرآورد و شروع مجدد 
لیگ بعد از جام جهانی، با شــوک از دست 
دادن مهاجمانش مواجه شــد. سرخپوشان 
در بازی دوستانه با ســپاهان شیخ دیاباته را 
به دلیل کشــیدگی عضله از دست دادند و 

سپس لوکادیا ایران را ترک کرد.
به همین دلیل یحیی گل محمدی با وجود 
داشــتن مهدی عبدی و حامــد پاکدل در 
فهرســت تیمش ســعی کرد تا بازی بدون 

مهاجم هدف را امتحان کند.
سرخپوشان در شهرآورد روی هنر سر زنی 
گئورگی گلوســیانی دو بار موفق به گلزنی 
شدند اما باز کردن حســاب روی مدافعان 

برای گلزنی ریســک  را هم به همــراه دارد. 
همانطور که در بازی با پیکان مشــهود بود، 
دفاع پرسپولیس روی ضد حملات متزلزل 
بود و اگر درخشــش علیرضا بیرانوند نبود 
پرسپولیس شکســت در این بازی خانگی 
را هم در کارنامه ایــن فصلش مقابل پیکان 

بحران زده می دید.
پرسپولیس دو مهاجم هدف دارد، اما یحیی 
گل محمدی ترجیــح داده به جــای بازی 
دادن به آنها از نفرات غیر متخصص در خط 

حمله استفاده کند.
مهدی عبدی مهاجم جوان پرســپولیس، 
در پایان فصل قبل قصد ترک سرخپوشــان 
را داشــت که اجازه خروج را بــه او ندادند و 
از طرفی حامد پاکدل هم با نظر مســتقیم 
گل محمدی جذب شــد. حتــی در ابتدای 
فصــل صحبت هایی مبنی بــر جدایی وی 
مطرح شد اما این بازیکن با نظر گل محمدی 
ماندگار شــد تا یک فصل دیگر هم در جمع 

سرخپوشان ماندگار شود.

پس این یحیی گل محمدی است که باید در 
قبال این دو بازیکن پاسخگو باشد. پاکدل و 
عبدی در دقایق کمی کــه این فصل و حتی 
در بازی دیروز مقابل پیــکان بازی کردند، 
نشــان دادند که از آمادگی به دور هســتند 
و سرمربی پرســپولیس بهتر است در مورد 

وضعیت فنی این دو بازیکن پاسخگو باشد.
از طرفی چــرا روی یک مهاجم پا به ســن 
گذاشته همیشه مصدوم مثل دیاباته و یک 
مهاجمی که در اروپــا تاریخ مصرفش تمام 
شده مثل لوکادیا حســاب باز شد که حالا 

دست سرمربی پرسپولیس در پوست گردو 
بماند و تیمش را بــدون مهاجم تخصصی به 
زمین بفرســتد؟ و موضوع بعدی این است 
که باید هر چه زودتر فکری به حال این تیم 

کرد.
در حال حاضر در ایــن فصل تیم هایی مانند 
گل گهر، سپاهان، اســتقلال و پرسپولیس 
رقابت فشــرده ای در صدر جــدول دارند و 
برای اینکه سرخپوشان در این کورس ناکام 
نمانند بهتر اســت زودتــر گل محمدی در 

فهرست تیمش تجدید نظر کند.

آگهی مفقودی
برگ ســبز وســند وانت ســایپا ۱۵۱مــدل ۱۳۹۵رنگ 
ســفید روغنی به شماره موتور M۱۳۵70۳۳۹0وشاسی 
ایــران    شــهربانی  و   NAS4۵۱۱00G4۹66686
۵4_4۵4م۳۵به نام محیا الســادات گلــزاری مفقود واز 

درجه اعتبار ساقط میباشد.
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اصفهان-مریم مومنی تبادل اطلاعات، 
ایده ها و دیدگاه ها و همچنیــن هم افزایی و 
تعامل سازنده بین دستگاه های دولتی و غیر 
دولتی، تأثیری چشمگیر بر سرعت و کیفیت 
ارائه خدمات توسط دستگاه های متولی در 
مناطق مختلف شــهری و روستایی دارد که 
منجر به افزایش ســطح رضایتمندی آحاد 

مختلف مردم می شود.
آبفای استان اصفهان با رویکرد »کار جهادی 
مبتنی بر دانش« ، یکی از ارگان هایی اســت 
که تعامل سازنده با ســایر نهادهای دولتی و 
غیر دولتی را با هدف هم افزایی و تســریع در 
ارائه خدمات بهتر به مشــترکین، در دستور 

کار خود قرار داده است.
در گفــت و گویی با حســین اکبریان، مدیر 
عامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان به 

جوانب مختلف این امر می پردازیم.
 آبفای اســتان اصفهان چه فعالیت هایی در 
راســتای تعامل با ســایر نهادها انجام داده 

است؟
تعامــلات و ارتباطات مثبــت درون و برون 
سازمانی، رویکرد اصلی آبفای استان اصفهان 
است و خدمت رسانی مطلوب به مردم شریف 
اســتان اصفهان نیز هدف غایی این شرکت 
است. به شــخصه معتقدم لازمه رسیدن به 
اهداف شــرکت، برقراری تعاملات سازنده با 
سایر نهاد های دولتی و غیردولتی، دانشگاه 
ها، دانش بنیــان ها، نماینــدگان مجلس، 
خیرین آبرسان و ســازمان های مردم نهاد 

زیست محیطی و ...  است.
علاوه بر نشست ها و جلسات هم اندیشی که 
با مدیران وزات نیرو، شرکت مهندسی آب و 
فاضلاب کشور و دستگاه های استانی برگزار 
می شــود، آبفای اســتان اصفهان جلسات 
مشترک متعددی با مدیر عامل شرکت آب 
منطقه ای در خصوص پیــش بینی تکمیل 
طرح های آبرســانی برای گذر از تابســتان 
پیش رو و تهیه نقشــه راه برای تکمیل طرح 
ها برگزار کرده و این جلســات هم چنان در 

دستور کار قرار دارد.
جلســاتی نیز با آقای نامی، رییس سازمان 
مدیریت بحران کشور با هدف کمک به رفع 
چالش های ناشــی از بحران کم آبی استان 
اصفهان برگزار کردیم که نتایج خوبی را برای 

کنترل چالش ها رقم زد.

همچنین تعاملات ســازنده ای با بانک ها از 
جمله بانک ملت و بانــک رفاه با هدف اجرای 
پروژه های مصوب ســفر ریاست جمهوری 
از طریق تســهیلات بانکی و طرح توســعه و 
بازسازی تاسیســات فاضلاب و آبرسانی در 
اســتان از محل اعتبارات ماده 56 به وجود 

آمده است.
علاوه بر این ها با هــدف جهاد تبیین و ایجاد 
شفافیت ســازمانی، شــرکت آبفای استان 
اصفهان، تعاملات ارزنده ای با اصحاب رسانه 
برقــرار کرده اســت و هدف ما از ایــن اقدام 
استفاده از ظرفیت رســانه ها برای نهادینه 
کردن مدیریت بهینه مصــرف آب در میان 
مردم و لزوم پاســخگویی ما به مردم شریف 

استان اصفهان است.
 در خصوص ارتباطات درون ســازمانی چه 

فعالیت هایی را انجام می دهید؟
به عقیده بنده ارتباطات خوب درون سازمانی 
ســنگ بنای موفقیت هر ســازمان اســت. 
پرسنل آبفای استان اصفهان از نظر من یک 
خانواده بزرگ هســتند و من بــه عنوان پدر 
خانواده وظایف سنگینی در قبال آنها بر عهده 
دارم. در طول مدت فعالیتم در این شــرکت 
به عنــوان مدیرعامل، همواره ســعی کرده 
ام با سرکشــی و گفت و گو با پرسنل مسائل 
موجود را درک کرده و چالش ها را به حداقل 

برسانم .
نیروی انســانی متخصص، متعهد و توانمند 
مهمترین عامــل موفقیت صنعــت آبفای 
اصفهان درکشور به شــمار می آید موفقیت 
و پیشرو بودن صنعت آبفا در استان اصفهان 
مختص به یک فرد نیست بلکه همه موفقیت 
های به دســت آمده حاصل تلاش و اقدامات 

گروهی است.
در این راســتا بازدید های بســیاری از واحد 
های مختلف ســتاد، مناطق و شهرستان ها 
داشته ام و تلاش کردم با مشارکت همکاران، 
علاوه بر اصلاح ساختارسازمانی، گام موثری 
در ارتقــاء بهره وری  و  شــکوفایی روزافزون 

شرکت بردارم.
همچنین جوان گرایی و عدالت جنسیتی نیز 
در دستور کار شرکت است. عرصه فعالیت را 
باید بیش از گذشــته برای جوانان مهیا کرد 
چرا که دیدگاه جدید و به روز جوانان خوش 
فکر موجب  بهبود مســتمر کارها و ارتقای 

سطح خدمات می شــود. همچنین علاوه بر 
مدیران ســتادی خانم، برای نخستین بار در 
آبفای اســتان اصفهان یک خانم بر اســاس 
شایســتگی ها به عنوان مدیر آبفای منطقه 

سه اصفهان منصوب شد.
علاوه بر این از مشــاور امور بانوان شــرکت 
خواسته ایم تا با سرکشی مستمر و برقراری 
ارتباط مثمــر ثمر با بانوان شــرکت، تا جای 
ممکن شرایط مساعدی را برای بانوان فراهم 
کنند تا آنها بتوانند در کنار وظایف مادری و 
همسری خود، بهره وری خوبی برای شرکت 

داشته باشند.
 در صحبت های پیشــین خود کار جهادی 
مبتنی بر دانش را به عنوان سرلوحه کار خود 
عنوان کردید. در این راستا چه فعالیت هایی 

در شرکت انجام شده است؟
بدون شک آبرســانی پایدار به مردم نیازمند 
کار جهادی اســت و آبفای اســتان اصفهان 
تلاش کرده تا ایــن کار جهــادی را با علم و 

دانش توام کند.
اهمیت بســیاری برای کارهای پژوهشــی 
قائل هستیم، برای مثال امسال در چهارمین 

کنگره علوم و مهندسی آب و فاضلاب ایران، 
عنوان مقاله و پایان نامه برتر به آبفای استان 
اصفهــان اختصــاص یافــت همچنین در 

جشنواره پژوهش و فناوری وزارت نیرو
در آذر ماه سال جاری  از 12 طرح و دست آورد 
پژوهشی آبفای استان اصفهان رونمایی شد 
و رئیس گروه دفتر تحقیقات آبفای اســتان 
اصفهان به عنــوان رئیس گــروه برتر  دفتر 
تحقیقــات صنعــت آبفای کشــور معرفی 
گردید. آموزش مستمر پرسنل نیز در دستور 
کار اســت تا بتوانند مرتبا دانــش خود را به 

روزرسانی کنند.
همچنین به لحــاظ اســتفاده از تکنولوژی 
های روز نیز آبفای اســتان اصفهان همواره 
در صنعت پیشرو بوده اســت به طوری که با 
اســتفاده از تکنولوژی های به روز تله متری 
و تله کنترل با هدف مدیریت بر تأسیســات 
تأمین و توزیع آب شرب، بر توزیع عادلانه آب 
نظارت داریم و در بخش فاضلاب نیز می توان 
به نوسازی فاضلاب شاهین شــهر به روش 

نوین TBM اشاره کرد.
 این شرکت در بخش مســئولیت اجتماعی 

خود چه فعالیت هایی انجام داده است؟
فعالیت های زیادی در این راســتا انجام می 
شود اما شاخص ترین فعالیت های یک سال 
گذشــته در زمان وقوع سیل،  بحران کم آبی 

همدان  و زلزله هرمزگان انجام شد.
1۰ مخزن ذخیره آب به مناطــق زلزله زده 
استان هرمزگان ارسال کردیم همچنین در 
زمان سیل به رفســنجان، یزد، چهارمحال و 
بختیاری و کرمان نیرو و تجهیزات ارســال 
شــد. آبفای اســتان اصفهان همچنین در 
کنترل تنش آبی همدان در تابســتان سال 

جاری نقش به سزایی ایفا کرد.  
میز خدمت های متعددی در شــهر اصفهان 
و دورترین روستاهای اســتان همراه با نماز 
جمعه برپا می شــود تا مردم به صورت چهره 
به چهره مشــکلات خود را برای مسئولین 
بازگو کنند. همچنین بازدید های متعددی 
توســط مدیر عامل و هیات همــراه در کل 
اســتان با هدف دیدار چهره به چهره با مردم 
انجام می شود و سعی می کنیم در این بازدید 
ها به دورترین نقاط اســتان نیز سرکشــی و 

مشکلات مردم را حل کنیم.

شهرکرد - فاطمه رجبی مدیــرکل کتابخانه های 
عمومی چهارمحــال  و بختیاری گفت: اســتعدادهای 
خوبی در زمینه هنر قصه گویی در اســتان وجود دارد و 
حضور پرتعداد هنرمندان قصه گوی اســتان در مرحله 

نهایی دوسالانه ›نهال امید‹ نشان از این استعدادها دارد.
احمد فرهادی افزود:هنر قصه گویی، هنری قدیمی است 
که قدمتی به بلندای تاریخ دارد و می تواند نقش بسزایی 
در تربیت نسل جدید، انتقال تجربیات و فرهنگ داشته 

باشد.
وی اضافه کرد: چهارمحال و بختیــاری از ظرفیت های 
خوبی در این هنر برخوردار اســت و تاکنون قصه گویان 
اسُــتان در دوســالانه »نهــال امید«کــه در 2 بخش 
قصه گویی صحنــه ای و قصه گویی دیجیتال و در ســه 
سطح ملی، منطقه ای و اسُــتانی برگزار می شود، نتایج 

قابل قبولی را کسب کرده اند.
وی ادامه داد:تابستان امسال »2ســالانه نهال امید«با 
شعار »قصه خوب؛ نسل خوب«توسط نهاد کتابخانه های 
عمومی کشور آغاز بکار کرد و موضوعاتی چون »مسائل 
روز جامعه«، »موضوعات آزاد«، »ســبک زندگی ایرانی 

اسلامی«، »شــعار ســال؛ تولید دانش بنیان و اشتغال 
آفرین« به عنوان موضوعات محوری درنظر گرفته شــد 
و موضوع ویژه این 2ســالانه »شعار ســال؛ تولید دانش 

بنیان و اشتغال آفرین« قرار گرفت.
مدیرکل کتابخانه های عمومی چهارمحال  و بختیاری 

گفت:تمامی محورهای جشنواره قصه گویی »2سالانه 
نهال امید« بــا رویکرد انگیزشــی، امیدآفرینی، هویت 

بخشی و توجه به معنویت و اخلاق تعیین شده است.
وی یــادآور شــد: اداره کل کتابخانه هــای عمومــی 
چهارمحال  و بختیاری امســال از میان 151 اثر رسیده 

به دبیرخانه اسُــتانی این جشــنواره، 2۹ اثر در بخش 
اجرای صحنه ای و 2۰ اثــر در بخش دیجیتال را انتخاب 
کرد که پس از داوری این آثار برترین های این مرحله به 

مرحله ی منطقه ای راه یافتند.
وی اظهار داشــت:زینب ظفریان، لاله صفرپور، ســمیه 
حسینی و ناهید سلیمانی در بخش اجرای صحنه ای ویژه 
کتابداران و مریم خلجی پیربلوطی و سمیه ویسی در بخش 
غیرکتابدار موفق به پشت سر گذاشتن رقیبان هم اسُتانی و 

رسیدن به مرحله منطقه ای این رقابت ها شدند.
وی خاطرنشــان کــرد:در مرحله منطقــه ای دومین 
دوسالانه قصه گویی »نهال امید«از بین 2۰ نفر شرکت 
کننده از اسُتان های خوزستان، چهارمحال و بختیاری، 
کهکیلویه و بویراحمد و لرستان 6 نفر به مرحله کشوری 
این جشــنواره راه یافتند که ۳ نفر آنهــا از قصه گوهای 

چهارمحال و بختیاری بودند.
گفتنی است در مرحله نهایی , کشوری »2سالانه نهال 
امید« پس از اجــرا و داوری آثار برتــر مناطق مختلف 
کشور، از 12 نفر برتر در سطح کشور با اهدای لوح تقدیر، 

آلبوم اجرا و جایزه نقدی تقدیر خواهد شد.

هنرمندان قصه گوی چهارمحال و بختیاری به مرحله نهایی دوسالانه ›نهال امید‹ رسیدند

خرم آباد-طولابی  مدیرکل صمت لرستان گفت: 
با پیگیری پروژه استیل کورد الشتر 6۰۰ نفر بصورت 

مستقیم و غیرمستقیم مشغول به کار خواهند شد.
بهمن جعفری در حاشیه نشســت با سرمایه گذاران 
کارخانه اســتیل کورد شهرستان الشــتر به منظور 
اســتارت پــروژه و هماهنگی های لازم کــه در دفتر 
مدیرکل صمت لرستان برگزار شــد، اظهار کرد: این 
طرح با سرمایه گذاری سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران )ایمیــدرو( و فولاد مبارکه، در 
زمینی به مســاحت پنج هکتار و زمینه تولید 15 هزار 
تنُ استیل کورد )ســیم فولادی مورد استفاده در تایر 

رادیال( را فراهم می کند.
وی افزود: با راه اندازی ایــن کارخانه 6۰۰ نفر بصورت 

مستقیم و غیرمستقیم مشغول به کار خواهند شد.
جعفری ادامه داد: با احداث این مجموعه صنعتی بخش 

زیادی از نیاز کشور به استیل کرد تأمین خواهد شد.
مدیرکل سازمان صمت لرســتان بیان کرد: با توجه 
به اهمیت تایر به عنوان کالای اســتراتژیک و کمبود 
عرضه داخلی ایجاد ظرفیــت برای تولید تایر ضرورت 
جدی بوده که استیل کورد به عنوان ماده اولیه در این 

محصول به کار می رود.
این مســئول یادآور شــد: در حال حاضر نیاز کشور 

استیل کورد حدود 1۰ هزار تن در سال بوده که در حال 
حاضر دو واحد تولیدی در اســتان های ایلام و زنجان 
موجود است که مجموعاً حدود 5۰ درصد نیاز کشور را 

تأمین می کنند.
وی تصریح کرد: بخش زیادی از ایــن نیاز از خارج 
کشــور وارد می شــود لذا با توجه بــه طرح های در 
دست احداث که دو واحد آن یعنی لاستیک سازی 
نیکرو گسترش خرم آباد و بارز الیگودرز در لرستان 
اســت، ضمن ایجاد زنجیره تولید در استان نیاز آتی 
کشور که حدود 15 هزار تن در سال بوده نیز تأمین 

خواهد شد.

شــیراز- چراغی مدیرکل امور مالیاتی استان 
فارس از تامین 1۰6 درصدی منابع مالیاتی این استان 

خبر داد.
 حمیدرضا محمد ابراهیمی بیان کرد: قانون پایانه های 
فروشگاهی از جمله قوانینی است که هدف آن کنترل 
نظام اقتصادی در جامعه اســت این در حالی است که 
سامانه مودیان نیز که اجرای آن توسط اداره کل امور 

مالیاتی در استان ها انجام می شود در این راستا است.
وی ادامه داد: با توجه به اجرای قوانین جدید در حوزه 
امور مالیاتی هر فرد کــه دارای فعالیت های اقتصادی 
است باید دارای کارپوشه باشــد تا بتواند فعالیت های 
اقتصادی خــود را از طریق این کار پوشــه لحاظ و به 
اطلاع دستگاه های متولی برســاند لازم به ذکر است 
که این فعالیت بر مبنــای 6 مرحله صورت می گیرد تا 
فعالین اقتصادی بتوانند نسبت به صدور فاکتورهای 

الکترونیک اقدام کنند.
محمدابراهیمی تاکید کرد: این قانون دارای شــش 
مرحله است که سه مرحله برای اشخاص حقوقی و سه 
مرحله نیز مختص افراد حقیقی است که شرکت های 
بورسی و فرابورسی مکلف شده اند تا فاکتورهای فروش 
خود را بر مبنای فاکتورهــای الکترونیک صادر کنند 
شرکت های دولتی نیز بایستی فعالیت های اقتصادی 

خود را از طریق این ســامانه به اطلاع دستگاه ذیربط 
برساند.

این مقام مسئول در ادامه با اشــاره به اینکه این قانون 
به طور کامل دی ماه ســال آینده اجرایی خواهد شد 
افزود: چهار مرحله از این قانون در سال 1۴۰2 اجرایی 
خواهد شــد و تنها دو مرحلــه از این قانون در ســال 
جاری اجرایی شده اســت این در حالی است که افراد 
و اشخاصی که سقف فروش بیشتری نسبت به سایرین 
دارند مکلف هســتند از اول مهرماه 1۴۰2 نسبت به 
صدور فاکتورهای الکترونیکی اقدام کرده و سایر افراد 

نیز از اول دی ماه سال آینده مکلف به اجرای این قانون اند.

لرستان شیراز
مدیرکل صمت لرستان خبر داد:

ایجاد اشتغال برای ۶۰۰ نفر با راه اندازی استیل کورد الشتر
مدیرکل امور مالیاتی استان عنوان کرد؛

تامین ١٠۶ درصد منابع مالیاتی فارس

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان:

ویکرد اصلی ما  است ون سازمانی، ر ون و بر تعاملات و ارتباطات مثبت در
آماده باش شهردار چهارباغ به عوامل خدماتی 

تا پایان بارش های اخیر

البرز-مظفری  شــهردار چهارباغ از تمامی عوامل معاونت خدمات 
شهری شهرداری خواست تا خروج سامانه بارشی در این شهر، در حالت 

آماده باش باشند.
مهندس موسوی گفت : به منظور  پیشگیری و کنترل شرایط اضطراری 
ناشی از ورود سامانه بارشی به کشور، عوامل معاونت خدمات شهری و امور 

نواحی شهرداری چهارباغ به حالت آماده باش در آمده اند.  
وی افزود: بازدید منظم و مستمر از سطح شــهر و نواحی، انهار، زیرگذر 
و نقاط حادثه خیز در دستور کار اســت و شرایط تحت کنترل شهرداری 

است.  
مهندس موسوی گفت: اکیپ های عملیاتی برای نمک پاشی و لایروبی 
معابر آماده هســتند و در میادین، معابر پر تردد و اصلی ســطح شهر نیز 

اقدامات لازم به عمل می آید.  
وی افزود: نظارت و پایش مستمر ناشی از بارش ها در اولویت برنامه های 
معاونت خدمات شــهری اســت و تمامی نقاط حادثه خیز سطح شهر و 

نواحی رصد خواهدشد.

معارفه مسئول نمایندگی ولی فقیه 
در بنیاد مسکن استان اصفهان

اصفهان-مریــم مومنی  طی حکمی از ســوی حجت الاســلام 
والمسلمین روحانی نژاد نماینده ولی فقیه و  رئیس شورای مرکزی بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی کشور، حجت الاســلام والمسلمین  محمدرضا 
صالحیان  بعنوان مســئول دفتر نمایندگی ولی فقیه در بنیاد مســکن 

انقلاب اسلامی استان اصفهان  منصوب و در مراسمی معارفه شد.
دراین مراسم  که با حضور مدیرکل،معاونین،روســای ادارات و مدیران 
شعب بنیاد مسکن اســتان، مدیران عامل شــرکت های تابعه و جمعی 
از پرسنل و در سالن جلسات اداره کل تشــکیل گردید ، حجت الاسلام 
والمسلمین محمدرضا صالحیان بعنوان مســئول دفتر نمایندگی ولی 

فقیه در بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان اصفهان منصوب گردید ، 
در  این مراسم مهندس خانی مدیر کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان 
اصفهان  ضمن عــرض خیر مقدم و خــوش آمد گویی به حجت الاســلام 
والمســلمین روحانی نژاد و عرض تبریک انتصاب حجت الاسلام صالحیان 
بعنوان مسئول دفتر نمایندگی ولی فقیه در بنیاد مسکن استان  به ارائه گزارش 

مبسوطی از آمار و عملکرد بنیاد مسکن استان در سال جاری پرداختند. 
  در ادامه نیز حجت الســلام روحانی نژاد – نماینده ولــی فقیه و رئیس 
شورای مرکزی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی کشــور ضمن تسلیت ایام 
فاطمیه و شهادت حضرت فاطمه ) س ( و نیز  تشــکر و قدردانی از برنامه 
استقبال مسئولین بنیاد مسکن استان و زحمات مهندس خانی در انجام 

حضور ایشان در این نهاد  اظهار داشت  : 
بنیاد مسکن توانسته اســت در توام بخشیدن به توصیه های مقام معظم 
رهبری در امر ساخت و ساز مسکن و توجه به معنویات در پیشبرد اهداف 

خوب عمل کند . 
بنیاد مسکن انقلاب اســلامی ده ها ماموریت در کل کشور انجام می دهد 
و رهبر معظم انقلاب نیز بر دو رســالت این بنیاد یعنی ســاخت مسکن 
محرومین و بازســازی ویرانی ها تاکید دارد که بنیاد مسکن اصفهان  در 
پیشــبرد این رســالت و توصیه  های مقام معظم رهبری دراین راستا   به 

درستی   از پس انجام این رسالت  برآمده است. 
 ایشان در خصوص وظیفه سنگین بنیاد مسکن در امر خانه سازی تاکید 
کرد و گفت : تلاش می شــود با همراهی گروه های جهادی در راســتای 
رسالت بنیاد مسکن به طور شایسته تری در امر خانه سازی پیش برویم و 

این امر در بنیاد مسکن استان اصفهان به خوبی صورت گرفته است. 
در پایان حکم انتصاب حجت السلام  صالحیان  به عنوان مسئول نمایندگی 

ولی فقیه در بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان اصفهان ، قرائت شد.

وزانه ۵ میلیون متر مکعب گاز در ایلام تولید ر
ایلام-حسن بیگی  استاندار ایلام گفت: روزانه 5 میلیون متر مکعب 
گاز در این مجموعه تولید می شود که بخشی از آن  برای مصارف خانگی و 

صنعتی و بخشی از آن خوراک پتروشیمی است.
دکتر حســن بهــرام نیا، پــس از بازدیــد از بخش هــای مختلف 
پالایشــگاه گاز ایلام در نشســت مدیر و پرســنل ایــن مجموعه، 
عملکرد مجموعه پالایشــگاه گاز ایلام را بســیار رضایت بخشــی 
عنــوان کــرد و گفت:روزانــه 5 میلیون متــر مکعــب گاز در این 
مجموعه تولید می شــود که بخشــی از آن  برای مصارف خانگی و 

صنعتی و بخشی از آن خوراک پتروشیمی است.
وی در ادامه گفت: پالایشــگاه ایلام از ظرفیت دانش بنیان ها بهره گیرد و 

این مجموعه باید ارتباط خود را پارک و علم و فناوری بیشتر بود.
استاندار ایلام تاکید کرد: براســاس تاکیدات مقام معظم رهبری و برای 

تحقق شعار سال  پالایشگاه ایلام باید به مراکز دانش بنیان متصل شود.
وی بومی ســازی ۴1 محصول و تجهیــز  در پالایشــگاه گاز ایلام  را 
مصادق بارز  شــعار ســال  1۴۰1 عنوان کرد و گفت: عــلاوه بر بومی 
ســازی ۴1 محصول و تجهیز، خوراک این پالایشگاه برای پتروشیمی 
استفاده می شود و علاوه بر ارز آوری، اشــتغالزایی بسیار قابل توجهی 

ایجاد می کند.
وی با بیان اینکه 5 میلیون متر مکعب گاز روزانه در پالایشــگاه گاز ایلام 
تولید می شود، خاطرنشان کرد: فاز دوم پالایشگاه گاز ایلام زنجیره تولید 

را حفظ و  تکمیل می کند.
استاندار ایلام گفت: فاز دوم پالایشگاه گاز ایلام  با ۴۰ درصد پیشرفت در 
دست  اقدام است و  اشــتغال، تولید و ارزآوری در پالایشگاه گاز ایلام موج 

می زند که این روند باید استمرار داشته باشد.
نماینده عالی دولت در استان ایلام تاکید کرد: ظرفیت پالایشگاه ایلام  در 

راستای توسعه و ارتقا اقتصادی استان بسیار رضایت بخش است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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افزایش سرمایه ۱۰ هزار میلیاردی بانک مسکن 
ونق ساخت و ساز می شود سبب ر

 سرپرســت بانک مســکن گفت: با توجه به برنامه های بانک مسکن به 
خصوص در طرح نهضت ملی و طرح مسکن خود مالکان و اجرای سایر 
پروژه های بخش مســکن در کشــور، افزایش ۱۰ هزار میلیارد تومانی 
سرمایه این بانک کمک بســیار بزرگی برای ارائه تسهیلات و امکانات 

بیشتر برای رونق به این بخش ها ایجاد می کند.

به گزارش وزارت اقتصاد، علی عسکری در خصوص مزیت های افزایش 
سرمایه بانک مســکن اظهار کرد: پیشــنهاد افزایش بانک های دولتی 
که از محل ظرفیت بنــد »د« تبصره ۱۸ قانون بودجه امســال فراهم 
شــده، امکان خوبی را برای برخی از بانک های دولتــی فراهم می کند 
تا سرمایه شــان را افزایش دهند و به تبع آن تــوان ایجاد ظرفیت های 
جدیدی را برای رونق اقتصادی و ارائه تســهیلات بانکی به بخش های 

اقتصادی در کشور فراهم کنند.
وی افزود: در بانک مســکن هم خوشــبختانه مبلغ قابل توجهی از این 
افزایش ســرمایه به مبلغ حدود ۱۰ هزار میلیارد تومــان تعلق گرفته 
که با توجــه به برنامه هایی کــه این بانک به خصــوص در طرح نهضت 
ملی و طرح مســکن خود مالکان که در حوزه ســاخت و ساز مشارکت 
دارند و همچنین ســایر پروژه هایی که در بخش مســکن در کشور در 
حال اجراست، کمک بســیار بزرگی به این بانک برای ارائه تسهیلات و 

امکانات بیشتر برای رونق به این بخش ها ارائه دهد.
سرپرست بانک مسکن گفت: به طور کلی، افزایش سرمایه بانک ها غیر 
از افزایش توان ارائه تســهیلات، مزیت های دیگری نیز برای بانک ها به 
لحاظ کفایت سرمایه و بهبود شــاخص های مالی دارد که سبب ارتقای 

رتبه بانک ها در نظام بانکی می شود.

 متوسط رشد اقتصادی 8سال نزدیک به صفر بود
تحلیل اقتصاد با عینک سیاست

وزارت اقتصاد اعلام کــرد: ادعای محبوس ماندن اقتصاد و معیشــت 
در سیاست در حالی علیه دولت مطرح می شــود که در اثبات این ادعا 
به کلی گویی و گزاره هایی بدون پشــتوانه دربــاره موضوعات مختلف 
اقتصادی اشــاره شــده و هیچ کدام مصداقی از نقد عملکرد دولت در 

عرصه اقتصاد نیست.
 وزارت امور اقتصادی و دارایی در پاســخ به یادداشت روزنامه اطلاعات 
با عنوان »اقتصاد و معیشت در محبس سیاست« تأکید کرد: زمانی که 
صحبت از محبوس ماندن اقتصاد و معیشت در سیاست مطرح می شود، 
مخاطب انتظار دارد مصادیقی از آنچه مبنای ایــن تحلیل قرار گرفته، 
نام برده شــود، اما در این یادداشــت، گزاره هایی کلی درباره مشکلات 
بودجه ای دولت، دشــواری تامیــن منابع مالی، کســری بودجه و … 

مطرح شده و جای نقد عملکرد دولت به شکل واقعی خالی است.
عمده ترین طرح ها و برنامه های دولت در حوزه اقتصادی شــامل تکیه 
بر درآمدهای پایــدار مالیاتی و گمرکی برای کاهــش اتکا به نفت بود 
که با شناســایی ۲.۵ میلیون مودی جدید و کاهش فرارهای مالیاتی 
شــاهد تحقق بیش از صددرصــدی درآمدهای مالیاتــی در ۹ ماهه 
نخست امسال بودیم، تســهیل صدور مجوزهای کسب و کار، اجرای 
ماده قانونی معطل مانده درباره تسهیلات اشــتغال زایی یعنی تبصره 
۱۸ قانون بودجه بود که تا پیش از دولت ســیزدهم و طی چند ســال 
مجموعاً فقط ۸ درصد محقق داشــت، کاهش ۵ درصدی نرخ مالیات 
برای شــرکت های تولیدی در ســال ۱۴۰۱ پس از ســال ها استمرار 
نرخ ۲۵ درصدی و در عین حــال پیش بینی کاهش ۲ درصدی مالیات 
تولیدکنندگان در بودجه ســال آینــده، ســرمایه گذاری بانک ها در 
شرکت های دانش بنیان برای نخستین بار، احیای سازمان جمع آوری 
و فروش اموال تملیکی و افزایش ۷۰۰ درصدی فروش اموال، شــفاف 
کردن صورت های مالی، کنترل نقدینگی، پایه پولی و کســری بودجه 
و موارد دیگری از این دســت اســت که اگر قرار بود اقتصاد در محبس 
سیاست باشد شــاید هیچ کدام از این موارد با ملاحظه کاری سیاسی 

انجام نمی شد.

آنچه دولت تــلاش کرد در اقتصاد دنبال کند تغییر مســیر شکســت 
خورده گذشته و تغییر ریل اقتصاد بود؛ مســیری که نتیجه آن کسری 
بودجه، تورم نزدیک به ۶۰ درصدی، رشد ۸ برابری نقدینگی و افزایش 
پایه پولی ناشــی از چاپ پول پرقدرت توســط بانــک مرکزی، تأمین 
مخارج دولت از محل تنخواه و استقراض از بانک مرکزی، متوسط رشد 
اقتصادی هشــت ســاله نزدیک به صفر، اختصاص ده ها میلیارد دلار 
یارانه ارزی که به هــدف اصابت نکرده بود و … بــود و به عنوان میراث 

دولت قبل برای اقتصاد باقی ماند.
در بخشی از این یادداشت عنوان شــده که جبران کسری بودجه دولت 
با فروش نفت امکان پذیر نیست؛ این مساله بارها توسط وزارت اقتصاد 
و وزیر اعلام شــده و دولت تلاش کرده تا اتکای بودجه به نفت را با اتکا 
به درآمدهای پایدار مالیاتی، گمرکی و مولدســازی دارایی های دولت 
کاهش دهد و شناســایی مودیان جدید و افزایش قابــل توجه درآمد 

دولت در این بخش نمونه ای از نتایج این رویکرد است.
در عین حــال، تفویض اختیارات ویــژه به وزیر اقتصاد بــرای ورود به 
ساماندهی و مولدســازی دارایی های دولت نیز برنامه بلندمدت دیگر 
دولت برای افزایش درآمدهای دولت که به گفته کارشناسان می تواند 
تاثیرات مثبت اساســی در تامین کسری بودجه ســالانه دولت داشته 

باشد. 
البتــه ناگفته نماند کــه دولت برای جبران کســری بودجه به ســراغ 
دســت اندازی به منابع بانک مرکــزی هم نرفتــه و در حالی که دولت 
سیزدهم می توانســت ۶۰ هزار میلیارد تومان تنخواه در سال جاری از 
بانک مرکزی دریافت کند، در ۸ ماهه امسال فقط ۷۸۰۰ میلیارد تومان 
تنخواه دریافت کرد و بر اســاس گزارش وزیر اقتصــاد در صحن علنی 
مجلس، در پایان آذر ماه این مبلغ هم تسویه شده و حجم مانده تنخواه 

بودجه در اول دی ماه امسال به صفر رسیده است.

نظام بانکی مشوق تولید باشد؛ نه مخرب صنعت 
مهدی عبدالهی  صنعت یکی از شــاخص های مهم رشد اقتصادی به 
شمار می رود. پیشرفت و توســعه صنعتی منجر به شکوفایی اقتصادی 

شده و در نهایت رفاه اجتماعی را برای یک کشور به ارمغان می آورد.
هنگامی که فــردی فعالیت تولیدی خــود را آغاز می کنــد، در تامین 
ســرمایه مورد نیازش ۳ حالت وجود دارد؛ یا تمــام نقدینگی را فرد به 
تنهایی ســرمایه گذاری می کند یا به کمک افراد حقیقی و حقوقی پول 
مورد نیاز تهیه می شود. در شکل سوم هم بخشی از منابع مالی از سوی 
فرد یا افــراد و بخش دیگر از ســوی بانک ها تامین می شــود. همراهی 
بانک ها در جهان یکــی از اصل های راه اندازی تولید بــوده و در قوانین 

بین المللی منابع مالی نزد سیستم بانکی باید در امور مولد هزینه شود.
صنعتگران در ایران برای تعامل با بانک ها چالش های بســیاری دارند؛ 
از این  رو بســیاری از تولیدکنندگان واقعی تلاش دارند در گرداب مالی 
بانک ها گرفتار نشــوند. به طور عمده کارگاه هــا و واحدهای تولیدی 
کوچک تر ســعی می کنند منابع مالی مورد نیاز را خارج از مجموعه از 
منابعی غیراز بانک ها تامین و به خط تولیــد تزریق کنند. حتی برخی 
با فروش خودرو یا خانه شــخصی مبادرت به تامین مالی می کنند؛ اما 
زیر بار ســود ۱۸ درصد روی کاغذ که در عمل به ۲۵ درصد می رســد، 

نمی روند.
این موضوع برای واحدهــای صنعتی و کارخانجــات بزرگتر متفاوت 
است. برای مجموعه های بزرگ با توجه به اســتفاده از امتیازاتی مانند 
کارآفرینی و... گرفتن تســهیلات صرفه  اقتصادی دارد. بنابراین هر چه 
تولیدکنندگان کوچکتر کمتر به دنبال وام های بانکی هســتند بخشی 
از سرمایه در گردش و ســرمایه ثابت مجموعه ها و هلدینگ ها با منابع 

مالی بانکی تامین می شود.
اما یکــی از راهکارهایی که هزینــه مالی تولیدکنندگان متوســط و 
کوچکتر را در اخذ تســهیلات پایین می آورد خرید دیون است؛ اینکه 
هزینه چک های مدت دار از سوی سیستم بانکی پرداخت شود تا چرخ 
تولید به طور مستمر در حرکت باشد. پرونده های زیادی وجود دارد که 
تولیدکننده با گرفتن تسهیلات به اصطلاح نقره داغ شده و در کنار اصل 
و فرع پول، ســرمایه خود را هم در جرایم دیرکرد و سود مرکب از دست 

داده است.
در حال حاضر با صحبت هایی که درباره افزایش ســود سپرده گذاران 
مطرح می شــود، علاوه بــر افزایــش هزینه تســهیلات خطر حرکت 
سرمایه ها به ســوی ســپرده گذاری هم وجود دارد. هنگامی که درصد 
سودهای مالی برای سپرده گذاران افزایش یابد به  طور قطع تسهیلات 
هم گران تر شــده و معوقات بانکی بیشــتر می شــود. بــه این ترتیب 
دیرکردها افزایش یافته و بدهی تولیدکنندگان به نظام بانکی بیشــتر 
می شــود. در ادامه باید منتظر قطور شــدن پرونده تعامــل صنایع و 

سیستم بانکی باشیم.
خطر دیگر هم از بین رفتن انگیزه تولید بوده و سرمایه گذار علاقه ای به 
تامین مالی بخش های مولد نداشته و ترجیح می دهد به جای هدررفت 
انرژی در پیگیری مسائل بیمه ای و مالیاتی پول خود را در بانک گذاشته 
و بدون دغدغه سود دریافت کند. هر چند تولیدکنندگان به نوعی آلوده 
تولید شده و حاضر نیستند فعالیت صنعتی خود را متوقف کنند. حتی 
جوانانی که دارای سرمایه بوده کسانی که روی حرفه ای تخصص دارند، 
می دانند ســود تولید نه به لحاظ مالی که از نظر معنوی بیشتر است. در 
فعالیت صنعتی نوآوری و خلاقیت خود مشوقی برای تدوام فعالیت های 
صنعتی تولیدی بوده و نباید انگیــزه فعالیت های تولیدی را از جوانان و 

افراد پیشکسوت گرفت.

وزارت اقتصاد:
ادعای بی برنامگی دولت ناشی از فراموشی 

بحران های اقتصادی گذشته است
وزارت اقتصاد با تاکید بر اینکه کســری بودجه یکــی از عوامل تورم زا 
است که در دولت ســیزدهم مهار شــد، اعلام کرد: ادعای بی برنامگی 
دولت در مواجهه با تورم و فشــار بر اقشــار کم درآمد ادعای درســتی 
نیست و ناشی از نادیده گرفتن مختصات اقتصاد بحران زده ای است که 

به این دولت به ارث رسیده است.
 

وزارت امور اقتصادی و دارایی در پاسخ به گزارش روزنامه ابتکار با عنوان 
»حراج قدرت خرید مردم«، توضیح داد: ادعــای بی برنامگی دولت در 
مواجهه با تورم و فشار بر اقشار کم درآمد ادعای درستی نیست و ناشی 
از نادیده گرفتن مختصات اقتصاد بحران زده ای اســت که به این دولت 
به ارث رسید و در یک سال گذشته دولت تلاش کرد تا اصلاحاتی برای 

تغییر مسیر و حل بحران های ریشه ای اقتصاد اعمال کند.
کســری بودجه، اســتقراض از بانک مرکزی، نقدینگی کنترل نشده، 
بدهی های تسویه نشــده دولت قبل و ارز ۴۲۰۰ تومانی که منشأ رانت 
و فساد شــده بود و بســیاری دیگر از موارد نیاز به برنامه ریزی و اصلاح 

داشت تا موتورهای تورم زا در کشور خاموش شود.

کسری بودجه در دولت سیزدهم مهار شد
کسری بودجه یکی از عوامل تورم زا اســت که در دولت سیزدهم مهار 
شــد و در حالی که در ابتدای دی ماه گذشــته ۴۰ هزار میلیارد تومان 
کسری بودجه از تنخواه بانک مرکزی جبران شــده بود در اول دی ماه 

امسال برداشت از تنخواه به صفر رسیده است.
یکی از بســترهایی که در طول دهه های اخیر همواره موجب افزایش 
حجم پایه پولــی و نقدینگی در اقتصاد ایران می شــد، ۳ درصد تنخواه 
بودجه ای است که طبق قانون دولت مجاز است از بانک مرکزی دریافت 
کند که حالا صفر شدن اســتفاده از تنخواه به صورت داوطلبانه از سوی 
دولت انجام شــده و بر اســاس گزارش خزانه داری کل کشور، در حالی 
که دولت سیزدهم می توانســت ۶۰ هزار میلیارد تومان تنخواه در سال 
جــاری از بانک مرکزی دریافــت کند، در ۸ماهه امســال فقط ۷۸۰۰ 

میلیارد تومان تنخواه دریافت کرد که تا پایان آذر ماه آن را تسویه کرد.
اتکا به درآمدهای پایدار از دیگر برنامه های دولت ســیزدهم بوده که در 
نتیجه حرکت درست بر مسیر آن با کشف فرارهای مالیاتی و شناسایی 
۲.۵ مودیان مالیاتی که تاکنون از تور مالیات بیرون بودند، تحقق ۱۰۱ 

درصدی درآمدهای مالیاتی در ۹ماهه اول سال رقم خورد.
فروش ۲۷ برابری فروش اموال مازاد در پایان ۹ ماه امســال نســبت به 
سال قبل، معرفی ابر بدهکاران بانکی، شفافیت در عملکرد شرکت های 
دولتی با انتشار صورت های مالی و جلوگیری از فعالیت سوداگرانه آنها 
در بازار ارز و طلا، انجام بزرگ ترین واگذاری ســالم و تخصصی و کاملًا 
رقابتی که بعد از ســال ها صورت گرفت و اجرای حساب واحد خزانه و 
کاهش مجموعاً ۷ درصدی مالیــات تولیدکنندگان از مواردی دیگر در 
عملکرد اقتصادی دولت سیزدهم اســت و نادیده گرفتن آنها و ادعای 

برنامه نداشتن دولت ضربه به اعتماد مردم است.
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قانون درباره تاخیر لایحه بودجه چه می گوید

 سیگنال تاخیر بودجه برای فعالان اقتصادی چیست؟

زهرا علی اکبری  پنجمین روز دی ماه در حالی 
به پایان رســید که دولت هنوز لایحه بودجه سال 

اینده را به مجلس تقدیم نکرده است . 
 در حالی که بسیاری از نمایندگان مجلس هشدار 
می دهند که این دیرکــرد می تواند زمینه را برای 
ارائه لایحه چند دوازدهم در سال آینده مهیا کند 

اما هنوز خبری از لایحه ی بودجه نیست .
این اتفاق در حالی رخ داده اســت که قانون برنامه 
هفتم توســعه نیــز همچنان در دســت تدوین 
و بررســی اســت و این لایحه با تصویب در دولت 

فاصله زیادی دارد.
خاطره تلخ تاخیــر در ارائه لایحه بودجه در دولت 
محمود احمدی نژاد و موکول شدن زمان تصویب 
و ابلاغ این لایحه به اردیبهشــت ماه همان سال 
و ... سبب شده است بســیاری نسبت به وضعیت 
کنونی ابراز نگرانی داشــته باشند. این اتفاق بارها 
در زمان اســتقرار دولت محمود احمدی نژاد رخ 

داد.

آیا لایحه چند دوازدهم می شود؟
اگر اســتناد به مفاد صریح قاتــون صورت گیرد، 
لایحه در شرایط فعلی باید چند دوازدهم تصویب 
شــود. در مــاده ۱۸۲ و ۱۸۴ آیین نامــه داخلی 
مجلس تاکید شده اســت چنانچه لایحه بودجه 
سالانه کشــور تا تاریخ تعیین شــده در این آیین 
نامه یعنی پانزده آذرماه به مجلس تســلیم نشود، 
دولت موظف اســت لایحه چند دوازدهم را نیز به 
مجلس تســلیم نماید. در تبصره های این لایحه 
نیز تاکید شده مجلس چند دوازدهم بودجه را بر 
مبنای آخرین قانون بودجه سالانه مجلس مصوب 
می نمایــد و حداکثر مدتی کــه مجلس می تواند 
برای بودجــه چنددوازدهم تصویب نماید، ســه 

دوازدهم است.
بــا وجود نــص صریــح قانــون البتــه برخی از 
نمایندگان کنونی و اســبق مجلس به عرف رایج 
اشــاره کرده و می گویند طبــق روال حاکم اگر 
بررسی لایحه به گونه ای باشد که تا پایان اسفند به 
اتمام نرسد، این اتفاق رخ می دهد. کاظم دلخوش 
در گفتگو با خبرآنلاین تاکید کرده اســت که به 
دلیل نامعلوم بودن وضعیــت برنامه هفتم و عدم 
اقدام دولت برای تمدید برنامه ششــم، همه چیز 

در هاله ای از ابهام است.

معنی لایحه چنددوازدهم برای
 اقتصاد چیست؟

بســیاری از فعــالان اقتصادی و کارشناســان و 

نمایندگان مجلس معتقدنــد که معنای تصویب 
لایحه چند دوازدهم در ســاده ترین شکل ممکن 

بی برنامگی برای سال آینده است .
حمید حســینی، فعال اقتصادی معتقد است این 
بی برنامگی در شــرایط کنونی اقتصادی می تواند 
بحــران را برای فعــالان اقتصادی تشــدید کند 
چرا که نمی دانند برنامه دولت برای ســال آینده 
چیســت و باید در بازه زمانی کوتاه و حداکثر سه 

ماهه تصمیم بگیرند.
در این میــان برخی از نماینــدگان نیز معتقدند 
دولت ممکن است با هدف پیشگیری از تغییرات 
در مجلس نســبت به ارائه دیرهنگام لایحه اقدام 
کند که این نیز خود در ســطح کلان مشکل ساز 

است.
حســینی معتقد اســت با توجه به نزدیک شدن 
برگزاری انتخابات مجلــس بی تردید نمایندگان 
تلاش گســترده برای اثرگذاری بر لایحه بودجه 
با هدف جلــب رضایت رای دهنــدگان خواهند 

داشت.
رشیدی کوچی نماینده مجلس با انتقاد زا دیرکرد 
دولت رد ارائــه لایحه بودجه تاکید کرده اســت: 
دولت بالاخره اطلاع داشــته کــه برنامه هفتم و 
لایحه بودجه تقریبا نزدیک به هم و توامان است. 
این انتقاد ما هم هســت و بقیــه اش بهانه گیری 
است. شاید شــرایط کشــور در چند ماه گذشته 
مزید بر علت شده باشد، اما با وجود این ها، بهانه ها 
و توجیه هایی اســت که از ســوی دولــت عنوان 
می شــود و انتظار این اســت که دولت با توجه به 
وعده هایی که داده، در این خصوص هم دقت نظر 

لازم را داشته باشد.
کاظم دلخوش نیز با اشاره به اینکه دیرکرد امسال 
بودجه کمی با ســال های گذشــته تفاوت دارد، 
گفتک متاسفانه دولت هیچ اقدامی را برای اجرای 
وظایف در دســتور کار قرار نمی دهد . از یک سو 
می بینیم که تکلیف برنامه هفتم روشــن نیست و 
از سوی دیگر دولت به درخواست نمایندگان برای 
تمدید برنامه ششــم نیز توجهی نکرده است در 
حالی که تمدید برنامه ششم وقت زیادی از دولت 

و مجلس نخواهد گرفت .
علیرضا ســلیمی،نماینده محــلات در مجلس 
شورای اسلامی در انتقاد از عملکرد دولت در ارائه 
لایحه بودجه و برنامه هفتم توســعه،  گفت: دولت 
و دســت اندرکاران آن به نحوی رفتــار نکنند که 
تلقی رهاســازی امور،  عدم برنامه ریزی درست، 
نادیده گرفتن اولویت هــا از اقدامات و رفتارهای 

آنها در ذهن خطور کند.

پورابراهیمی، نماینــده مردم کرمــان و راور در 
مجلــس یازدهم نیــز در صحن علنــی مجلس 
با اســتناد به مــواد ۱۸۰، ۱۸۲ و ۱۸۴ آیین نامه 
داخلی مجلس گفته است: زمان مناسب بررسی 
لایحه بودجه در حال از دســت رفتن است، چرا 
که براســاس قانون در تاریخ ۱۵ آذرماه هر سال، 

دولت باید این لایحه را به مجلس تقدیم کند.

کارشناسان چه می گویند؟
وحید شقاقی شهری، عضو هیات علمی دانشگاه 
خوارزمی، در این خصوص بــه خبرآنلاین گفته 
اســت: چاره ای نیســت، این تاخیر اتفاق افتاده 
اســت. درســت این بود کــه باید برنامــه هفتم 
نوشته می شد. بودجه های ســنواتی برنامه های 
سالانه برنامه میان مدت هســتند. برنامه هفتم، 
یک برنامه ۵ ساله اســت که برای برنامه ۵ ساله، 
۵ برنامه سالانه می خواهیم. اصول این بود که باید 
برنامه هفتم آماده می شــد و بودجه سال ۱۴۰۲ 
باید اولین برنامه ســالانه برنامــه هفتم می بود. 
متاســفانه الان برنامه هفتم آماده نشده و تا این 
برنامه آماده شــود، زمان بر اســت. این برنامه تا 

تبدیل به قانون شود، چند ماه زمان می برد.
سناریو این بود که سال آینده بودجه سه دوازدهم 
در نظر گرفته شود، اما به نظر می رسد با رایزنی ای 
که بین دولت و مجلس صورت گرفته، این مساله 
مرتفع شــده و دولت هم قرار است لایحه بودجه 
ســال آینده را بدهد. مــن فکــر نمی کنم الان 
برنامه هفتم بتواند فرآینــد تصویب را طی کند و 
مبتنی بر برنامه هفتم، بودجه ۱۴۰۲ داده شــود. 
الان دی ماه اســت و این در حالی است که بودجه 
آذرماه باید به مجلس می رفت. حداقل ۱۸ روز از 
مهلت قانونی دولت گذشــته و عملا بودجه سال 
آینده بدون برنامه هفتم مسیر خود را طی خواهد 
کرد.در عین حال علی قنبری، عضو هیات علمی 
دانشگاه تربیت مدرس که خود سابقه نمایندگی 
مجلــس را دارد، در این خصوص بــه خبرآنلاین 
گفت: دولت متاســفانه حتی به صورت شــکلی 
رعایت قانــون را در نظر قرار نمی دهــد. ۱۶ ماه 
از آغاز به کار دولــت می گذرد امــا می بینیم که 
متاســفانه هیچ تصمیمی در ایــن زمینه گرفته 
نشده اســت و هنوز برنامه هفتم مرحله تدوین را 

پشت سر می گذارد.
به نظر می رســد توافق نانوشــته میــان دولت و 
مجلس قرار اســت به نادیده گرفتن نص قانون در 
خصوص ارائه بودجه چنــد دوازدهم و همچنین 

تدوین بودجه بدون برنامه منجر شود.

راهداری

 رییس ســازمان راهداری با بیان 
اینکه نقاط حادثه خیز بر اساس 
شاخص ها تعیین می شود افزود:  
تاکنون ۲۵۰۰ نقطه حادثه خیز 
در کشور شناســایی شده است. 
۱۵۰۰ نقطه اولویت یک پلیس و 
ما بوده است. تا سال گذشته ۵۰۰ 
نقطه را رفــع کردیم و ۶۰۰ نقطه 

هم امسال در حال کار داریم.
»داریوش امانی« رئیس سازمان 
راهداری و حمــل و نقل جاده ای 
در گفتگوی تلویزیونی در پاســخ 
به سوالی مبنی بر اینکه وضعیت 
کنونی راه های کشــور با توجه به 
بارش های اخیر بــه چه صورت 
است اظهار داشت: در زمان بارش 
های اخیر، یکی دو ساعت برخی 
جاده های اصلی به دلیل کولاک 
و برف بسته شدند اما اکنون همه 
راه های اصلی بــه جز جاده قدیم 
پل دختر به خرم آباد باز اســت و 

مشکلی نداریم.
وی با بیان اینکــه اولین اولویت 
ما راه هــای شــریانی و اصلی و 

اولویت بعدی راه های 
روســتایی است افزود: 
الان اکثریــت راه های 
روستایی باز است مگر 
اینکــه صعــب العبور 
باشــد که با بازسازی 
نــاوگان  نوســازی  و 

راهداری، زمان بســته بودن راه 
های صعب العبور حداکثر به ۱۵ 

روز رسیده است.
رییس سازمان راهداری و حمل 
و نقل جاده ای بــا تاکید بر اینکه 
۲۳۱ هزار کیلومتــر راه اصلی و 
فرعــی در کشــور داریمتصریح 
کــرد: از ایــن میــزان ۳۴ هزار 
کیلومتــر راه اصلی و شــریانی و 

مابقی فرعی و روستایی هستند.
به گفته امانی نــاوگان راهداری 
عموما فرســوده هستند و به طور 
میانگیــن بالای ۲۵ ســال عمر 
دارند. به دلیــل کمبود اعتبارات 
خریدهای ما کمتر بوده و ســعی 

کردیم بیشتر بازسازی کنیم.
وی بــا اعــلام این کــه ۹۶۰۰ 

نــاوگان  دســتگاه 
راهداری و ۱۲ هزار نفر 
پرسنل در این سازمان 
هــر ۲۵  و  مشــغول 
کیلومتر یک دســتگاه 
نمک پاش داریم بیان 
بزرگی  داشــت:اقدام 
دیروز در هیات دولت مصوب شد 
تا۲۶۰۰ دســتگاه ماشین آلات 
راهداری از خارج خریداری کنیم 
و۱۴۰۰ دســتگاه هم از تولیدات 
داخل کشور تامین می کنیم، در 
این صورت می توانیم ۴۰ درصد 
ماشین آلات راهداری را نوسازی 

کنیم.
امانی با اشــاره به اینکه در بیشتر 
کشورها، تصدی گری و نگهداری 
از راه ها را بخش خصوصی انجام 
می دهد خاطرنشــان کرد: البته 
در حــوزه راه هــا حاکمیت هم 
باید حضور داشــته باشد. با توجه 
به کمبود اعتبار بیشــتر کارها به 
صورت امانی انجام می شــود. با 
تقویت اعتبارات باید نگهداشت 

راه هــای شــریانی را بــه بخش 
خصوصی بدهیم.

معاون وزیــر راه و شهرســازی 
بالاترین مشــکل در وزارت راه و 
شهرســازی را کمبود اعتبارات 
دانست و گفت: به طور استاندارد 
برای نگهداشــت هــر کیلومتر 
راه ۴ تــا ۶ درصد قیمــت روز آن 
در سال هزینه می شــود در این 
صورت اعتباری که باید در ســال 
داشته باشیم، ۱۶۰ هزار میلیارد 
تومان است اما این بودجه محقق 
نمی شــود لذا تلاش ما این است 
که با وجود کمبــود ها، این جاده 
ها را که ســرمایه ملی هستند به 

درستی نگهداری کنیم.
امانی در پاســخ به سوال مجری 
برنامه مبنی بر دلیل تاخیر ناوگان 
جاده ای در پایانه های مســافری 
چیســت گفت: ابتــدا بابت این 
تاخیرها عذرخواهــی می کنم. 
بعضی تاخیرها موجه بوده که به 
دلیل مشــکل ناوگان یا اینترنت 

است.

بابت تاخیر در پایانه های مسافری عذرخواهی می کنم

بانک
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